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27. In Who framed Colin Wallace he is described as making an anonymous telephone call to Belfast
Social Services after he left Northern Ireland in early 1975. Please describe when he made the
czll and to which office.

28. Please identify as best he can the person to whom he spoke on that occasion.
29. What did he say to them?

30. The Inquiry is aware that on 4 March 1984 Mr Wallace was reported as saying in the Sunday
World newspaper that he saw a 3-page hand written document containing the names of many
individuals involved in a paedophile ring in Northern Ireland. Please state who showed the
document to him, when and where.

31. Please state in what circumstances he saw the document.
32. Please give any of the names on that document that he can remember.

The Inquiry is working to a very tight timetable and so | would be grateful for your confirmation by
return that Mr Wallace is willing to provide the Inquiry with a witness statement by close of business
on Tuesday 3 May, 2016. If he is willing to provide a statement, and wishes to have legal
representation to enable him to prepare the statement, please return the completed ALR1 form to
me no later than close of business on Tuesday 26 April, 2016 to enable the Chairman to decide the
amount of funding necessary to enable Mr Wallace to make the statement.

Should you no longer be acting for M Wallace please let me know immediately, but in any event
please pass this letter and enclosures to Mr Wallace immediately, and let me know that you have
done so.

I look forward to hearing from you as soon as possible.

Yours sincerely

Patrick Butler, " Qv\/

Solicitor to the HIA Inquiry

CHAIRMAN: SIR ANTHONY HART SECRETARY: ANDREW BROWNE
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RECORDED DELIVERY

Sir Anthony Hart
Chairman

The HIA Inquiry
PO Box 2080
Belfast

Northern Ireland
BT19QA

17 October 2016

Dear Sir Anthony,

In my previous letter to you dated 26 September 2016 I referred to a report in ‘The News of the
World’ on 21 February 1982. I have now obtained a copy of that report (attached). It states:

“He (Wallace) warned of the male prostitution ring - and the British Intelligence knowledge
of it - in 1973, five years before Independent MP Gerry Fitt raised the issue in the Commons
in 1980.”

Given that the reporter did not spell my name correctly, it is unlikely that he knew me personally, and
I assume that he was probably given the information verbally by someone who had access to my
disciplinary hearing procedure. [ was in Wormwood Scrubs prison in February 1982 and had no
contact with the press.

“The News of the World’ report clearly corroborates my assertion that 1 highlighted, at the time of my
disciplinary hearing in September 1975, the existence of what we believed to be *‘a male prostitution
ring” in Belfast during the 1970s.

As I pointed out to you in my previous letter, my allegations about “homosexual prostitution at a
children’s home in Belfast” were made to the MoD, the IPCS and to my former boss at Army HQ NI,
at the time of my disciplinary hearing. Copies of the information relating to my disciplinary hearing
were sent by the MoD to Bernard Sheldon, then Legal Adviser to MI5 and to J P Waterfield (MI5
officer at the Northern Ireland Office). It was also copied in part to the Secretary of State for
Defence, the Chief of the General Staff and the Deputy Under Secretary of State for the Army. I
accept the latter addressees were probably only provided with a heavily MoD ‘sanitised’ version of
the case. Indeed, as you know from my previous submissions, it is significant that Tam Dalyell, the
Former Leader of the House of Commons) wrote to David Cameron on 29 August 2014 pointing out
that Field Marshal Sir John Stanier (Head of the Army) and Sir Maurice Oldfiled (Chief of MI6) had
both approached him separately expressing his concerns about the way my case had been handled.
There is, therefore, no doubt whatsoever that the relevant authorities, including the Intelligence

Page 1 of 9
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SAMUEL

AGE OF WITNESS (if over 21 enter “aver 21"): OVER 21

OCCUPATION OF WITNESS: DETECTIVE INSPECTOR

ADDRESS: RUC HEADQUARTERS, BELFAST

| declare that this statement consisting of °"€  pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true. '

Dated this 16th day of June 19 as

{5gd) 5 R Mack
SIGNATURE OF MEMBER by whorn SIGNATURE OF WITNESS
statement was recorded or received.

I am a Detective Inspector of the Royal Ulster Constabulary attached to
Headquarters Cl{a) Department. On 27 April 1982 accompanied by Detective
Sergeant Elliott, I saw Mr Iain Macaskill at his office at 30 Bouverie Stree:
London. Mr Macaskill was accompanied by his seolicitor, Mr Keenly-Side.
D/Sergeant Elliott who had previously interviewed Macaskill on 24.3.82
introduced me to Macaskill erd his solicitor. He was asked if there was
anything further to add to his previous interview and he said that he
had been unable to contact his informants. I told Mr Macaskill that I had
reason to believe that he may be in possession of a document which I
believed emanated from Colin Wallace. Mr Macagkill, after some
hegitation, admitted that he did have a document which was not at that
time available to him. He stated that he received it in the post and
could only assume that it came indirectly from Wallace or a relative.
After further discussion we agreed that we would further interview

Mr Macaskill when the document would be made available. On 29 April

we again saw Mr Macaskill and his solicitor at his office. Mr Macaskill
handed me two documents marked SRM9 and SRMOA, Mr Macaskill again
confirmed that these documents were received by him in the post and he
could only assume that they came from Wallace. Mr Macaskill said that

he hadn't used the ééntent of either document in any publication as he
was not satis"ied as to the truthfulness of the content. Mr Macaskill
assured us of his full co-operation should any further information come

to his notice.

SIGNATURE OF wiTness. ... (Sgd) S R Mack

OFFICIAL
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i BACKGROUND — SENIOR INFORMATION. OFFICER ( EQUIVALENT
o __RANK_To_ LT COLONE-’-) AN. THE MINISTRY OF DEFENCE'S _

PSYCHOLOGI CAL WARFARE ORGANISATION WAS A SENIOR
20 "OFFICER IN_THE PSYCHOLOGICAL OPERATIONS JUNIT WHIC.H e
e ﬁ__O_EEQATEQ IN_ NORTHERN 1RELAND UNDER LOVER OF THE TITLE .

..“4.____._._'__41._51_552\/50 As A CAPTAW lN THE UDR F.QoM 197! 76‘ S
e FIRST_REPORTED THE KINCORA VICE RING IN THE EARLY. Ja_s__.__h
o BUT_Na_ACTION WAS TAKEN.. (N 974 HE COMPLAINED. TO. .. ..
M_.__.____S,ﬂ_g --OFFICERS THAT A _COVER UP OF THE KINCORA RING
s ~WAS PREVENTING . THE KILLERS OF jo YEAR OLD BRIAN
=~ _Mc DERMOTT FROM . BEING. APPREHENDED. NAMED THREE
_..H__.__EEQELE__IHQUGHT T0 BE LINKED WITH THE VICE RING. WHO .
o WERE  SUSPECTED.  OF THE._ KILLING,  LATER AN lNTEU.lG-ENCE_
_____ _____QE_GA_NJSATJON__ PLANNED ToO_ DlscP-EDIT A _NUMBER OF
o WLSTER  POLITICIANS  BY. FALSELY  IMPLICATING.. THEM _IN TH&
. _ﬁ,__RING WALLACE REFUSED To TAKE PART. HE RISCUSSED

h

RS | H. A _NUMBER OF._ Jou:zmus;‘s AN 1974 _AND. WAS
“_ELLLNJ.Y_EQSIED OUT._OF . ULSTER,_ ACCUSED OF BEING_ PRO RUC.
__._____M&NMGJNFORMAMN 10 _THE._PRESS _WITHOUT AUTHORITY.
..-.5___11 IS: BELIEVED. THAT A_NUMBER OF SENJOR MP's AT .
‘ WE‘S"MWSTEB = INCLUDING.. SEVERAL.. CABINET MINISTERS ~ wee .
®_IN THE .COVER. UP. . THE . FOLLOWING SEGUENCE QE_
___“__“r::usms_ MAY BE _OF . SIGNIEICANCE ~ MCGRATH. quESTIONED -
- BY POLICE, WALLACE CHARGED WITH _MURDER, A seNbr._
_____JQRLMlNISTE& RESGNS , JoHN. Me(Keravs)is. SHOT DEAD.___oN_

e THREE SEPARATE occ:AsmNs WALLACE wWAS ﬁEemRECOMMENDEP
—_,_.EQB._D_ECQP.AIIINSZ FOR .SERVICES IN ULSTER. HE.LEFT THE _

e MINISTRY OF DEFENCE_ AND. RESIGNED. HIS  COMMISSION _ IN THE.
-2 UDR IN_1975

- FURTHER. [NFD SPEAK“_TQ (Mncs) TAYLOR _PRO BASS. CHAP-RINGTON,_

_*Maumssrsn __FOR. BACKGROUND. IN THE. INTERNAL . RIVALRY.

MWS_,_. M16. DEFENCE | INTELLGENCE . AND_THE RUC _sa_._

e’ SEE  "WHe DaRes WINS" BY_TONY. GERAGHTY. IN_ CONNECTION
WITH THIS BOOK, THE.. _EOLLOWING ._MA" BE..QF _INTEREST \—

o WALLACE FORMED AND._COMMANDED 'THE _PHANTOMS' FREE
FALL TEAM__AND WAS THE .ARMY's sky DINING . _SANTA _ CLAUS

1-_.__.___EURIHER._INFQ_.,_. THE BRITISH PARACHUTE _ASSOCIATION _..'E.ICE'STER,
o MEMBERSHIP_ No__3150

WAS ALSO A _MEMBER OF " THE . PHANTOMS" _AND__S
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Q Was it in the context of MeGrath?

I'd rather not say. . .

Would your information be recofded - wéuld other peoplelknoﬁ
) about'itg

Yes.

Are we talking in the context of William McGrath?

There are othefs.

Again in the context of William McGrath?

I don't wish to talk about it.

Is there other information about Kincora?

I don't wish to be drawn into that.

You are not the only person aware of this information.

> O » £ > 0 P O >

A number of agencieé including Army Intelligence. I don't wish t6

be drawn further. |

Q If journalists were writing in the past 2 months speculafing that
you have information about MPs, Lawyers, Policemen - this could
not have come directly from you?

A It could not have come from me. You're referring to the News of

the World. It is highly inaccurate to say the least.

Have you met the reporter?

I've-met the reporter.

What are the inaccuracies?

» 0O » D

I wont say there is a secret list of 60. I couldn't confirm or
deny or could I give any idea of the figure.
a] If there were other children at risk in Northern Ireland and if
we don't have the information to assist the investigation, do you
not think it ﬁould be helpful to us if you supplied information.
Are there any children at risk?
A I couldn’t say that. My knowledge stopped in 197L4. I support the
Currenf investigation. The difficulties I face are greater at the
moment but I can't judge the wider aspect.
Would you say there is still a danger?
I can't say. My direct knowledge ended in 7&.

Your direct knowledge?

D > 0

I don't wish to answer that.
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my 1eav1ng Northern Ireland and dur1ng the per1od after I left

e PESTRICTED

‘Northern Ireland and also dur1ng the immediate per1od of my ‘own
case, the 1nvest1gat10n and the trial, I do not W1sh to disclose
the prec1se circumstances though I would be happy to do so )
if g1yen the correct legal advice. I don't wish to dwell tqo
much on it but it-may be that the investigation might disclose
no connecfién. It's because there may be a connection between
evehts and Kincora that I am concerneﬁ about. 5o long as theyl
are-pfopefly investigated I would be happy - no matter what the o~
conclusion. - | ‘

"Q ° You have no knowledge then of boys in care of the Health Authorities

that are exposed to moral danger? _

That's true. My direct knowledge stopped in January 1975.

Did it apply to Kincora?

It's wider than that; There are other children's homes.

Can you locate the other homes?

1 wouldn't answer that.

O > DO > 0 >

Does it involve military?

I wouldn't answer' that.

B

A Portadown Home?

No.

Lurgah'.’

I wouldn't answer that.

If I said Clive Fleury you wouldn't say no?

.I wouldn't answer that. |

Do you know him?
I wouldn't answer that.

if I said you knew him would it make a difference?
Yes.

Is it wider than Clive Fleury?

0 P 0 > O O p» O » L

I wouldn't wish to get drawn into that. If I say it does or
doesn't it would give an indication to my knowledge.

Q Have you read any press comments lately?

ForRsBBPass adnnofation

(piaajed by the HIA paiy - OFFICL n SENESE S e i R o e




RESTRICTED

' STATEMENT  CONTINUATION  PAGE | KIN-30112

o STATEMENT OF: DENNIS BERKELEY ELLIOTT

Form 38/3G!a}

PSNI Docs - annotatioh
added by the HIA Inquiry

CONTINUATION PAGE NO: 11

Six people have been convicted, does your evidence cover matters
outéide them. Are there people other than those six who, in your

opinion, should be convicted purely for homosexual offences?

No I'm not sure.

Would your evidence fhen purely relate to the cover-up aspect.

No I don't think that would be true. I looked at it from a
security side and for that reason it obviously lead into various
other fields, my evidence would not be aimed at homosexuality but
the background to it and such lead me to be able to get more.
precise details.

Do you believe that your evidence would assist us?

If I were doing the investigation I would like the information,
we're shadow boxing so I don't know whether you already irave my
information. Your investigation, unlike Sir George Terrys, secems
to relate to the mechanics whereas Sir George is dealing with

the cover up.
Ko that's wroitg, our investigation covers all aspects.

I think I can say that on the basis of my evidence the RUC

don't have anything to worry about.

You are saying that you were aware of the goings on in Kincora

back in 197%4.

Yes.

Loal .
SIGN, R: /'ﬁf .7
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STATEMENT QF: DENNIS BERKELEY ELLIOTT CONTINUATION PAGE NO: 12

. Q In Lisburn you would have had information relative to the

Rev Ian Paisley and people like that? -
A Yes.
Q McGratﬁ? _ B
.A Oh vyes,
Q Were you aware that McGrath was homosexual?
A Oh yes, our interests'gould be the personalities of paramilitaries

and their personality discrepancies. For obvious reasons we

related to the Loyalist side in 74 with the UUWC Strike.

Q Did you ever speak to or receive any complaint from a Kincora boy?
A I wouldn't answer that, I certainly didn't interview them.
Q Relating to the document we have, are you prepared to answer any

questions in relation to its contents?

A Nn.
Q Is there anything we can do for you?
A I'm stuck in the middle. I would like to help but I'm looking at

my own problems first. If this had blown up after my parole it
would be all right, I would be able to look after myself, my wife.
I'm certainly worried about my case, the 2 stumbling blocks, the

Official Secrets Act and the legal aid. You know I wanted s

7
SIGNATURE of STATEMENT MAKER: z/-'—”l Ll
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STATEMENT OF: DENNIS BERKELEY ELLIOTT CONTINUATION PAGE NO: 13

something done about Kincora in 7;. It upset me that thingé
were going on,
'Q ¥hy did you not act then?
A I wasn't in a position but I can tell You it really upset me.
Q Do we take it from that that you wgre awaré of the assaults on boys?
A You can take it that I‘was very upset thgt nothing was done.

Q You could have done something then and you didn't?

A It still upset me, knowing that I was aware.

Wallace indicated that he was reluctant to answer any further guestions

on this line and the interview was then terminated.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: Lo Gl

OFFICIAL - S
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THE ROYAL COURTS OF JUSTICE
| BELFAST BT1 3NX

The Chiaf Conatable

Royal Ulster Constabulary

Headquarters:

Brooklyn

Knock Road

BELFAST : ok
BT5 6LE 10 July 1982

Dear Chief Constable
REs THE KINCORA ENQUIRY -~ MILITARY INTELLIGENCE sND JOHN COLIN WALLACE

I am writing to inform you that there will be no prosecution of John Colin Wallace
for any breach by him of the Official Secrets Acts 1911-1939 in reapect of any
communication by him to a member or members of the Koyal Ulster Constabulary of
information relating to homosexual offences in Northern Ireland.

Mr Wallace may be so informed. When he is interviewed you will doubtless wish to
arrange that it should be made clear to Mr Wallace that it is important that he
S8hould make full disclosure of all information which he has concerning the commission
of homosexual offences in Northern Ireland at any time,and that in doing so he will

not be liable to prosecution for breach of the Official Secrets Acts,irrespective
. of the source of his information.

Yours sincerely

—
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STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO:- 3

A I have made this clear before. On previovs vigits I made
it clear that clearance should come from Sir Frank Cooper.
The copy of the Official Secrets Act which I signed made it
quite clear ﬁhat I must have the written cotisent of the MDD

before I disclose any information. e

Q You are not satisfied by the immunity granted by the LPP
in Northern Ireland? | |

A Certainly not - in the wording conveyed during this meeting.

Q If you were to get written clearance from the MOD, are you
prepared to disclose all information in your possession in

relation to Kincora and related matters?

. A Yes, subject to other conditions being met -

_{1) Firstly the legal aid situation. I would have to prepare
a lengthy statement which would havz to be vetted by legal

repregentatives.

(2) Because of my current circumstances I do not have the
opportunity to carry out research. This would have to
be done by my solicitor.

(3) There is also the problem of documents and material needed
by me being seen by third parties eg prison staff, because

of vetting procedures, during the production of the statement.
(4) There would be a lengthy time involved, maybe 3-4 months.

(5) I am unhappy about various aspects of my own case. I state

again that I did not commit the offence for which I was

SIGNATURE of STATEMENT MAKER:

Form 38/36(a}
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STATEMENT OF: .GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: 4

convicted. There are, in my opinion, various matters
which may be linked to various aspects of the Kincora
1nvestigation and I would therefore wish that these matters,
and all ihe evidence relating to my case be examined in the

light of the information which I will supply about Kincora.
This information that you have, you had it before your trial?
Not all of it, no.
Why was it not raised at the trial?
Such information as I had at the trial was covered by 0SA and
such disclosure would have led me open to prosecution under the
Official Secrets A:t.

Did you have that information prior to your Appeal?

Not all of it, no, but if I had, the same rules would have
applied.

Did you make an apﬁlication to the Court of Appeal in relation

to this 'eclassifled' information?

No, I did at the first interview (to solicitor) express there
were some difficulties (referring to Official Secrets Act) and

to counsel, Mr Michael Kennedy QC.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: T
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Mr J ¢ Wallace

2% October 1982

Deax i"l‘ Du“&ce,

|

L
Under the terms of the Official Secrets Act Declaration which you signecd

e when you resigned your appointment with the Ministry of Defence, you under-
took to seek authorisation from this Department before discussing with anyone
information gained in the course of your employrent. It is now necessary for
the police to investigate fully allegations of criminal otffences involving
homosexual conduct in or connected with the Kincora Poys Ilome in Belfast, The
purpose of this letter is to confirm that you may disclose to Superintendent
F‘Gaakéy and Inspector S E Cooke of the Royal Ulster Constabulary the information

~{////{//:_hggii§“ig_xqg;ﬂpossgssion which is directly relevant to the investigation - .
— including, where necessary, information which you gained in the course of your
employment with the MOD and which is security-classified. You will, of course,
-~ @appreciate that your responsibilities for safeguarding information not related
to the police investigation remain unchanged and you must therefore be careful

not to divulge any information other than that which is directly relevant to

them,

PSNI Docs - annotation
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STI-‘.TEMENT CONTINUATION  PAGE KIN-30127
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STATEMENT OF: ' GEORGE CASKEY CONTINUATION.PAGE NO: -2

Q I would have thought that the third sentence of
Major General. Garratt's letter ﬂould have released you
from your cbligations under the Official Secrets Act in as
far as Kincora is concerned and I quote ""The purpose of this
letter is to confirm that you may disclose to Superintendent
G Caskey and Inspector S E Cooke of the RUC, the information
that is in your possession which is directly relevant to the
investigation including where necessary, information which
you gained in the course of your employment with the Ministry

of Defence and which ig Security classified".

A That is a matter of opinion. I do not believe that an adequate
opinion can be expressed on this matter unless one is in
possession of all the relevant information. Without adequate
legal advice in this matter I would not be prepared to take
such responsibility on the strength of your interpretation.

Q At an earlier interview you stated that you were bound by the
Officilal Secrets Act and you considered if called upon to
give evidence you would need legal clearance to disclése the
information you have. You have now been served with a document
giving you immunity by the Director of Public Prosecutions
(Northern Ireland) and also with the document giving you the
¢clearance you suggested you required before you could release
this information. I suggest to you that the authorities have
been more thqn reasonablie with you in meeting your deémands and
your concern in relation *o the Official Secrets Act and I,
as the police officer in charge of the investigation, can see

no bar in you divulging the information you allege you possess.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER:

‘Form 38/36(a]
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STATEMENT  CONTINUATION PAGE KIN-30128 :
STATEMENT OF: . GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: >

I have now made it clear to you or your representatives on
four consecut;ve visits that owing to the leqgal complexities
of this matter that I would require adequate legal advice
relating to the disclosure of any information and on the -
alleged immunity which mighf be provided. The refusal by the
authorities to allow me to have that advice leads me to
believe that they do not wish all the information relating to
this matter to be disclosed. I hope I ﬁave made my position
very clear to‘you on each of these interviews with pafticular
regard to the complexity of the information. Having regard
to the totally negative attitude of the authorities in this
matter, I do not think that I can bé of any further help to

you until I am propérly advised.

Now that you have been given the clearance you sought from

- the Ministry of Defence I put it to you that you are in the
same posifion'as any other citizen in relation to the law to
divulge any information you possess regarding any criminal

F : - L L] L3
offence ie concerning Kincora in this instance,

As a matter of facf your statement is incorrect. The wording
of the alleged clearance given by the Director of Army‘Security
is not the wo}ding of the clearance which I specifically
requested from'you on at least 2 océaaions.and on the face of
it, it is not only insufficient but ambiguous. I think it's’

fruitless going on any further with this interview.

SIGNATURE of
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STATEMENT Of; GPORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: %
2 I would like torpursue one further‘queétion. The

information sesesccccaceesaes

The interview terminated at 10.39 hours.l_The solicitor advised-
Hr Wallace not to é;ntinue with the interview, Wallace and the
solicitor then got up and left the interview room. (The guestion
was to relate to where he got his information and where it was to

be found).

~Form 38/36(al
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102, The interviewing police officers gained the impression
that Wallace was clearly surprised with the terms of the
Ministry of Defence letter. He gave the impression that
his bluff had been cailed and stated that he thought it
was fruitless going on any further with the interview.
As already stated, on the ‘advice of his solicitor,
Wallace ieft the interview room in the company of his

solicitor.

103, The interview did not progress beyond a discussion on

interpretation of the immunity'granted to_Wéllace.

104, No further interviews of Hailaqe have been requested by

the police in respect of this enquiry.

105. In an article published by journalist, Jim Campbell, in
tihe Sunday World on 14 March 1982, 3 senior Army Officers
were named as being members of the same team as Wallace at

Army Headquarters, Lisburn; they were -

(1) Colonel SILLITOE
(2) Major Richard STANNARD
(3) Lieutenant Colonel Jeremy RAILTON

106. Colonel Warren Sillitoe was killed in a motor accident in

the south of England on 1 November 1980.

107. Enquiries'have been made to locafe Major Stannard who has
resigned from the British Army with a last known address
in Manchester., It is believed he is somewhere in South

Africa having served for a period with the Rhodesian Army.

OFFICIAL - SENSITIVE - PERSONAL
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L September 1985

Director of Public Prosecutiona

//
JOHN COLIN WALLACE/FREDERICK JOHN HOLROYD

This file is/the end product of an investigation which was commenced
ap a result’ ‘of Frederick John Holroyd handing numerous doouments to
the Easefoolioa in November 1984, In the main these documents relate
to grievanoes harboured by Holroyd in respect of his resignation fyom
the Arm& snd by Wallece in respect of his conviction on a charge of
manalaughter-

Hbuever. amongst the doouments ia one (GC80) dated 8 November 1974
_under the signature of Wallece which, if authentio, would indicate
/that both the RUC and the Army knew of homosexual activity in the

Kincora Boys Home and of homosexual and other illegal activities by
persons named in the dooument well before the Kincora investigation
commensed in 1980, There is, however, nothing in GC80 or the other
docunents of a potentially oriminal nature whioh hes not already been
investigated and reported to the Director of Public Prosecutions.

I1f the information in GGC80 had been known to the RUC and Army prior to

the date on the document and had this information been deliberately
suppressed then both could be severely oriticised for not taking the
appropriate action to ensure that the allegations wvere fully investigated.

There is, however, doubt as to the suthentioity of dooument GC80 both

from forensic exemination aend also because those who might be expected to

know of its existence or content have denied knowledge of it and in some :
oages oast doubt on its format,.

Wallace has continually refused to co-operate with the investigating
officer and has made pre-conditions before agreeing to be interviewed
which he must know that the RUC cannot meet becsuse some of them are
beyond the jurisdiction of the Force. The door has been left open to
Wallace to be interviewed about the document but he continues to prevaricate,
I1f Wallace was able to prove that the document was genuine no further
investigation into its content would in my view be warranted unlescs he
can aleo produce other evidence to corroborate its content as all the
allegations have already been investigated.s I do not believe it would be
possible to prove a conspiracy to pervert the course of justice by the
RUC or the Army or both as it has not been possible to trace any of the
documents on which the contents of document GC30 purports to be based.

I therefore/
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. or vhether they ars disinformation provided for our consumption, K.t
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- mdlitary point of view, vat it never progreassd beyond the planning stage,.
Such & dody could, Bo doubt, nave mede good use of the Orange C»der?s normal
selection and ‘vetting? sywtes. for scraening potential recruits, and it
Y 4 would have hagd reedy mnde facilities for clandestine training by making uge
.7 of the Orange Hallas throughout the Province.m\The idsa failed for a number
.. " of reasona, meinly because of WILLTAK MeGRATR's rather strange politisal -
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- pariod,. ' _ . , :
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An 1959 and SEMTLE im 1984. Sotir nen are icoen. hoocsexuals. Iodeed, varicus:
i J % ... allagetions of homosexual asemnia on irsates of the hoetel wers invaotigeted

E .77 . L by semior Welfeca Depariment staff in 1967 tut no scticn ras taxen against .
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OCD-338-(4pg) OP BUSH BOX 15 - TAB 19 ESSEX POLICE

@ v i
STATION RAYLEIGH S.B. - DIVISION

SUBJECT John HOLROYD REF M.1029/82
REPORTING OFFICER =36 Dc 359 DATE g August 1984

To: Detective Chief Inspector Sls¥Z

Correspondence regarding this person rests at report dated 24.7.84
submitted by Detective Inspeotor which covers matters
regarding one Colin WALLACE. who is currently serving 10 years
imprisonment for Manslaughter, at Lewes Prison Sussex.

PDuring the afternoon of Tuesday 7 August 1384 HOLROYD telephoned
the Port unit at Southend Airport requesting to see the reporting
officer because he had obtained further information.

After consultation with H.Q. Special Branch an appointment was made,
and HOLROYD was seen at Westcliff Police Station by the reporting

officer and Ds 203

HOLROYD stated he had spent the previous day in Northern Ireland,
with a film crew who were making a documentary for B.B.C. T.V.
regarding the lack of progress in solving the problems which are
connected with Northern Ireland, HOLROYD was featured in the
production in the capacity of an ex-Army I.0. (Intelligence Officer)
who compared the old methods of information and observation to the
new technical methods of surveillance and information gathering. He
entered Northern Ireland via Aldergrove Airport Belfast where he was
seen by Ds VNN of the R.U.C. Special Branch Port unit.

HOLROYD then produced a four page photostat document which he said
was a report from Colin WALLACE in his capacity of information officer
in Northern Ireland and stated this document was sent by WALLACE to
an MI5 officer at HE Northern Ireland office. The document was dated
8.11.74 and bore a signature similar to WALLACE's.

The following details were blanked out on the heading of the report.

1) Classification
2) Person report was to be sent to

3) Other departments tocirculate report to

The document was a report to an unknown person recommending certain
lines of enquiry be made in London to obtain policy decisions on the
following subjects.

1) R.U.C. investigation of KINCORA BOYS HOME. Homosexual
incidents involving Govermnment Minister.

2) The death of a boy from the Home - Brian McOERMOT.

3) Leakage of the subjects to friendly journalists in
order to cause a press enquiry into problem.

4) To assess all information regarding the subjects from
a disinformative point of view.

‘ 1
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| have now had an opportunity to read the transcripts of Module 15 (Kincora and Bawnmore) of the
Inquiry. At this juncture | request that the Inquiry enter this letter into the evidence because, despite
the best endeavours of this Inquiry, Government agencies are still not telling the whole truth about
Kincora and there is a real danger that the public will continue to be misled about a number of key
issues.

The Inquiry is clearly aware of Paul Foot’s book, ‘Who Framed Colin Wallace’ and there is no reason
therefore for the Inquiry not to be aware of the issues involved. The back is well referenced and the
Inquiry should have been able to check on any matters of interest.

I am writing this Response because | am very concerned about the factual inaccuracies, misleading
information and use of innuendo unsupported by evidence that has permeated this stage in the
proceedings of the Inquiry and specifically as they relate to me. This submission is, therefore, designed
to put on record just a selection of information that | believe to be clearly relevant to the inquiry, but
which, although it is already in the public domain, appears to have been omitted from the Inquiry’s
published considerations. This submission should not be regarded as the sum total of my concerns
about the Inquiry and the ways in which it has used or misused information.

Although the Inquiry clearly has collected quite an amount of information about my story and my
allegations, that information has been presented very selectively to avoid dealing with the extent to
which the MoD and the Intelligence Services were involved in a range of questionable activities during
the 1970s and also to sustain the fantasy put forward by Government agencies that little, if anything,
was known prior to 1980 about William McGrath and his activities.

| believe the public in general, and the victims in particular, have a right to be made aware of the
information in this submission because it has a clear bearing on the integrity of the Inquiry. The Inquiry
cannot, at some future date, say that it was not made aware of this information, nor can it say that it
considered all the matters fully and without bias. All of the information to which | refer is clearly
referenced and can be easily checked.

My other concern is that the Inquiry has relied heavily on statements - some highly questionable -
gathered during previous inquiries and investigations into the Kincora Boys' Home. Also it appears that
a number of important witnesses were not even contacted by the Inquiry. For example, Counsel to the
Inquiry (CTI} suggested that former British Army Captain Fred Holroyd of the Special Military Intelligence
Unit (SMIU) might have re-typed a memorandum | wrote on Kincora in 1974, This suggestion appears to
have been made in the total absence of any evidence.

Not only is that suggestion totally untrue = | briefed my solicitor on the memo in 1982, at least two years
before | met Fred Holroyd when he visited me in Lewes Prison - but also the Inquiry is aware that when
Captain Holroyd was at the British Army Intelligence School prior to deployment to Northern Ireland, he
was told that Tara was a British Intelligence operation. | hope you will agree that the latter statement, if
true, would be of great significance to the Inquiry. Despite this, the Inquiry has apparently made no
attempt contact Mr Holroyd, either to check the memo typing allegation, or to seek further information
about the Tara allegation. In the end, Mr Holroyd contacted the Inquiry. This is a very worrying failure.

[3]
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HIA Historical Institutional Abuse Inquiry

HIA INQUIRY, PO Box 2080, BELFAST, BT1 9QA, NORTHERN IRELAND
T: 028 90 720600 E:GENERAL@HIAINQUIRY.ORG W: WWW.HIAINQUIRY.ORG

If he did not type the memorandum himself, please name or otherwise identify the person(s)
who typed it.

Was this memorandum a draft?

If 50, is the version reproduced in Who framed Colin Wallace the first or a later draft?
How many drafts were there?

To whom was the memorandum addressed?

If this was a draft was a final version of the memorandum ever produced?

If a final version was produced, when was that?

Did he prepare the memorandum on his own initiative?

If not, when was he requested to prepare the memorandum, and by whom?

Please name every person to whom he showed the memorandum in any of its forms, that is
whether draft or final, in Northern Ireland before he was posted to the North West of England in
1975.

Please name every person with whom he discussed its contents before he was posted to the
North West of England in 1975 saying when, and in what circumstances, he did so.

Please state what every such person said when he showed them the memorandum .

Please produce all original versions (and not photocopies) of the memorandum-whether draft or
final- for inspection by the Inquiry.

In Who framed Colin Wallace it is stated that he obtained expert reports on the authenticity of
the memorandum. Please provide copies of any such reports.

When, from whom, and in what circumstances, did Mr Wallace obtain the documents referred
to in the memorandum reproduced at pages 139 to 144 of Who framed Colin Wallace?

What did he do with these documents after he prepared the memorandum of 8 November
19747

If any of the documents are still in his possession please produce the originals {and not
photocopies) to the Inquiry for inspection.

Please identify every person with whom he discussed any concerns he had about Kincora when
he was in Northern Ireland.

Please set out the contents of any such conversations in as much detail as possible.

CHAIRMAN: SIR ANTHONY HART SECRETARY: ANDREW BROWNE
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144 Who Framed Colin Wallace?

do everything possible to ensure that the situation is not allowed
to continue. The youngsters in these hostels almost certainly come
from problem families, and it is clear that no one will fight their
casc unless we do. Those responsible for the murder of BRIAN
McDERMOTT must be brought to trial before another child is
killed, and if it can be proved that there is a connection with this
homosexual group, then the RUC must be forced to take action
irrespective of who is involved,

I would recommend therefore that:-
(a) We make one final attempt to get the RUC to investigate
the matter or at least discuss the matter with RUC.
(b) We obtain very clear and unambiguous authority from London
to proceed with a press disclosure.
(¢) We approach a responsible journalist whom we are confident
will make a thorough investigation of the matter and not simply
write a sensational type story purely on the information he is given.
(d) We continue to look for additional information on this matter
to ensure that we are not just being used as part of some political
disinformation scheme.

Various attempts throughout the years have been made

to cast doubts on this document. The Irisk Times, which
published the document in full on 25 June 1985, eleven
years after it was dated, submitted the four pages to foren-
sic scientists together with other material which was written
in Lisburn barracks in 1974. The tests were inconclusive
because the memorandum had been photocopied. However,
other checks on the document by the Irish Times, including
the reference to the RUC background report on TARA and
other documents referred to in the memo, indicated that the
document was genuine.

The suggestion that the document has been forged, which
was later repeated in an official Teport, is entirely groundless.
The chief argument for its authenticity is that it fits closely
with the press briefing documents which are confirmed by
journalists who received them. Clearly, Colin Wallace knew
about McGrath and TARA as carly as 1973. In that context,
the 1974 memorandum is wholly credible,

Kincora 145

The section on the murder of Brian McDermott is
probably, as the memo suggests, not strictly relevant to the
Kincora scandal. McDermott’s murder may well have been
a one-off crime by a sexual sadist not necessarily connected
to the Kincora gang. Certainly there is no direct evidence to
point to Kincora, and the issue is mentioned only because
of the suspicion of a connection with John McKeague.

The section on witchcraft throws some interesting light
into the activities of Information Policy at the time. Colin’s
memo is anxious to cast some doubt on the suggestion in
the RUC reports that there may have been some connection
between the Protestant extremists operating at Kincora and
the outbreak of witchcraft and demonology which had fas-
cinated the media in Northern Ireland for several months
in 1974, and terrified whole sections of both communities.

Colin’s ‘scepticism on this point was well founded. He
himself, as he wryly admits, was instrumental in setting
off the witchcraft hysteria. Information Policy, with the
generous help of one or two selected serving officers, had
set up ‘magic circles’ in derelict houses in the Republican
areas. Colin bought buadles of black candles for the pur-
pose. Out in the country the Army’s own ‘covens’ were even
more realistic. Colin and his colleagues managed to get hold
of some genuine chicken blood and feathers. They made
crosses which they hung upside down on bushes leading
to the ‘satanic sites’. He still has his notebook in which he
has meticulously drawn up instructions on how to construct
witches’ circles. He read several learned books on the subject
and became an expert on the order of satanic service.

The results were devastating. The popular press, delight-
ed at some diversion from the ‘troubles’, fell headlong for
the witchcraft allegations. The Sunday World in Dublin
published a whole supplement on witchcraft ceremonies in
an old castle near Newry, all of which had been instigated
by Colin Wallace and his merry witches. The effect of the

publicity on the population was instant, A naturally religious

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

KIN-5205



KIN-124601

(Kincora), or to the other five boys' homes, and the circumstances which led up to the
problems.”

Hansard 18 January 1984 vol 52 cc319-26

When asked on ‘The World At One’ (BBC Radio 4, 18th January 1984) if the inquiry would take
evidence on the alleged activities of the intelligence agencies, James Prior, Northern Ireland
Secretary of State, replied that if there was any evidence, it would.

Unfortunately, the Hughes Inquiry failed to do just that and no reason as ever been given for this
failure. In his report, Judge Hughes makes it clear that:

“The conduct of the police, or elected representatives, or clergymen, or military
intelligence or any other persons who may have been in receipt of allegations,
information or rumours relating to Kincora or any other home, was not under scrutiny
in this Inquiry.”

Hughes Report page 5 para 1.2

Given the foregoing, it is easy understand why the public have so little trust in Government
Inquiries!

Page 119 of the Hughes report refers to a four page document entitled “Tara: Reports regarding
criminal offences associated with the homosexual community in Belfast.” The Report said that
the document had been passed to the RUC by the Essex Police. Page 124 of the Report says:

“The RUC investigation attempted #, inter alia, to validate the authenticity of the
document dated November 1974. The statements of MoD Personnel, including purported
addressees, did not establish its authenticity. A Forensic Report raised the possibilities
that the first two pages had been tampered with and that two typewriters had been used,
but was inconclusive as to it authenticity.

Mr Kevin McNamara MP - then Shadow Spokesman on Northern Ireland wrote on a number of
occasions during 1989 and 1990 asking the Northern Ireland Secretary, Peter Brooke, to provide
a copy of the RUC forensic report and the identity of its author. All his requests were refused.

In the meanwhile, Paul Foot, submitted a copy of the document to two of the UK’s foremost
forensic document experts independently. Both experts concluded that there was no evidence
that more than one typewriter and one typist had been involved in the production of the
document.

On the face of it, the RUC claim appears to have been a crude attemnpt to pervert the Hughes
Inquiry. It would, however, be casy for the HIA Inquiry to obtain the copy of the document
that the Hughes Inquiry was given and send it to an independent forensic expert in the UK
to determine if the RUC claim was correct.
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HIA Historical Institutional Abuse Inquiry

HIA INQUIRY, PO Box 2080, BELFAST, BT1 9QA, NORTHERN IRELAND
T: 028 90 720600 E:GENERAL@HIAINQUIRY.ORG W: WWW.HIAINQUIRY.ORG

If he did not type the memorandum himself, please name or otherwise identify the person(s)
who typed it.

Was this memorandum a draft?

If 50, is the version reproduced in Who framed Colin Wallace the first or a later draft?
How many drafts were there?

To whom was the memorandum addressed?

If this was a draft was a final version of the memorandum ever produced?

If a final version was produced, when was that?

Did he prepare the memorandum on his own initiative?

If not, when was he requested to prepare the memorandum, and by whom?

Please name every person to whom he showed the memorandum in any of its forms, that is
whether draft or final, in Northern Ireland before he was posted to the North West of England in
1975.

Please name every person with whom he discussed its contents before he was posted to the
North West of England in 1975 saying when, and in what circumstances, he did so.

Please state what every such person said when he showed them the memorandum .

Please produce all original versions (and not photocopies) of the memorandum-whether draft or
final- for inspection by the Inquiry.

In Who framed Colin Wallace it is stated that he obtained expert reports on the authenticity of
the memorandum. Please provide copies of any such reports.

When, from whom, and in what circumstances, did Mr Wallace obtain the documents referred
to in the memorandum reproduced at pages 139 to 144 of Who framed Colin Wallace?

What did he do with these documents after he prepared the memorandum of 8 November
19747

If any of the documents are still in his possession please produce the originals {and not
photocopies) to the Inquiry for inspection.

Please identify every person with whom he discussed any concerns he had about Kincora when
he was in Northern Ireland.

Please set out the contents of any such conversations in as much detail as possible.

CHAIRMAN: SIR ANTHONY HART SECRETARY: ANDREW BROWNE



KIN-124603

... Other RUC sources have told the Irish Times that an RUC background paper on TARA
was indeed prepared by detectives in 1973/4, about a year before the Information Policy
Unit document was allegedly written. The sources say that the description of this
background paper in the document is generally accurate.

In addition to undertaking a polygraph test, Colin Wallace’s handwritten notes on ‘Clockwork
Orange’ were submitted to Dr Julius Grant by Channel 4 News and by The Observer newspaper
for forensic examination and possible dating. Dr Grant was then one of the foremost document
examiners in the world. Dr Grant, concluded that the documents were consistent with being
written in the mid 1970s. When asked by Channel 4 News if the documents could have been
forged, Dr Grant said that the forger would have required a greater knowledge of inks and
paper than he had!

All of the information provided above has been in the public domain for many rears and shouid,
therefore, now be in the possession of the HIA Inquiry. There is no obvious reason, therefore,
why the Inquiry should not have pursued these matters vigorously.

For some of the victims, this is very likely to be the last opportunity they will ever have of
discovering what really happened in Kincora and other homes. [ feel the Inquiry must address
the issues that I have raised in this letter - especially the obvious failures of the Terry and Hughes
Inquiries - but it cannot do that unless it is willing to challenge robustly the evidence given by
the Intelligence Services - evidence that is simply not credible in the current circumstances.

Were all the witnesses referred to above lying when they made their reported comments, or are
the Intelligence Services now not telling the whole truth? Is this denial by the Intelligence
Services and the MoD an attempt by the Government to avoid having to pay damages to the
victims by denying that no one in authority knew anything prior to 1980 about the abuses that
took place in Kincora and elsewhere? Could this be the real reason why the Government has
stoutly refused to give the HIA Inquiry the same legal powers as the Independent Inquiry into
Child Sexual Abuse in London.

There is also a disturbing sense of *spin’ taking place to reassure the public that the Government
is being totally open about what has taken place in the past. On 1 June this tear, the Irish News
reported:

Hundreds of top secret police documents about the former Kincora Boys' Home have
been declassified and handed over (o a public inquiry, a lawyer has revealed. Barrister
Joseph Aiken, counsel to the HIA, said:

"When the inquiry began this was all marked secret. At the request of the inquiry it has
all been declassified by the PSNI and made available to the inquiry.”

On the face of it, this is good news, but one cannot help wondering why the authorities did not
make these ‘secret’ files available to previous ‘thorough’ Inquiries!
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N Broderick was iown document ‘GC/80% dated § Tov 74.
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one wvas kept by tnm for his un-atiridukible informaticn
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He ias aceptical shout the anthenticity of the documents
end whether the CI? would have asked for such a brief aa
1ihe then COC, Gemeral 7rack King, waa keen %o pass coatrol
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on the Yorthers Ireland soene.
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Broderick was the Head of Information Services, '
ace had mmW-ﬂMdmmt
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on his, Brodarick's, lask of advancesent in the Civid
Service. 3roderick had alsc written Wllace uwp for u

MBZ which dida't go through dus to Wllace's bebaviocwr.

hoas addresse
at 1830 bhra OB
ouey and Andrew Foll
of the Irish Times who were in possession of
a eopy of GC/80. Mr Broderisk
the document snd he declined to snswer
He uruul Duty Orficer
1;:.:::' UDR Officer O
Ballton and asked about Inforsstion

Peter BRODERICK

MOD Docs - annotation added by the HIA Inquiry
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Northern lreland Forensic Science Laboratory
@ 150 Newtownbreda Road Beifast BT8 40R

Telex 747634 Telephone 645421

-

Our reference: 511/85
Detective Inspector Cooke

EXAMINATION OF TYPESCRIPT
The following documents were received for examination from D/Inspector Cooke:-

GC BO. & page report dated 8th November 1974.
. GC 82. 1 page document dated 22nd September 1976.
GC 83. 1 page undated document. ) _
GC 84. 2 page document dated lst September 1584,

F R L
P -

All & documents are photocopies and the typeface details are not sufficiently clear to
allow for useful comparisons in order to establish relationships.

All &4 documents classify similarly, within the limits imposed by photocopied material,
to machines of the following makes:- Adler, Amaya, Facit, Imperial, Olivetti,

'  Royal, SCM, Silver Reed, Smith Corona, Underwood - all of which would have been
available in 1974. Further comparison, based largely on the style of the numerals,
with a small collection of typestyles held in this laboratory, indicates a slight
preference for Olivetti.

The presence of a portion of horizontal line almost 3 inches from the top edge and

to the left-hand side of the first page of the 4 page document (1), just above the
heading, could indicate the eddition of a piece of paper to the top of this
dogument, possibly to cover other information, at the time of photocopying. The
apparent difference in the shape of the tail of the numeral '9' in the date

8th November 1974 from that of the 9s in the remainder of this document would appear

to lend some weight to this possibility.

The shape of the 9 of the date oﬁhthe first page of docurent 1 would appear to relate
this part of document 1 to the typescript of document 4, dated 1984, rather than that
of document 2, dated 1976. Whereas the 95 of the remainder of document 1 would
appear to favour document Z. :

The absence of 'CONFIDENTIAL' from the bottam of page 1 of document 1, yet present
though obliterated at the top and bottom of the remaining 3 pages of this document,
could be further evidence of interference to page 1.

Dyt A Gt

! D BUDD

r
1

' (4 February 1985

o)
S

3 S : A : '
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STATEMENT CONTINUATION  PAGE

SLAETIS

qum“.'iagfas[a]_

‘ “PS {-Pocs - annotatio
added:by the HIA Inqu'ry

=4

.

STATEMENT OF: R PACE CONTINUATION PAGENO: 2

Secondly, individual page numbering in this matter as it is in this
document is not necessary for a confidential document. Thirdly, the
word 'reference' would only appear once and A B and C would appear
under it. I would also have expected each of these references to be
dated as there may have been more than one report on any particular
subject. The word 'continued' should not appear at the bhottom of the
page as it clearly states at the top of the revort the number of pages
the report contains. In relation to the flagging system used by the
author I would say that this is incorrect and unusual in that the first
item referred to is 'flag N' aend a number of letters preceding this

in the alphabet have not been used. In addition the letter 'o' would
not be used to avoid confusion with a zero. I would also say that
since reference is made to a number of flagged documents I would have
expected to find alist of enclosures to the left of the signature
block on page 4 of the document. I would also have expected to have
seen all documents which had been flagged to enable me to check that
the flagging was correct and also to enter any of the flagged documents
which may have been classified into the Classified Documents Register.
Every classified document, draft or otherwise, on receipt at my

office would have been entered in the Classified Documents Register,
stamped and given a serial numb®r. The movement of the draft
classified document would have been recorded as would its destruction.
1 see no such stamp on this document neither does the document have a
reference number which it would have been given had it come through my
office. Generally this document is incorrectly laid out and would never
have been accepted by a military office. I can state that this draft
would never have been presented to a senior military officer in its
present form. The style of writing is as far as I can recall similar

to that of Colin Wallace.

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: v RPACE e,

23
OFFICIAL—SENSITIVE—PERSO

64
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STATEMENT WITNESS

—— -

STATquNT'OF: Roy PACE
| AdE OF WITNESS [if over 21 enter “over 217]: Qver 21
OCCUPATION OF WITNESS: Cl erk
‘
ADDRESS: C/o Banburv Police Station
TO BE COMPLETED I declare that this statement consisting of 2  pages, each signed by me is true to the best
WHEN THE of my knowledge and belief and 1 make it knowing that, if it is tendered in evidence at a

STATEMENT HAS

BEEN WRITTEN preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if I have

wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 6 day of June 19 85,
(8gd) o FEed (Sgd) R PACE
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

Statement was recorded or received.

I am at present a clerk employed at Banbury Police Station., I have
been shown a document marked GC 80 and would meke the following
observations on this document. I note that this document is dated
8th November 1974, I was Chief Clerk of Public Relgtibns Branch
BENI from June 1973 until June 1975. My boss at thét time was

Peter Broderick who was replacedin October 1974 by David McDine

I recall that Colin Qallace the purported author of this document
was a Press Information Officer. Omne of my prime tasks was
meintaining the Classified Documents Register and accounting for
classified documents. At the time that this document was apparently
written the Public Relations Branch had become part of Army Information
Services. I have examined this document and do not recall ever having
seen the document before. Neither do I recall any decision on the
content of the document. If such a document had existed at the time
in guestion and had been passed to me I would have read it

to establish the correctness of the service writing layout and in
this I would have referred it back to the author for the following
reason. Presuming that the obliteration at the top covers

the word 'Confidential'. Firstly I would state that the security
marking should appear at the top and bottom of every page. This is
not_ﬁhe case on page one which is the most important page.

H
1

i

SIGNATURE OF WITNESS: ... (5gd) . BPACE . o

2
3
Y (7

F

, ~ Form 38/36 : ' _ ‘ '

- P%d cs - annotation ’ ' 22 . 8
azai by the HIA Inquiry OFFICIAL-SENSITIVE-PERS
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- OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONA
22-85 - Box 5*“'35 065

TO BL COMPLETED
WHEN TUE

STATE
BLEN

Form 3
{Plain]

- 2/m0 @
~ " pgki
adde

Checi(-ed and certified a true copy of the original

I STATEMENT NESS
TH EEN YARR
STATEMENT OF: ELIZABETH EILEEN
AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 117]: OVER 21

MENT HAS
WRITTEN

B/36

Docs - annotation

by the HIA Inquiky

OCCUPATION OF WITNESS: PERSONAL SECRETARY

ADDRESS: C/C H.4Q.N.I.

[ declare that this statement consisting of 1 pagexoergly signed by me is true to the best
of my knowledge and belief and | make it knowing that. if it is tendered in evidence at a
preliminary enquiry or at the trial of any person. [ shall be liable to prosecution if 1 have
wilfully stated in it anything which | know to be false or do not believe to be true.

Dated this 1st day of August 1985

Elizabeth E Yarr

SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS
starement was recorded or recerved,

I am a Perscnal Secretary employed at H.Q.N.I. In 1974 I worked in the
fublic Relations Branch at He@.N.I. Colin Wallace worked in that Branch.
I have been shown a document allegedly written by Colin Wallace in 1974
and marked GC 80, I can state that I did not type this document, neither
have I any knowledge of the contents apart from what I have read and

heard in the Press and media since Kincora hit the headlines. E Yarr

Elizabeth E Yarr

SIGNATURE OF WITNESS:

24 65
OFFICIAL-SENSITIVE-PE
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STATEMENT OF WITNESS

S - annotation
adde i ythe HIA Inquiry

Statemant of: Major |

Age of Witness [if over 21 enter “over 21}: Over 21

Octupation of Witness: Major (TA)

Address:  TA Centre, [

I served at HQNI from March 1974 until March 1976 in the rank of
Captain. For the first year of my service my duties were at the Army
Press Desk. From February 1975 until I left in 1975 I was attached

to the Information Policy Unit as a Staff Officer 3. I have read
over and examined closely the document which is marked GC 80. I have
not seen the document before. I note it is dated 8 November 1974 and
is signed by John Colin Wallace who had an office in the Army PR
organisation at HQNI at that time. My first reaction to this document
is that I would have remembered it had I seen it before and I surely
would have remembered if any of its content had been discussed at that
time. Wallace's role at that time was to brief the Press and put
over the security forces point of view. Although Wallace may have
received intelligence briefings it is unlikely that he would have been
given access to intelligence documents. I recall the orgenisation known
as '"fara'. I do not recollect any information about this group which
relates to homosexual activity. I did not hear anything about

Kincora Boys' Hostel until publicity was given to it about 1980.

While I was in N. Ireland I was not made aware of homosexusl

activity at any boys' home. On 28 May 1985 I had a visit from two
Journlists from Ireland - Ed Mohoney and Andrew Pollock. They said
that they had a document and asked me if I knew some of the names on
it. They did not produce the document but from what I have read in

GC 80 it would appear ‘that the information they referred to was the same.

,' declare that this statement signed by me is true to the best of my knowledge and belief anc

| make it knowing that, if it is tendered in evidence at a preliminary enquiry or at the twial of
any person, | shall be liable to prosecution if | have wilfully stated in it anything whlch I kno
to be false or do not believe to be true.

Dated this 19 day of July 19 85,

G CASKEY  D/Supt_
SIGNATURE af member by whom SIGNA I‘URE of Witness
statement was recorded or received, 2 0 61

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSO

B T S
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' STATEMENT CONTINUATION  PAGE

HIN-35062

-

STATEMENT OF: _-W- CONTINUATION PAGE NO: 2

They asked me if I served in N Ireland and had my boss been Jeremy
Railton. I confirmed that I served in N Ireland and knew Lt-Col
Railton but I was not prepared to discuss any matters concerning

my duties in N Ireland. The journalists did not say how they traced
me to my business address iﬁ B [ -hould add that as the
journalists could see I was reticent about disclosing matters they
gave me 2n undertaking in writing that they would not compromise me.
While I accepted this note I did not provide any information. I hand

over this note marked Sl T.

38/361al

il boct anotafon T | o
_ad'é’éJDby the HIA Infuiry OFFICIAL'SENSITIVEszRSONAC,Fﬁ .
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STATEMENT OF WITNESS
—

\ ®

TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

Checked and certified a true copy of the original

BB/3B

k3

ocs - annotatlon
28R ed by the HIA Inquiry

~F) ST -

STATEMENT OF: Adrian Gilbert Clement Weston Peck MBE

AGE OF WITNESS [if over 2] enter “over 217]: Over 21

OCCUPATION OF WITNESS: Lt-Col (Rtd) QOH

ADDRESS: C/o HQNI Lisburn

I declare that this statement consisting of 1 pages, each signed by me is true to the best
of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence at a
preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if I have
wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 3 day of July 1985
%{ A G C W Peck Lt-Col (Rtd)
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

statement! was recorded or received,

I served at HQNI as a General Staff Officer Grade 1 from

8.June 1972 until June 1974 when I was sucéeeded by Lt-Col

J D Railton §DG. I have been made aware of the allegations and

I have examined carefully a document dated 8 Nov 1974 which is
marked GC 80. While it is appreciated that I was not serving in
HQNI in Nov 1974 nevertheless I can state that I have no knowledge
whatsoever of any criminal activity as alleged’in the document.

I do recall the organlsatlon TARA but do not recall any discussion
relating to TARA and homOSexuallty. In relation to the document

I would state that it is likely that I would have been aware of the
preliminaries into the document but this was not the case. With
regard to the references A B and C I would likely have seen
background papers on TARA but do not recall any papers relating

to the subject matter on GC 80.

SIGNATURE OF WITNESS: ...t G.C N BEK

(&)
[}
FRETITT

+
&

OFFICIAL-SENSITI\AZ?PERSO
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STATEMENT OF: Jeremy David Railton
© AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 217]: Over 21
OCCUPATION OF WITNESS: Commercial Pilot
¥
ADDRESS: C/o HQNI Lisburn i
TG BE COMPLETED I declare that this statement consisting of 2  pages, each signed by me is true to the best
srr;{EEhrEL};EHAS of rpy_knowledge_ and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence at a
BEEN WRITTEN preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if I have

wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 3 day of July 19 85 .
,/f”ZZZZE%Z:af (sgd) J§ D RATLTON
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

statemen! was recorded or received,

On 19 August 1982 I did provide for the Royal Ulster Constabulary
a statement'in which I séid that I did not récall Mr Colin Wallace
eﬁer discussing matters relating to Kincora Boys' Home. As I said
at that time I recall the organisation TARA but the name William
McGrath meant nothing to me. I was a Lt-Col in the Information
Branch of the Army at HQNI from June 1974 until October 1975.

The two dates given in my previous statement are incorrect.

I have been shown a document marked GC 80 which is dated 8 November
1974%. I have had an opportunity to read over this document and
examine it and I would say that £he context in which this document
appears to have been compiled does not ring true. I note that

the document is addressed to me in manuscript. I can state that

I do not recall having seen this document before and can
categorically state that I had no knowledge of homosexual activities
at Kincora Boys' Home or any knowledge of the McDermot

murder other than that which appeared in the Press at the time.

Had I been aware of the subject matter of GC 80 I would have
brought this to the attention of the appropriate authorities.

I also note that this document was produced in response to a request
, : from Commander Land Forces, General Leng, or from [EOJIEIRY (Int).

SIGNATURE OF WITNESS: J D RATLTON

HMTBBBB
;PIHan]

ocs - annotation -
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STATEMENT OF WITNESS

- ® a
\I .
STATEMENT OF: Colonel F

AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 21"]: Over 21

ocauramion or wiress: [ NN
sooress;_ [

TO BE COMPLETED [ declare that this statement consisting of 2  pages, each signed by me is true to the best
srr;iE?EmEHAs of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence at a
BEEN WRITTEN preliminary enquiry or at the trial of any person, 1 shall be liable to prosecution if I have

wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 16 day of July 19 85
Colonel F
SIGNA.TURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS
Statement was recorded or received.
From 1973 until Sept 1974 I held the appointment of

Col G S (Intelligence) at HQNI. I would have been responsible

for handling 211 intelligence on behalf of GOC HQNI. I have seen
;nd read¢ today a document dated 8 Nov 1974 and which is marked

Gc 80, I have not seen this document before nor any earlier

draft of it. I can say that this document is produced in the style
of the alleged author John Colin Wallace. Wallace was & very
experienced and clever Press Relations Officer and produced
material for tha;media as well as counter propaganda. Wallace at
any time would not have been given access to intelligence papers

or papers'held in the intelligence community at HQNI. In the
production of this document GC 80 Wallace is stating that he

had access to intelligence papers from the RUC. I would state that
any such documents would have come through me as Head of
Intelligence and not have gone to the Information Policy Department
where Wallace was employed. If this was a genuine document and

had been produced at the time it would have been brought personally
to the Head of the Intelligence Department who would have had the
document researched and vetted. On no account would Wallace

have been given access to intelligence documents. Ir relation to
the content of GC 80 I do recall the organisation TARA but do not

recall any details. I do not recall any complaints or allegations

H o ' S SIGNATURE OF WITNESS: .

i ’ '?‘; ....................................
; Form 38/36 . - . _ 1 3 o

e iy’!a n] .
PSNI I%)ocs - annotation -
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Checked and certified a true copy of the original
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statement or:__ IEERIAINN

SPRFLGENT SO,

of homosexuality in Boys' Homes in N Ireland. My personal
observation of Wallace who I knew very well during my period in
N Ireland was that he was a man of exceptional ability im
producing this information. GC 80 makes reference to a number of
flagged documents. This would have suggested that Wallace would
have had access to a large number of military intelligence files.

This would not have been the case.

14

Colonel F

OFFICIeNATMRRHTS TATEVEYTMAKET N . ......................._...

CONTINUATION PAGENO: ___ 2
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STATEMENT OF WITNESS
G

STATEMENT OF: Maj-Gen Henry Edmond Melvill Lennon GARRETT

AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 21"]: Over 21

OCCUPATION OF WITNESS:  Director of Security (Army)

ADDRESS: C/o MOD London

TO BE COMPLETED I declare that this statement consisting of pages, each signed by me is true to the best

WHEN THE of my knowledge and belief and [ make it knowing that, if it is tendered in evidence at a
STATEMENT HAS

BEEN WRITTEN preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if I have
wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 16 day of July 19 85.
%& H GARRETT
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

slatement was recorded or received.

I held the appointment of ‘Chief of Staff (Brigadier) at HQNI

from 2 Nov 1972 until Jan 1975. I had responsibility for all the
.sfaff in HQNI and that included Intelligence but the normal practice
was that the majority of intelligence was briefed direct by the

Col G § Int or his staff to Commander Land Forces. I have examined
a document marked GC 80. I have not seen this document before and

I was not aware of the content of the document' during my périod in
N Ireland. I knew the alleged author of this document, John Colin
LN Wallace, during my tour in N Ireland and would state that had
Wallace been in possession of this information at the time he would
have brought this to me at any time as he was considered part of the
tean and as such had easy access to me. It would have been more
likely that he would have discussed this with his immediate
'superviso;s and if he had not got satisfaction at that level would
then have felt he could have come to me. T do not recollect any

such information being brought to my notice by Wellace or anyone else.

™

SIGNATURE OF WITNESS:

E Form!38/36
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intelligence in Ireland, because Southern Ireland was a
foreign country and it was more convenient and efficient to
have the same intelligence arm working North and South.
During 1973, however, there was a decisive shift in the
organisation of Intelligence in the North. At Stormont, the
seat of Northern Ireland government which was controlled
directly by Britain, a new post called ‘Chief of Intelligence’
was created and filled by a senior MI5 officer, Denis Payne.

" Soon afterwards, the MI6 officer at Lisburn, Craig Smellie,

left Northern Ireland. He was replaced by an MIS officer,
Ian Cameron. Effectively, MI6 dropped out of the picture
and intelligence in Northern Ireland became almost the
exclusive preserve of MI5.

In his biography of Maurice Oldfield, who was appointed

head of MI6 by Prime Minister Edward Heath early in 1973,
Richard Deacon writes: :
Oldfield welcomed the replacing of some of MI6 by MI5, as he
thought this made constitutional sense as well as preventing a lot
of mistakes . . . Unfortunately, though these moves made sense
and initially all went smoothly, much later MIS also committed
blunders in Ulster. (‘C’: A Biography of Sir Maurice Oldfield,
London, Futura, 1985, page 174.)

Sir Maurice’s enthusiasm for the change was probably
not entirely unconditional. From the moment of his appoint-
ment at MI6, he laid down firm rules about the behaviour
of his officers. Assassination, for instance, whether directly
by the British security forces or in league with one or other
of the extremist paramilitary groups, was firmly ruled out.
MI6 officers, including Craig Smellie, responded positively
to these rules. They were men and women who had served,
and expected to serve, in many different countries, and their
approach to their business depended on a relaxed, well-
informed understanding of the political situation, Because
by their nature they had to work as diplomats with foreign-
ers, they were marginally less vulnerable to the cliquish,
racialist and intrigue-ridden atmosphere — and the politics
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which thrived in such an atmosphere — which dominated
MI5.

Not long after the change-over from MI6 to MIS was
completed, Colin was called to a high-level conference at
Stormont. Senior MI5 officers were there, including Denis
Payne. The subject for discussion was a new initiative to
meet the deteriorating security crisis and to stem the rising

~ tide of sectarian assassinations. A top secret information

offensive was proposed. Its code name was to become
‘Clockwork Orange’. ‘

The documents which were filed under ‘Clockwork
Orange’ were not generally available to anyone else in the
Information Policy department, a fact which Mike Taylor,
an ordinary Army Information officer, recalls very clearly.

‘I was the branch security officer,’ he says. ‘It was my
duty to check that all documents were in all the right files.
I did see the “Clockwork Orange” file - but whenever I had
it out for inspection, all the documents were taken out of it
first. We were told that this was because of the very high
confidentiality of the project.” (Interview with author, 9
December 1987.)

The Army’s involvement in Clockwork Orange was ap-
proved early in 1974 by the Commander of Land Forces,
Northern Ireland, Major General Peter Leng. Colonel Peter
Goss, the senior Army Intelligence officer at Lisburn, was

- instructed to release to Colin secret information on terror-

ists. Captain ‘Tim Perkins’, another Intelligence officer, was
appointed to do the basic research and supply Colin with the

b results.

Colin’s instructions were to comstruct from Perkins’

material, and from other information from Intelligence
. sources, four mythical stories from mythical people who

had been involved in terrorism or sectarian politics. Colin

t was chosen for the job because of his mastery of the language
" and habits of the people of Northern Ireland.

Originally, the purpose of the new initiative seemed .
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Clockwork Orange drew his attention to the Red Hand
Commandoes, an extreme Protestant group whose members
were trained to kill Catholics, and whose leader was a brutal
assassin called John McKeague. McKeague was known as a
homosexual and the information which Colin collected about
him brought him back in a circle to William McGrath and
TARA. McGrath 2nd McKeague had both organized inde-
pendent groups on the far right of Protestant politics and
shared political and sexual inclinations, until they had fallen
out and split. While Colin was preparing this line of informa-
tion for Clockwork Orange, Army Intelligence approached
him and asked him to have another go at exposing TARA in
the press. He became puzzled and a little frustrated by the
conflicting instructions: from MIS and Clockwork Orange
to keep all this sexual gossip secret; from Army Intelligence
to try to get the same gossip published.

The conflict grew during the year (1974), but after he
broke with Clockwork Orange at the-end of September,
Colin made an attempt to resolve it, and to bring the
Kincora business to a head.

He could not understand why, when so much was known
to Intelligence and to the police about McGrath and where
he worked, no action was taken over it. He suspected that
the same political motives which inspired so much of the
information he was getting under the heading of Clock-
work Orange might be obstructing action on the scandal
at Kincora.

His suspicions were well founded. TARA often inter-
vened in such a way as to upset the unity of Protestant
extremists. More than once, for instance, it issued a ‘proc-
lamation’ calling on Protestants not to resort to violence
- usually at times when viclence was being advocated by
most Protestant leaders. Such proclamations often upset
the other paramilitary organisations, and helped to create
an atmosphere of disarray where none in fact existed. A
furious controversy was waged between TARA and the UVF

i SR

Kincora 139

in the pages of the Sunday News and the Belfast newsletter.
TARA accused the UVF of “left-wing’ views, and the UVE
lambasted TARA for extremism and sectarianism.

Colin wondered whether McGrath and his colleagues
at Kincora were being ‘held in place’ to assist with such
secret intelligence initiatives. If so, if the boys at Kincora
were being sacrificed to the machinations of Intelligence,
the process had gone too far. As with Clockwork Orange,
the time had tome to call a halt,

Cn 8 November 1974, Colin wrote a memorandum. He
is not clear today (because he only has a copy) for whom
the memo was intended, but it would certainly have gone
to his superior officer Jeremy Railton, Head of Information
Policy, and almost certainly also to Army Intelligence and
the Army’s RUC Liaison Officer at Police Headquarters in
Belfast.

The memo was headed: ¢ “TARA” - Reports Regarding
Criminal Offences Associated With the Homosexual Com-
munity in Belfast’. -

To the memo were attached three documents, none of
which Colin managed to keep: an RUC paper on TARA
(Reference A); a forensic report on the murder in 1973 of
a ten-year-old boy called Brian McDermott (Reference B);
and the Army’s earlier request for a press briefing on TARA.

1 Reference A adds nothing of real significance to what we
already know of the background to “TARA’. Furthermore, it
contains a number of inaccuracies and there are various items
of important information missing from it. It is difficult to say
whether these flaws are the result of poor intelligence or whether
they are disinformation provided for our consumption.

2 If we are to interest the press in this matter with a view to
exposing what has been taking place and thereby stopping further
assaults on the youngsters in these hostels, then I would strongly
advise that we make use of our own background information and
exclude the rather contentious and, indeed, politically suspect
material contained in the above. As you know I did try to develop
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The document bears the words “Clerks IP” written at the top. The handwriting is Peter Broderick’s — he
confirmed this in an interview with Paul Foot {Daily Mirror 08.02.1990).

“This week, for the first time, Peter Broderick, Wallace’s boss at the time (1974), confirmed to me that he
saw the document {The Tara press brief used by Waollace to highlight McGrath’s homosexuality and his
role in running a children’s home) and wrote on it. ‘That is certainly my writing’, he told me. ‘I saw the
document and approved it’.”

Peter Broderick also confirmed this to the Sunday Times [{Sunday Times 11 Feb 1990).

Peter Broderick left Northern Ireland in September 1974, so the memo must pre-date that. Moreover,
he has confirmed on the record to The Daily Mirror and The Sunday Times that he signed the document
and authorised its release. | believe the Inquiry is missing the key point about this document and its
contents. It also bears the handwriting of the GSO1 Information Policy, Lt Colonel Adrian Peck, who was
head of psyops at HQNI in 1973 and early 1974. Hugh Mooney, of IRD, left HQ Northern Ireland at the
end of 1973, so the document was probably created in October that year when the ‘Clockwork
Orange’ project was initiated. This is an example of how the Inquiry’s lack of detailed knowledge about
the matter has resulted in significant evidence being overlooked or misunderstood.

A significant amount of additional information was added by me to ‘Clockwork Orange’ in November or
December 1974 as a result of General Leng’s memo to Information Policy requesting that steps be taken
to ensure that the RUC took action on the allegations.

Given that the documents referred to above contain William McGrath’s name, home address and
telephone number, as well as the address and telephone number of his place of work, and that | shared
that information with the press in 1973/74, how can the MoD and the Intelligence Services claim that
they had little information about him at that time.

Moreover, General Leng makes it clear in his recorded interview with the Sunday Times in February
1990 that he was aware in 1973/74 of McGrath, where he worked and the “homosexual insinuations”.
General Leng also recalls writing a memo pointing out that the sexual abuse allegations were a police
matter.

An extract from that interview says:

PENROSE: The actual operation, | mean Clockwork Orange, when it was first mooted was in fact Denis
Payne - several people have mentioned that - who was at NID."

LENG: That's right. There was of course that branch as well. NIO would come in and cross fertilise if they
wanted to keep something from the RUC - don't quote me again.

PENROSE: No, No. No."

[18]
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"PENROSE: No, of course. It's just to see how, if you would forgive me, how the bureaucracy works. So,
Clockwork Orange in this case comes from Denis Payne's office, so it's Intelligence to Intelligence, and
then you're shown it.

LENG: I'm not always shown it. Only if they need to involve someone at a higher level.
PENROSE: Right.

PENROSE: Clockwork Orange was policy. This sounds like a statement rather than a question, but a
statement asking for confirmation.,

LENG: And Clockwork Orange was policy.
PENROSE: Yes. And so Denis Payne sends the file over and this is Policy from NIO.

LENG: | wouldn't have thought he would even send a file over if | may say so because the less that was
committed to paper the better.

(Note: The jatter comment is important because it shows that very sensitive or deniable information
was not put on file and it should not come as a surprise to the Inquiry that most of the really key
information relating to the matter under investigation is not on record. In essence, it had to be totally
deniable. That is exactly what the MoD and the Intelligence Services are doing just now).

Another extract from the interview says:

PENROSE: You said in the memo according to [Mike] Taylor that the RUC and the social services | think
ought to be brought in here because the file named men and boys who were obviously part of this
abuse which we all know about since.

LENG: Yes, | recall that.

PENROSE: Do you? And you said take action. They waited because obviously there had been other
members suggesting this from junior officers, but it was yours that finally convinced Tavlor that this was
going to happen, but of course it went on for another six or seven years, but again that wasn't your
fault. It was just to remind you that there were homosexual abuses taking place, namely by the
housefather named McGrath.

LENG: Yes.

PENROSE: who was also the leader of TARA, and of course eventually that was all proven in court some
years afterwards, and also a man named McKeague, but | mean this is obviously outside ...

LENG: Yes, | do remember the homosexual insinuations and | do remember saying this is a police
business, not ours."

[19]
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Is it really credible that General Leng possessed this information about McGrath and the sexual abuse
allegations and that neither MoD, nor MI5 nor MI6 knew anything about this? In the end, the public
will have to make up their minds on this.

Those who served with General Leng will be well aware that he was a very professional and forthright
officer who had great integrity. There is no doubt in my mind that his knowledge of McGrath and
Kincora as expressed above would have been communicated very clearly and forcibly to those around
him. | am amazed that the Inquiry transcripts indicate that the Inquiry made no determined attempt to
challenge senior military and Intelligence witnesses over General Leng’s comments. | am also disgusted
that those officers and officials, including the senior Information Policy officers, did not have the
courage to speak out and confirm what General Leng had said.

| believe the Inquiry must face up to this issue because General Leng’s comments go to the very heart of
the Inquiry’s investigation into Kincora. The Inquiry must decide: do they believe General Leng, who
had no reason whatsoever to lie, or do they believe MoD and Intelligence witnesses who had very good
reasons to lie. It is sad and very worrying that CTl has attempted to play down the significance of what
General Leng said. If it had not been for the stance he took on this issue, | would not have been talking
to the press in 1974 about McGrath's homosexual activities. Although General Leng makes it clear to
Barrie Penrose that he could not recall some of the detail relating to ‘Clockwork Orange’, it is very
obvious that he was not in any doubt about some of the key facts referred to above. | am sure the tape
recordings of General Leng’s interview still exist and the Inquiry should take steps to obtain copies of
them because they are pivotal to the understanding of Kincora, and no amount of obfuscation by the
MoD or its representatives can avoid that basic fact.

The Sunday Times story based on General Leng’s recorded interview with Barrie Penrose was published
in the first edition of the newspaper on 18 February 1990. | was reliably informed that the MoD put
pressure on the Sunday Times to withdraw the story. Indeed, the story was withdrawn from subsequent
editions. It is not difficult to understand why the MoD reacted so negatively to the story because
General Leng's comments undermined almost everything the Department and its Ministers had been
saying about ‘Clockwork Orange’ and Kincora.

Ironically, the story also referred to an incident when an NCO, who was a photographer with the Army
Information Services at Army HQ in Lisburn in 1973/74, offered some of the ‘Clockwork Orange’ material
to Len Adams, a journalist with the Sunday People. According to the ‘Sunday Times’, Len Adams told the
paper: “l was taken to Lisburn by an NCO named Bill Bain”, said Adams. When he later called the unit to
ask Bain if the story could be released, an officer told him that he had died. The ‘Sunday Times
established that Bain was still alive and in the Army.”

Bill Bain was certainly not dead; he continued to serve in the British Army and became a commissioned
officer. Clearly, if the MoD was willing to lie blatantly about ‘Clockwork Orange’ related material as it
did in this incident, there is no reason to accept at face value anything the Department says, or has said,
on this issue.

Bill Bain was not the only former member of the Army Information Services to be falsely described as
dead by the MoD. When researching material for his book, ‘Who Framed Colin Wailace’, Paul Foot
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THE SUNDAY TIMES

1 Pennington Street, London E1 9XW Telephone: 01-782 5000 Telex: 262139

From the Editor

PRIVATE & CONFIDENTIAL
22 February 1990

The Right Honourable Merlyn Rees
House of Commons

Westminster

London SW1A OAA

Dear Mr-Rees M‘Vﬂ)

You expressed an interest in seeing the transcript of the conversations
netween The Sunday Times and General Sir Peter Leng and I have
vieasure in enclosing that transcript.

I am only making this available to you because of the
misunderstandings that occurred earlier in the week regarding our
decision to drop a story on the Wallace affair from last week's Sunday
Times. T would like to stress that the transcript is for your
information only and is not, under any circumstances, for public use.

Yours sincerely

-

Andrew Neil

Enc

Registered Office: Times Newspapers Limited, P.O. Box 435, Virginia Street, London El 9XY
Dacictarad N ROARAA Bnaland
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The Rt Hon Mrs Margaret Thaicher PC MP i
Prime Minister [ <
10 Downing Street S
LONDON
SW1A 2AA \

vy
12 May 1990( ) g/ D

Dear Prime Minister,

I refer to my letter to you on 23 April which has still not been
acknowledged and which sets out examples of political
disinformation material that existed witlgn the Intelligence
services during the 1970s. Bearing in mind that Government
Ministers have assured Parliament that no such evidence exists, I
would be grateful for an early response to my letter.

You will recall that in reply to my earlier letters dated 19 and
gll February, the Ministry of Defence wrote to me saying, inter
ia:

"You mentioned the story which appeared in the first editions

of the Sunday Times on 18 Febmary. As you may already know,
the story was withdrawn by the Edifor when it became clear

that it was not supported by the tape recordings of the

telephone exchanges with General Leng. General Leng has made
it plain to the Ministry of Defence that he has not sought to
challenge, nor does he recall anything which conflicts wi

the recent statements made by Ministers”.

Significantly, the letter fails to say that General Leng has not
challenged anything in the Sunday Times account!

I attach for your information extracts from the tape recordings of
the exchanges between General Leng and the Sunday Times. I think
you will agree that they show:

1.  Senior Army officers at HQ Northern Ireland were aware
in the mid 1970s of allegations of homosexual abuse at
the Kincora boys home.

2. That the ’Clockwork Orange’ project originated at the
Northern Ireland Office and involved members of MIS.
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3.  Setting aside the first paragraph of the story which I
think is much too strong, the tape recordings do support
the Sunday Times account of what the General allegedly
said.

1 also enclose a cogg of my latest letter to the Secretary of
State for Northern Ireland regarding his continued refusal to

explain the conflict that exists over the RUC’s forensic

examination of my 1974 Kincora memorandum and I would be grateful
if your Government would now tell Parliament the truth about that
matter.

Finally, I am informed that a number of potential witnesses for
the Calcutt inquiry are having pressure put on them by the
authorities to support the Government’s version of events, I have
no doubt that you will want to ensure that such such intimidation
ceases forthwith.

Yours sincerely,

QS’E~ L\f&vm—_—-

Colin Wallace
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CATOH: TRAMED OAGE:
LENG:  apd the re=t of them ware army.

DEMROSE Yes. fnd Colin Wallace you would have known?

VERNE: Well hardly, I mean kKpown yes, buot as he was a captain working
richt down the chain

DEMROSKE: Yen

LEMG: I didn’t. I mean I hardly came across him at all.

PENROSE - Because everyone, including Broderick, I must say, they speak
2p highly ... and so do the records of him at the time, that he was hard

working and so on, but that’s something that obvipusly ...

ievel where you wouldn’t have come across him very much.

fn =, 2 8 f5w~%uigaL“n@W! v“x»%ﬁ:iﬁnfvr”ﬂ_
LEMG: Correct.
PEMROSE 2 But it
EBroderick and the otheres and Tayler......
LER: If he was

PENROIE: With Clockuark Oranpge, Yes.

lnpan about Clackwork Drangs? Would it ¥

LENG: W=1l T think that the <enior intell
knoun, Brodericlk waold have knpwn, Mike Gar

DENRASE - Yes, I remember that nama.

hENC, ... who I'm afraid is wery 1ll wuith
invnlved than the ofid ot stafif anpd th
listen to the pelicy.

PENOOSE: How long would

{MORE}
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officer

lepukaemia now,
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wold ba
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yvou were at a
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wouldn’t surprise'you that he was involved alepg with

working wnder Broderick he would be involved,

Angd how many people would have
wonder~ing. ..

would hawve

he wnuld be more
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an operation like that have lasted?
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CATOH . TRANSD PAGE -

terrarisie?

BENG Corract

DENROSE Yes

LENG: as far as I was concerned it was finding out infermation about
them. "

RENROSE : Qight. because thers was (Clockwork Crange one and two but I am

sure yvour memory orobably doesn’t stretch bhack that far?
LENG: It doesn’t I’m afraid. I’ve got a terribly bad memory anyhow.

BEMROSE X S0 - I mean - when it was mentioned to vou, it was mentioned to
you as what? o

e fog i 1 P W ‘;:‘%-Jﬁ. RN A '_jn"."-’"@j'!g?‘?f "--"ii'a?;' EoTOCA RO P

LEMG: well, I don’t want to be quoted, because I can’t actually recall,
but I think it was, from rough memory, it was we have to investigate these
terrorist organisations and I said ®‘go ahead and investigate’’ .

PENROSE: Yes, and 72, 74 sounds about right does it?
LEMG: yes it does, in timing.
DEMROES and wmho T mean, ‘hat would have been army paople talking 'o

vou rather than..

LEMG: Well Petsr Broderick +23 the army intelligence... information
policy officer

Penrpse:Right

LEMG:  Ongd he wae s cilwilian

PEMROSE: Right

(MORE)
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caATCH: TRANZSR NnAGE

give auite a lot of evidence and would alsp cause
cousalk. My answer as you can imagine was this is
dn - we are bound o be Ffound out -~ Stop 1t now.

PENAQSE: ves, otherwise it =will rebound. You ses on the onther hand, the
intere=tinag thina is that it was never mentioned fo you ohvipusly by the
neople that they wanted to extend to politicians and in fact did so.

LENG: No. never.

RENROSE: nid you Nnow there was a Cloclkwork Orange one and two?

LENG:  Really?

- i - = TR 5 w e X y
L A0SO e R e Y LA erY b e e o .

PENHOéE: No And ‘on Klncora you come out absolutely as one would expect
saying there has got to be action on Kincora. Do ypu recall that?

LENG: Mo.

PENRDSE - well, you should take your virtue because in fact Taylor says,
T remember it very well and w2 were all delighted that the RUC were.. ..
vou said in the memo according to Tayler that the auc and the social
services T think ought to bz brought in here becauss the file named men
and boys who usre cbviocusly part of this abuse which we all know about
Now.

LEMG: Yes I recall that.

DEMROEE - O you? and you aaid taks action. They waited because obvipusly
there had been other members cuggesting this from junior offices, but it
was yours that finally copvinced Taylor that this wae goinpg to happen, buft
of enurse it went on for another six or seven years, but agalin that wasn’ t

wour Tauls.,

cti N c it. was the absconding of bovys,
hing right., there were an awTul lot af what I call
\
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CaTCH: TRAMNEZ

well T°11 call them terrorist hoys who wers put away in the home, and
rhey 4ept on abs condlng and T do remember talking to the chief of staff,
= no “tlopk we'we got to step these bovs epscaning from this remand home,
Apd there is far too much sscaping and they are going back inte terrorism,
oo take astion teo stop that ') .

NEMNBOSE : Tt was also just to remind you that thers were homos axiual
abusps taking place, namely by the house Tather says McGraph",_

LEMG: Yes,
PENROSE: . who was also the leader of TAR2, and of course sventually
that was all proven in court some vears afterwards, and also a man called
MecKay, but I man this is obviously outside....

LENG: ves I do remember the homosexual insinuations and I do remember 1
Saying thiseig a _-;m];.:;_c:e;.i_':w_ts-lnes,s;-,-J»')f:;'mq ours.,,';’ﬁ,-.f,; B SN A e A 1’?‘“‘5"“ E gt St

PENRDSE - Yyes, because you probably know that since then, the suvuggestions
hawve been that MI5 or others, not the army but others, were in fact using,
pbvipusly, a blackmail hold on people like McGraph which be has since
confirmed, I mean that is a matter of record now, that he was blackmailed
into working for intelligence to inform and so on, S0 you can sS8e the tug
of war that was taking place from your side, saying police, social
services take action, and the other side saying no. we nesed the
information. .

LEBMG: eut of course. I wasn't part of the other cide.

EMROGEE : Mo, quite. We'll lack 1711 aet thi r the
nost. .. .indecipherably f2u words. May I leave o rumber at the office =0
varr know who you' re speaking toe Its O -

LENG:  Just wait one moment, I°11 have to nip next door, I've just come in
Ffrom the aarden, will

Right -— and my nome 19 Perrose and 1to Barrey

efimR=R-T~E

LEMG:  Right, Barrie, thank you wary much.

{MDRE)
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said no minutes were taken:il was all done by discussion. Leng

did not relate all this to Clockwork Orange before reading the
Foot book. It was simply intelligence gathering, targeting "both
sides". "I do not remember Clockwork Orange" he said. He had
talked about this to Penrose and when asked about the passage of
information had said that the General’s received their orders
from the politicians. There was no direction on information
policy. They were simply gathering information about terrorists
and leaders on both sides of the divide. Cassell to Leng: "Did
you mean political figures ?". Leng: "No. Unknown leaders.
Godfathers. If Penrose had talked about links to politicians,
Leng would have said that issue "never arose". Leng said that
the information was gathered at unit level on IRA terrorists.
There were no names of politicians. "We work on hard
intelligence, not gossip," he said. Asked about local
politicians, he said "not even local politicians". "I saw no
intelligence that named any politicians in the Province as being
directly concerned with terrorism." "It never became focused on

politicians," he said.

7. On Kincora, Leng remembered discussing with the Chief of
Staff the escapes of youngsters back into violence. Kincora came

up in relation to escapes, he said.

8. Leng was questioned about Tara - "Don’t remember". Magrath -
"No bells". Homosexual activity at Kincora - "I have a nagging
thought about that. Len Garrett may have discussed homosexuality

there with me. My recollection is unclear”.

. . GONFIDENTIM, —
L ERE
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STATEMENT -ITNESS
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TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

Form 38/36

~ {Ptain}]
P??é Pocs - annotation -
addediby the HIA Inquiry -

STATEMENT OF: General Sir Peter Leng KCB MBE MC

AGE OF WITNESS [if over 2] enter “over 217]: Over 21

OCCUPATION OF WITNESs: former Commander Land Forces HQNI

ADDRESS: _ C/o HQNI Lisburn

I declare that this statement consisting of 2  pages, each signed by me is true to the best
of my knowledge and belief and | make it knowing that, if it is tendered in evidence at a
preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if I have
wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 2 day of July 19 85 .
%ﬁé P LENG
SIGNA TURE of MEMBER by whom’ SIGNATURE of WITNESS

statement was recorded or received

I was Commander Land Forces N Ireland from Jan 1973 until March 1975,
I have closely and carefﬁlly examined the document marked GC 80 and
I can state that I have never seen such a document before.

Documents of this nature would have been handled at a lower level
and if a problem arose the subject in question wouid be discussed

in my office with either the Chief of Staff, Brigadier Garrett, or

for the major part of my tour by Colonel F , Col G 5 Intelligence
or in the last 3 months by [RGIENVEN. 1 always insisted on

personal briefing rather than having to read a mass of documents.

I would not therefore have received a document in draft and usually
only handled the most iﬁportant policy documents in final form.

Nor have I eny knowledge of this document nor was the information
contained in the document under question ever brought to my notice.
I certainly cannot recall having heard of any of the hostels named
in the document nor was I aware of any allegations of homosexuality
in any boys' homes in N Ireland. However, I was aware of the remand
home, St Patrick's, situated in west Belfast. In 1974 the Army
Belfast Commanderswere concerned about the number of young men on
remand for terrorist charges who were absconding from this home and

re-involving themselves in terrorist activities. I was aware of the

SIGNATURE OF WITNESS: 0 S OO

10
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STATEMENT OF: P LENG

Protestant organisation TARA bﬁt cannot recall at this late stage
anj'Bf the personalities involved. I do not recall the

McDermot incident. With regard to the press allegation in Irish Times
of Jan 25 1985 I can state tﬁat there was an Army Information Policy
Unit at ﬁy headquarters and its purpose was fo prodce quick reaction
responses to the clear lies that terrorist orgenisations were

putting out. With regard to the allegation that this Unit used

"vlack nropaganda' I can categorically state that I would not have
accepted such as 1 was clear that in security operations the

good neme and integrity of the Army must ride above everything else.

11

P LENG
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Is it really credible that General Leng possessed this information about McGrath and the sexual abuse
allegations and that neither MoD, nor MI5 nor MI6 knew anything about this? In the end, the public
will have to make up their minds on this.

Those who served with General Leng will be well aware that he was a very professional and forthright
officer who had great integrity. There is no doubt in my mind that his knowledge of McGrath and
Kincora as expressed above would have been communicated very clearly and forcibly to those around
him. | am amazed that the Inquiry transcripts indicate that the Inquiry made no determined attempt to
challenge senior military and Intelligence witnesses over General Leng’s comments. | am also disgusted
that those officers and officials, including the senior Information Policy officers, did not have the
courage to speak out and confirm what General Leng had said.

| believe the Inquiry must face up to this issue because General Leng’s comments go to the very heart of
the Inquiry’s investigation into Kincora. The Inquiry must decide: do they believe General Leng, who
had no reason whatsoever to lie, or do they believe MoD and Intelligence witnesses who had very good
reasons to lie. It is sad and very worrying that CTl has attempted to play down the significance of what
General Leng said. If it had not been for the stance he took on this issue, | would not have been talking
to the press in 1974 about McGrath's homosexual activities. Although General Leng makes it clear to
Barrie Penrose that he could not recall some of the detail relating to ‘Clockwork Orange’, it is very
obvious that he was not in any doubt about some of the key facts referred to above. | am sure the tape
recordings of General Leng’s interview still exist and the Inquiry should take steps to obtain copies of
them because they are pivotal to the understanding of Kincora, and no amount of obfuscation by the
MoD or its representatives can avoid that basic fact.

The Sunday Times story based on General Leng’s recorded interview with Barrie Penrose was published
in the first edition of the newspaper on 18 February 1990. | was reliably informed that the MoD put
pressure on the Sunday Times to withdraw the story. Indeed, the story was withdrawn from subsequent
editions. It is not difficult to understand why the MoD reacted so negatively to the story because
General Leng's comments undermined almost everything the Department and its Ministers had been
saying about ‘Clockwork Orange’ and Kincora.

Ironically, the story also referred to an incident when an NCO, who was a photographer with the Army
Information Services at Army HQ in Lisburn in 1973/74, offered some of the ‘Clockwork Orange’ material
to Len Adams, a journalist with the Sunday People. According to the ‘Sunday Times’, Len Adams told the
paper: “l was taken to Lisburn by an NCO named Bill Bain”, said Adams. When he later called the unit to
ask Bain if the story could be released, an officer told him that he had died. The ‘Sunday Times
established that Bain was still alive and in the Army.”

Bill Bain was certainly not dead; he continued to serve in the British Army and became a commissioned
officer. Clearly, if the MoD was willing to lie blatantly about ‘Clockwork Orange’ related material as it
did in this incident, there is no reason to accept at face value anything the Department says, or has said,
on this issue.

Bill Bain was not the only former member of the Army Information Services to be falsely described as
dead by the MoD. When researching material for his book, ‘Who Framed Colin Wailace’, Paul Foot

[20]
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“TARA® - REPORTS EECARDING CRIMINAL OFFENCES ASSOCIATED AITH THE EOMDSEXUAL -
CGMUNITY TN BELFAST - : o

RE_{QE_B_T}_@_Q__BL Attached RUC report on the denth of BRIAN !&cbm.'
efarencs Gi> Your request for a preas investigation {nto ths natters

% refarred to above.
* LA LI’ I , ot ‘-,f'::'?_-u_» e e e . A

— an
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* Reference A: Attaohed RUC background papes an 'TARA?.

1. Reference 4 adds nothing of weal algmilicance to what e alraady know of
the background o 'TARAY, Furtharmors, it contelns & aunber of inaccuracies

- and thare ave various items of mportant informatice misaing from it. It
~is dizfioult to say whether these fiaws ars the result &f woor Intelligence
. or vhether they ars disinformation provided for our consumption, K.t

= P g

.. 2« If:wo are to interest the press in this matier with & view to Expoai)ng what
- has been taking plare snd theraby atopping fucthér zsssults on the youngatars
in thess hostels, them 1 would strongly advise that s makas use of our own -
background {nformation snd exclude the ratfer cententioua end, indeed,
" politically suspect materiel contained in the abovd.  As you imow I ddd try

3o~ In thuory, 'TaRL? 78 basizally a credibla Cxicept frow a Loyelist parg.
- mdlitary point of view, vat it never progreassd beyond the planning stage,.
Such & dody could, Bo doubt, nave mede good use of the Orange C»der?s normal
selection and ‘vetting? sywtes. for scraening potential recruits, and it
Y 4 would have hagd reedy mnde facilities for clandestine training by making uge
.7 of the Orange Hallas throughout the Province.m\The idsa failed for a number
.. " of reasona, meinly because of WILLTAK MeGRATR's rather strange politisal -
oL views which are more skin to Irish Hatiamalien or Hepublicanism than Unionien,
: Sl -+ and the lact that other organisations which dppeared to be mare in keeping:
-with the needs of the Loyaliss coemmity ab that time, aprang up during the _
- pariod,. ' _ . , :

4s Tefersnce 4 deals with McGRATEg tackground in conaiderabls datuil but it

o - -1z Inscsuarate in a number of vaepecig. Tha Hincers hostel in Newtownsmds
c__’_m Road where na works was op3ned in 1959 urder tha control and adninistration
Smesr  Of Belfast Corporstion Faiiare Depariment. Yo doss vot, 28 tha papar claing,
" "Dun the mStﬂ{‘é- be is employed am a 'housefather!, Tha Warden af Kincora.
: is JOSEPH MAINS"Ind the Doputy Wardan ia PAYMOND SENPLD XAINS was sppointed
An 1959 and SEMTLE im 1984. Sotir nen are icoen. hoocsexuals. Iodeed, varicus:
i J % ... allagetions of homosexual asemnia on irsates of the hoetel wers invaotigeted

E .77 . L by semior Welfeca Depariment staff in 1967 tut no scticn ras taxen against .

Lees 0 snyone (sea nates of w regort by He H.MASON ot flag 'NY). o

1
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“l cannot find any evidence of more than one typewriter having been used as alleged. It is a poor
photocopy, but all four pages are consistent.”

| do not know if my original document was re-typed after | submitted it to one of my superiors at HQNI
in November 1974 and before it was passed on to other senior officers. | am only aware that General
Peter Leng responded to the matter in a memo which instructed Information Policy to take action to
ensure that the RUC took a more active part in the matters raised in the memo. | do not know why
General Leng found it necessary to use the press as a means of drawing attention to William McGrath
and his activities rather than raise the matter with the Chief Constable of the RUC. As a result of
General Leng's memo | added a substantial amount of information about William McGrath and his
activities to my ‘Clockwork Orange’ project working draft in December 1974,

| did not retain the various RUC documents referred to in my memo. Neither those documents nor the
memo, were designed for release - indeed, | am not convinced that the Army was even meant to see
the police documents. In any event, | had no authority to retain them. Also, it is almost certain that |
would have re-attached them to the memo when | submitted it to my superiors. The memo by itself
would have provided an incomplete picture.

A report published in the Irish Times on 25.06.1985 pointed out that although the RUC had not then
been able to validate my memo, there were other similar documents in existence.

“Sources close to the new RUC inquiry say they are sceptical about the document's authenticity and say
it will be three or four weeks before their inquiry is complete. But former military/ministry of defence
sources contacted by The Irish Times, while unable to authenticate this document, say that at least three
other documents containing similar infermation were in the files of the Information Policy Unit at this
time.

These sources, who had knowledge of many top secret intelligence and psychological operations
mounted from British Army headquarters, have no current connections with Wallace. They have told
The Irish Times that there was an intensive investigation of Tara and McGrath in the early and mid-
1970s by military and political intelligence agencies which revealed information about sexual assaults at
Kincora.

Another military source, a high-ranking officer based at British Army Headquarters during this period,
has also confirmed that the Information Policy Unit was asked by military commanders in 1974 to
investigate homosexual offences involving members of Tara. "We were investigating everything at that
particular time to see if there were implications for the security side," he said. However, the source,
who asked not to be guoted by name, declined to comment further in the light of the new RUC
investigation.

The 1974 Information Policy Unit document, four pages long and classified "confidential", refers to and
quotes from an RUC background paper on Tara which in turn refers to allegations of assaults on Kincora
inmates involving McGrath dating back to 1971. The RUC paper also refers to a claim that key loyalist
political figures were "aware" of the Kincora situation.
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STATEMENT OF "WITNESS
SEATEAMLNT O GEORGE CASKEY
AGE O WHINEss firovver 21 entes “over 2177 OVER 21
OCCUTATION O] WITNESS: DETECTIVE SUPERINTENDENT
Abbress.  RUC HEADQUARTERS
TO B COMPLITL D I declare that this stalement consisting of 1 pageX &8 signed by me s true to the best
_WHENTHI of my knowledee and belief and | make it knowing that, if 1t is tendered in evidence at a
5;‘1“1”\_“\} ;:T‘FIF-\:\S preliminary enquirs or at the trial of any person. | shall be liable to prosecution it T have
’ ' B willully stated in ar anvthing which 1 know to be false or do not believe to be true.
Drited this 20 day of g * 10 2y
S o Py
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURFE of WITNESS
starement was  recorded  or oreceived.
On 7 August 1985 D/Inspector Cooke and I interviewed Ronald Orr at
EHSS Office, Castlereagh Road. I produced the document marked GC 80
to Mr Orr in relation to paragraph 7. He stated that he did not at
any time contact any Police Officer or Soldier in relation to social
work. He stated that he had nothing to add to the statements he made
to the RUC on 28 February 1980 and 19 June 1980.
i
,, SIGNATURE OF WITNESS: ...... A Loserey . o
Form 38 36 70
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31, It will also be noted in the RUC prosecution files
that allegations in relation to inmates of these
homes were investigated but none of these allegations
were made before, es in the case of Westwinds 1975,

Bawnmore 1980 and Burnside after 1980.

e Paragraph 8 refers to a claim made by what appears to
be a female, the name having been deleted, that key
individuals in the Welfare Department were themselves
homosexuals and not only appointed homosexuals to
posts but covered up homosexual offences and protected
the offenders. The name 'Joss Andrews' is printed in
the margin opposite the second deletion in this
paragraph. These are similar allegations to the ones

which have already been investigated by the RUC,

33a Paragraph 9 refers to the murder of Brian McDermott and
mekes reference to '"reference B" which is allegedly
"attached RUC report on the death of Brian McDermott".
This murder was the subject of an RUC investigation
which is reported in the prosecution file already

referred to at paragraph 5(9)of this report.

3k, In this paragraph general comment is made on the
details known to the authorities which were obtained
during the course of the investigation of this murder.
Reference is made to a theory that this killing had
both sexual and witchcraft overtones and that the
only link that "can be identified between this murder

and the homosexual commmity is via John McKeague".

)
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In 1987 | was contacted by a Robin Bryans {aka Robert Harbinson) who had read about me in the press
and who claimed that he had information to share with me about Kincora. Fred Holroyd and |
subseguently interviewed him at his home and he was also later interviewed by Paul Foot. Bryans was
an author who had grown up in Belfast and who was, by his own admission, closely associated with a
homosexual and paedophile network in Ireland, London and Brighton. He had also been closely
associated with individuals who had been members of the Intelligence Services during World War 2 and
afterwards. He told Fred Holroyd, Paul Foot and me that he had warned two Government Ministers in
1973 about the abuse that was taking place at Kincora. He also claimed that he informed the wife of a
former Prime Minister about the abuse.

| do not know if what he alleged was true, but several of the people he referred to were also listed in my
‘Clockwork Orange’ notes. A copy of the notes | made of my meetings and discussions with Bryans is
attached to the submission. | am satisfied that there was clearly a link between William McGrath, Sir
Knox Cunningham and Peter Montgomery, but | am not in a position to comment on his allegations per
se. | believe Paul Foot also tape recorded his interview with Bryans, but he decided that he could not
make use of any of the material in his book about my story because the Bryans material was too
complex.

I have not redacted from the notes | made of my discussions with Robin Bryans the various names he
mentioned. 1 feel the Inquiry should be aware of these, albeit | believe that most of these are now in the
public domain. | assume the Inquiry will, however, handle the information appropriately.

The Murder of Brian McDermott

CTl has claimed that | contradicted myself in terms of what | have said about the murder of Brian
McDermott. | disagree. To the best of my knowledge, the British Army possessed no information about
the murder of Brian McDermott other than that which we received from the RUC. Initially, we were told
that a police suspect was an associate of John McKeague, but that others may also have been involved.

The main suspect was believed to be a member of the Rev. lan Paisley’s church and may also have been
involved with McKeague in the Ulster Constitution Defence Committee which was led by the Rev Paisley.
He was believed to be a child molester who frequented Ormeau Park where Brian McDermott allegedly
disappeared and that he had tenuous links with the Kincora Boys’ Home. | cannot now recall the exact
nature of his connection with Kincora, but | think he had also been questioned by the police about a
sexual assault on a boy just before Brian McDermott was killed. From what we were told, the police
were confident that they had identified the guilty person.

We were interested in two aspects of this information. The first was the suspect’s alleged association
with John McKeague. The second was the RUC's comments possibly linking witchcraft to the murder -
McKeague and McGrath both had an interest in the occult. Also, Sir Knox Cunningham had links with
both McGrath and McKeague. Later, the police appeared to change their views about their main
suspect and apparently took the view that the killing may have been a domestic one, As far as | am
aware, all of this information came from police sources and was generally reflected in the document
referred to as ‘Reference B’ in my November 1974 memo. The British Army lost all interest in the
matter when the original suspect ceased to be of interest to the police. The RUC records should show

[39]
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whether or not the information the British Army had been given was an accurate account of what the
RUC knew at that time.

| believe that John McKeague’s claim that he would not be prosecuted because “he knew too much”,
was not linked to the murder of Brian McDermott, but to his paramilitary activities in general. As far as|
can recall McKeague was arrested and was detained in the Maze prison when Brian McDermott was
killed.

In 1974 we at British Army HQNI were given information that the RUC believed the original suspect had
been protected by influential people and that attempts to prosecute him had been blocked. The Inquiry
should ask the RUC for details of their investigations into Brian McDermott's murder to determine what
links, if any, the original suspect had with John McKeague and/or Kincora, and if he was protected by
influential people. However, as | pointed out to the palice in 2008, | had no direct knowledge of the
murder. Indeed, this is accurately reflected in Paul Foot's book, Who Framed Colin Wallace (London:
Pan Books, 1990 (at page 145):

“The section on the murder of Brian McDermott is probably, as the memo (written by CW in November
1974) suggests not strictly refevant to Kincora. McDermott’s murder may well have been a one-off crime
by a sexual sadist not necessarily connected with the Kincora gang. Certainly there is no direct evidence
to point to Kincora, and the issue is mentioned because of the suspicion of a connection with John
McKeague.”

Correspondence between Peter Broderick Chief Information Officer at HQ NI and John Groves at the
MoD

I refer to the following extract from the transcript of Day 221 of the Inquiry.

“However, what | want to show you, given the letter we have just looked at of September 1976, is a
letter written on 19" July 1976. If we can bring up, please, 102121. This is a letter written in confidence.
If we can just scroll down to the bottom so you can see — on to the next page, please, so you can see
who it's from: Peter Broderick. If we go back to the start, please:

“Dear John,

After many months of silence, Colin Wallace and his wife dropped in for a casual social visit yesterday. |
thought you ought to know that he is still in my opinion” -- this is Peter Broderick, a supporter of Colin
Wallace -- "unable to separate fact from fiction. Far from having accepted the honourable" — Ms,
Doherty: Resignation”. Mr Lane: "Resignation". Mr Aiken: — "resignation formula, he is now having a
fresh round of lawyers' advice, seeing his MP {Roland Moyle, who is NIO incidentally) and still in touch
with IPCS. He is contemplating an appeal to the Industrial Tribunal against the CS Appeal Board on
grounds of incorrect” — Mr Lane: "Procedures”. Mr. Aiken: — "procedures and missing evidence. | tried to
get him to clarify what evidence had been missing. He wasn't very coherent but | get the impression
that in a final crunch” - Chairman: "He would not be averse to getting CLF ..." Mr Aiken: "... Commander
of Land Forces, then Peter Leng and Lieutenant Colonel Jeremy Railton (Gl — Information Policy then) to
own up for their parts in the various operations which, so he thinks, are now being pinned on him alone

[40]



KIN-123001
STATEMENT OF WITNESS

To be
completed
when the
statement
has been
written.

Form 38/36
(Plain)

STATEMENT OF: John Colin Wallace
Name Rank

AGE OF WITNESS (If over 18 enter “over 18"): Over 18

| declare that this statement consisting of  two page, each signed by me is true to the best of
my knowledge and belief and | make it knowing that, if it is tendered in evidence at a preliminary
enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to prosecution if | have wilfully stated in it
anything which | know to be false or do not believe to be true.

Dated this G @TESWSTH day of ™laazcu 2004

Tt WS~

SIGNATURE OF MEMBER by whom SIGNATURE OF WITNESS
statement was reeerded-or+eceived

During the 1970’s | was involved with the Intelligence Services in Northern Ireland.
Part of this role was exploring the use of witchcraft within the realms of the
paramilitaries. When Brain McDermott was murdered in September 1973 there
was some speculation that his death had been something to do with witchcraft.
This speculation was neither fact nor evidence based. It appeared to be hype that
was sensationalised within the media. When | was writing about the McDermott
case, | linked his death with witchcraft purely because it was an area | was
exploring at that time. | had no evidence that witchcraft or any other occult
associated with witchcraft was involved. As a result of linking the McDermott case
with witchcraft, it followed that anyone associated with witchcraft became a
possible suspect for the murder. One such person at that time was a paramilitary
leader by the name of John McKeague, who lived and worked near the area that
McDermott had gone missing. This was not based on any evidence, it was only a
supposition on my part based on intelligence at hand being evaluated and linked.
There were a number of issues in the 1970’s and into the 1980’s concerning the

investigation into the abuse of children at the Kincora Boys Home in Belfast. | had

™
SIGNATURE OF WITNESS: C,wﬂ -~ \/\/fa\/'\/”\/

a“
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STATEMENT CONTINUATION PAGE

STATEMENT OF: J C Wallace CONTINUATION PAGENO 9

concerns that the murderers of McDermott would not be apprehended due to a
cover up in relation to this investigation, however, | had no knowledge that would
have linked anyone from the Kincora investigation to the murder of Brian
McDermott. | am not in possession of any information that would link anyone to the
McDermott murder. | can confirm that | am not aware of any cover up concerning

the McDermott case.

Form 38/36(a) SIGNATURE OF STATEMENT MAKER: et \/\/@‘/WL "

(Plain)
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—_,_.EQB._D_ECQP.AIIINSZ FOR .SERVICES IN ULSTER. HE.LEFT THE _

e MINISTRY OF DEFENCE_ AND. RESIGNED. HIS  COMMISSION _ IN THE.
-2 UDR IN_1975

- FURTHER. [NFD SPEAK“_TQ (Mncs) TAYLOR _PRO BASS. CHAP-RINGTON,_

_*Maumssrsn __FOR. BACKGROUND. IN THE. INTERNAL . RIVALRY.

MWS_,_. M16. DEFENCE | INTELLGENCE . AND_THE RUC _sa_._

e’ SEE  "WHe DaRes WINS" BY_TONY. GERAGHTY. IN_ CONNECTION
WITH THIS BOOK, THE.. _EOLLOWING ._MA" BE..QF _INTEREST \—

o WALLACE FORMED AND._COMMANDED 'THE _PHANTOMS' FREE
FALL TEAM__AND WAS THE .ARMY's sky DINING . _SANTA _ CLAUS

1-_.__.___EURIHER._INFQ_.,_. THE BRITISH PARACHUTE _ASSOCIATION _..'E.ICE'STER,
o MEMBERSHIP_ No__3150

WAS ALSO A _MEMBER OF " THE . PHANTOMS" _AND__S
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STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: 5

Without attempting to interfere with the confidence between
you and your legal advisers, did the information you gave

relate to offences of homosexuality and Kincora?

It related to my employment in Northern Ireland and certain
information which I gave them which might have a bearing on
oty casé. I did not go into considerable detail because I

was not certain at that time how much of that informétion I

could disclose to my legal advisers.
Does the information you possess identify any person with
having committed a criminal offence in relation to the enquiry

I am carrying out?

I would not be prepared to reply to that question at this

stage.

Are you suggesting that there was a cover up by the anthorities

in relation fo the Kincora Enquiry?

I cannot reply to that question without the relevant clearance
from the MOD.

Did you have a meeting with News of the World journalist,
Ian Macaskill? \

I would not be prepared to reply to that question.

Did you see that document SRM9(a)? It is a photocopy. Are

you the author of that document?

SIGNATURE of STATEMENT MAKER:
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RESTRICTED
P STATEMENT CONTINUATION PAGE KIN-30
STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGENO: 6
A I would not be prepared to make any comment in relation to

that document.

Q I suggest to you that you are the author of that document and -
that that is cleerly identified by the content?

© A I have already stated that I am not prepared to make any

comment in relation to that document.

Q A serious allegation is made in the document that in 1974
a complaint was made to senior officers that a cover up of
the 'Kincora Ring' ‘was preventing the killers of 10 year old
Brian McDermott from being apprehended and that 3 people were
named who were thought to be linked with the vice ring who
were suspected of the killing. Have you any comment to make
about this?

A As I have said before I have o comment to make about this

document.

Q I put it to you that the Official Secrets Act does not
extend protection to any person who has information that

would lead to the detection of persons suspected of murder?

The solicitor stated that the Official Secrets Act prohibits
disclosures by his client without comment of any relevant information

in his possession.

Form 38/36[a]
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added by the HIA In(iuiry




RESTRICTED

~OFFICIAL - SENSITIVE - PERSONAL-

- CIN-30123

STATEMENT CONTINUATION PAGE
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STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: 7

If this information is so important why don't the Military
just give permission. It is in the public interest for the

MOD to give me the permission.

Do you have information that would lead to the identity of

these suspected killers?

Again I could not reply to that question.

To your knowledge, are these suspected killers still at large?
I cannot make any comment on that.

Would you agree with me that it is a serious matter that if
suspected killers are at large that every effort should be
made to make them amenable to the law?

I c¢ould not agree more.

If they are still at large, taking into account the terrorist
situation in Northern Ireland, assuming that they are of the
'terrorist type' there is every likelihood of them committing

further serious offences?

This would apply even if they weren't terrorists, irrespective

of who they were I would like to see them brought to book.

If you would like this then this is the time to disclose their
identity?

SIGNATURE of STATEMENT MAKER: ..oooeveeeeeeerereoseeereeeeseasees v e
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STATEMENT C E

STATEMENT OF: GEORGE CASKEY CONTINUATION PAGE NO: 8

A This is the time Ffor the MOD to allow me to disclose this

information.
Q Was there an intelligence organisation within the military
in Northern Ireland prepared to discredit a number of
- Ulster Politicians by publicly implicating them in the
Kincora vice ring?

A I could not make any comment on that.

Q You are not prepared to name the 3 men even though they may
be killing today?

A I can't release any information.

Mr Morgan-Harris asked "Have any enquiries been made in the

Security Forces?" I said "I will take that up'.

Wallace then related 4 conditions:

1. In the event of me providing you with a statement of all the
information which I consider relevant to your enquiry, will
that information be supplied to the Sussex Police?

2. In the event of me being sﬁbpoenaed or voluntarily giving

evidence to any public enquiry connected with Kincora, when

would I be required to give my evidence?

SIGNATURE Of STATEMENT MAKER oo
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“TARA® - REPORTS EECARDING CRIMINAL OFFENCES ASSOCIATED AITH THE EOMDSEXUAL -
CGMUNITY TN BELFAST - : o

RE_{QE_B_T}_@_Q__BL Attached RUC report on the denth of BRIAN !&cbm.'
efarencs Gi> Your request for a preas investigation {nto ths natters

% refarred to above.
* LA LI’ I , ot ‘-,f'::'?_-u_» e e e . A

— an
~ Ir

* Reference A: Attaohed RUC background papes an 'TARA?.

1. Reference 4 adds nothing of weal algmilicance to what e alraady know of
the background o 'TARAY, Furtharmors, it contelns & aunber of inaccuracies

- and thare ave various items of mportant informatice misaing from it. It
~is dizfioult to say whether these fiaws ars the result &f woor Intelligence
. or vhether they ars disinformation provided for our consumption, K.t

= P g

.. 2« If:wo are to interest the press in this matier with & view to Expoai)ng what
- has been taking plare snd theraby atopping fucthér zsssults on the youngatars
in thess hostels, them 1 would strongly advise that s makas use of our own -
background {nformation snd exclude the ratfer cententioua end, indeed,
" politically suspect materiel contained in the abovd.  As you imow I ddd try

3o~ In thuory, 'TaRL? 78 basizally a credibla Cxicept frow a Loyelist parg.
- mdlitary point of view, vat it never progreassd beyond the planning stage,.
Such & dody could, Bo doubt, nave mede good use of the Orange C»der?s normal
selection and ‘vetting? sywtes. for scraening potential recruits, and it
Y 4 would have hagd reedy mnde facilities for clandestine training by making uge
.7 of the Orange Hallas throughout the Province.m\The idsa failed for a number
.. " of reasona, meinly because of WILLTAK MeGRATR's rather strange politisal -
oL views which are more skin to Irish Hatiamalien or Hepublicanism than Unionien,
: Sl -+ and the lact that other organisations which dppeared to be mare in keeping:
-with the needs of the Loyaliss coemmity ab that time, aprang up during the _
- pariod,. ' _ . , :

4s Tefersnce 4 deals with McGRATEg tackground in conaiderabls datuil but it

o - -1z Inscsuarate in a number of vaepecig. Tha Hincers hostel in Newtownsmds
c__’_m Road where na works was op3ned in 1959 urder tha control and adninistration
Smesr  Of Belfast Corporstion Faiiare Depariment. Yo doss vot, 28 tha papar claing,
" "Dun the mStﬂ{‘é- be is employed am a 'housefather!, Tha Warden af Kincora.
: is JOSEPH MAINS"Ind the Doputy Wardan ia PAYMOND SENPLD XAINS was sppointed
An 1959 and SEMTLE im 1984. Sotir nen are icoen. hoocsexuals. Iodeed, varicus:
i J % ... allagetions of homosexual asemnia on irsates of the hoetel wers invaotigeted

E .77 . L by semior Welfeca Depariment staff in 1967 tut no scticn ras taxen against .

Lees 0 snyone (sea nates of w regort by He H.MASON ot flag 'NY). o

1

,
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KIN-100192

Department of the Director of Public Prosecutions
Royal Courts of Justice Belfast BT1 3NX
Belfast 235111

RUC Ref: C64/22/85

O PP REF 4Ly /88

SUBJECT: ADDITIONAL ALLEGATIONS IN RELATION TO KINCORA BOYS' HOSTEL
CAPTAIN FREDERICK JOHN HOLROYD
JOHN COLIN WALLACE

Chief Constable

Direcltion

I refer to this file the original (only) of which was delivered to the Director
by the ACC Crime on 5 Seplember 1985 with the ACC's covering submission daled
4 Seplember 1985.

The facls and information conlained in the file do not provide evidence of Lhe
commission of any criminal offence.

The Director bas considered the document of 8 November 1974 and Lhe facls and
informal ion which have been investigated and reported with regard to il. He has
considered whether in the light of the whole of the informalion and evidence which
has been reporled to him (including informalion and evidence reporled prior to

5 September 1985) any useful purpose in connection with the prosecution of offences
would be served by the Direclor requesting further investigalion lo be undertaken
by the Chief Constable. He has concluded that no such purpose would be served

by requesting the Chief Conslable to conduct any further investigalion in relalion

to the documznt of 8 November 1974 either by way of inlerview of [SEIREIRYEN or
otherwise.

Accordingly upon the papers sent 1 direct no prosecution and do nol request any
further investigalion.

I note from the submission by the ACC Crime daled 4 Sepltember 1985 his
recommendat ion that if either Mr Wallace or Mr Holroyd makes any further allegal ion
of criminal activity which has already been investigaled each should be informed
thal no investigalion will take place unless he is prepared to co-operale fully,

In this conneclion 1 can only observe that there must be a serious gueslion
concerning the credibility and reliabilily of any potential wilness who deliberalely
withholds relevant informalion and evidence. His motivation may well be so doubtful
as to preclude any reliance being placed upon him. Should any furlher allegalion

of crime in relation to Kincora Boys' Hostel be made either by Mr Holroyd or

Mr Wallace it will be necessary to consider whether in the light of all the

allegalions and investigalions to date further police investigalions are warranted
and to whal end.

The original file is retlurned herewith.

W R JUNKIN
for Director of Public Prosecutions

DPP Docs - arlw:'etio‘i%laééﬂgﬂe HIR Byuiry
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9% . coutinuqd... -

his boast that he will not be prosecuted hecauss
z:m:iﬁm roople" merits seriayg investiqaticn, bt;: ?lgf:p::: :uh::
;‘“ner r::a;:ag{qu_ﬂed to talk nnsil he ia relaesed. It £3 aleg
Igabt P thae .h::tzno sharges have be preferred 23ainat him, at
of stleiring tha ;};l;t; .:4 yeara, Our om {avestigatiins of invtances -
el o v L] oz other aatanin rites in the Frovinos would + .
g th“u“ tha RUC's thaory that BRIAN HeDERMOTT!S murder could be by
:a . lnse et‘:‘tivitfes.\ In the past,'Blank HagiofBractices atn hyve g:rt
aly confined to groups operating from Renublican areus wi.tt; t- - -
gg:;i:la exception of three caseg in 2g Anti'im. I th Lnk,’ho&overhgtlut '
" auchp:e].::-ugowi?: of:iew, we would be very foolish to glve sny k:-i'edenco
bo guch cl s wi '12:.. :!E'a BOSt convincing evidence, The forensis r.euortu
o the U dmmi-mos ;m:_._ :r' see fleg 'T') would tend to indicste that soneone
54 -ou.{d al-s& ae of tta body by"cu';t:[.ng it into pieces and burning them,
' o 14, 8l appear that whan ihis failed, the pieces were dumped in the
! _ clve ;nd tl:e min?e::i;nol;m:.: i;e th:‘ docum?nt regarding the 'aoy':'; disapoecar-
i ‘e and the yroxi e Hev -us% § church is dangerons nonsense,

10 ::i“ n;mt?;a nuzber of key percnalities in. t2s polt t1cal
vackgromd, It doe \incors situation aad, in parvicular, of McGRATH'g
of each inaividrm;?z r;::;ll;::ev:r;i:rp:ﬁm tha extent of their awareneses nor
. ' N - Gn :-‘,. o -
that the document is claiming thatte A Iz susmary, it would appesr

(a) Jerior members of the GrandiCrenge Lodge ars awere of the aitua—ti@
‘ ubmth:l.n& of the discussions and aorrsspendsnos Telating t> McGRATH

@Tm ;:gs:lmnge Order (sea flag 'C'f It 18 fuzther alleged that
ORE and the Rev MARTIN S%H have blacked any action

(B} The Rew PAISLEY 10 sware of the ait '
. uation but hay g %

Yy action because of pasaible hlackuedl D!GEBI}.:‘: ;:Lladt;o};:k ’
connection with MoGRATH, Dj A and JOUW KeRFAGTESD On the
f’a.ce of it, the statemeate made by VALERTE“SHAY apd TO.’E MeNETLLY & -
gee flag 'F') would tend to support. the ouly part of sueh a

olain. There are alsg e mumbar of inconsiatenciess HcCRATE would
Rppeaz to be strourgly anti-coommist and anti.g.v F and this
crm.fl:i.cta‘ with the document’s viewm on links mtn'-rc!.&sr EERRON, @
ERNTE 'DUKE* EI-I.I&H?, 'The- Ulater Citizens immyt ete, '

- (o} -Various piblic and soliticsl fimures pas
s . figures who hald i
+ St pe & Who are 2130 homosexual protsct sach obhsrpg;;;i;.n*iagfuzgxr
The claimy of a grostitution ring involving fuvenilesn snd cnntel’%d-
® Suer Mamag an Bangor Is not Terlly substanticted, otcher tran by smwni's
e QTR Dersonal acsount, It would be Lnteresting to check, hovever
the nunter ?f' charges broughs sgainst reople involved ir'z homc;aax\:ﬁl
fcti'vitinaz in the greatar Belfast area in the lagt % years, 1 a:laa'
shinik that: the RUC report on drug abuse in thig tion meritg

-
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Continuation Page Page No. 63

227.

208,

229.

270,

alleged that he had been homosexually asaeulted by
another man ne.med -while he had been em'ployed

as a full-time - in the _ sometime
in 1974/75. He said that when, on the first occasion ie
12 August 1975, he was interviewed'by D/Constable Dobbin _-
he overleoked telling the D/Constable about thls offence._.

He states that his reason for not telling the police officer .

,‘on the second occasion ie 25 September was that his father,

_ had come over ijoln Englarld to take him back. ‘

on the next boat. He was euieﬂ;'fe ‘put the whole"issue -

behind him and felt that to “tell the police of thxs mc:.dent
might have delayed his- departu.re.

The circumstances of this alleged offence will be dealt with

later in this report.-

"It has been made clear by R 23 that there are
no other offences outstanding and those outlined by him in
‘his statements to the ‘police involved no more than 4 men,

one of whom was his uncle. The 3 other men he referred to

are:

1. the man named as _

2. the driver of the Mini car whom he met :m Bangor, and

3. the man named _.

In his reply to the allegation that there was in existence,
for at least 3 years, a -brostitutllon'ring_ involving

Northern Ireland Office Ofticials, policemen, legal figures,

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

63
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- Continuation Page , _ o Page No. 64

_ businessmen -and ho’ys in care in Kincoi"a Boys' Home,
said "1 was not aware of such e'ring“ He further stated
"I was not influenced by the investigating police officers
or anyone else to minimise or drop the complaints that I
made"_ He alao said "I did’ not supply the investigating

.police in 1975 with car registration numbers"

Par_tlI 231, The uncle. was interviewed by D/Inspector Mack . .
Ps 174-176| a on 19 February 1982 to enquire if he could assmt the Enquiry
o ‘ into these allegations. He stated that’ having served a
.period of 1u:rprisonment he considered that he’ had paid hie
_debt to _society for his crime.r He had been approached by .
l2_ press men on 10 January 1982 and had told them:th'at;__heghad:’_.
nothing to do with Kincora and th‘at,hie past life was -behind‘:-'
him.

232. - '.'l.'he press men, whose descriptions fit Moloney and Pollak,
KIN 183
questioned about the allegations and offered him
money for his story which they thopght had a bearing on

" Kincora.

A233-_ KIN [ in his statement to D/Inspector Mack said that he had
' never been to Kincora Boys' Home nor did he know anyone who '
had homosexual tendencies who worked in Government or Legal -

circles, or the police.

234, 'Uhen referring to the offences for which he was convicted . _
. KN 183 could not put the circumstances beyond what his nephew
had already alleged. ‘He stated that he would endeavour to '

- locate and - identify those persons who had been 1nv01ved in
offences with [R¥K] and him. '

L

‘Form 51/2
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STATEMENT OF: ANDREW JOHN POLTLAK

Senior Social Worker, who I don't wish to name but I will call Social
Worker 'C', said the RUC told them that they alresdy knew of the situation
in Kincora and that the police and the Department of Health and Social
Services were aiready liaisoning on it at 'very top level'. He was asked
not to pursue his own enguiries because this would 'rock the boat' and
might prejudice this high level enquiry. Scme time previously, probably
around late 1975/early 1976, Social Worker 'C' had been approached by
whom he did not name to me, who complained that his uncle
had been sleeping with him and prostituting him. alleged

that his uncle was 'highly involved in a ring of homosexual people'.

He alleged he was taken to hotels in the North Down area by his uncle

and if any man in the group showed any interest in the boy his uncle would
let him go off with the boy for the night. The boy alleged he was being
used in 'a prostitution situation.' Social Worker 'C' said that it would
have been difficult to prove that money actuslly changed hands but -
mhad expensive clothes, stereo equipment etc, which he said were
presents from his uncle's friends. Sociel Worker 'C' said the policeman
investigating the case indicated to him that he was coming across

a lot of fairly influential people in the course of his enquiry. 'C' felt
that the policeman was unhappy after the case was closed with the
conviction of the uncle - who I later found out was - because
there was a lot more to it. who 'C' did not name to me had
said to someone that he would take other people with him. Social Worker 'C!
also told me that Clive Scoular had told him in late 1977/early 1978 that
he had seen a file at DHSS Headquarters which was related to the top level
investigation it was claimed was being carried out jointly by the RUC and
the DESS. Social Worker 'C' said that he had spent a day with RUC

detectives talking about the Ritchie Kerr case during the 1980 investigation,

during which he had rzised the case. Later when I talked to RUC
Source 'A' referred to in Ed Moloney's statement, he told me that KIN 183

RUC Source 'A' also said had spent time at Kincora and another

home in the Belfast area, I want to emphasise that our approaches both to
Social VWorker 'C' and RUC Source 'A' were made entirely at our initiative
and I felt that they talked to us only as a last resort and out of a deep
concern that there might be cutstanding aspects to the Kincora affair which
merited further investigation. I now wish to refer to a document which

is marked EGM 9, which is material gleaned from four conversastions from

a source who I would like to refer tosas Mr 'X'. This man is the Mr 'X'

SIGNATURE OF STATEMENT Maker: (Sgd)  Andrew Pollak
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his boast that he will not be prosecuted hecauss
z:m:iﬁm roople" merits seriayg investiqaticn, bt;: ?lgf:p::: :uh::
;‘“ner r::a;:ag{qu_ﬂed to talk nnsil he ia relaesed. It £3 aleg
Igabt P thae .h::tzno sharges have be preferred 23ainat him, at
of stleiring tha ;};l;t; .:4 yeara, Our om {avestigatiins of invtances -
el o v L] oz other aatanin rites in the Frovinos would + .
g th“u“ tha RUC's thaory that BRIAN HeDERMOTT!S murder could be by
:a . lnse et‘:‘tivitfes.\ In the past,'Blank HagiofBractices atn hyve g:rt
aly confined to groups operating from Renublican areus wi.tt; t- - -
gg:;i:la exception of three caseg in 2g Anti'im. I th Lnk,’ho&overhgtlut '
" auchp:e].::-ugowi?: of:iew, we would be very foolish to glve sny k:-i'edenco
bo guch cl s wi '12:.. :!E'a BOSt convincing evidence, The forensis r.euortu
o the U dmmi-mos ;m:_._ :r' see fleg 'T') would tend to indicste that soneone
54 -ou.{d al-s& ae of tta body by"cu';t:[.ng it into pieces and burning them,
' o 14, 8l appear that whan ihis failed, the pieces were dumped in the
! _ clve ;nd tl:e min?e::i;nol;m:.: i;e th:‘ docum?nt regarding the 'aoy':'; disapoecar-
i ‘e and the yroxi e Hev -us% § church is dangerons nonsense,

10 ::i“ n;mt?;a nuzber of key percnalities in. t2s polt t1cal
vackgromd, It doe \incors situation aad, in parvicular, of McGRATH'g
of each inaividrm;?z r;::;ll;::ev:r;i:rp:ﬁm tha extent of their awareneses nor
. ' N - Gn :-‘,. o -
that the document is claiming thatte A Iz susmary, it would appesr

(a) Jerior members of the GrandiCrenge Lodge ars awere of the aitua—ti@
‘ ubmth:l.n& of the discussions and aorrsspendsnos Telating t> McGRATH

@Tm ;:gs:lmnge Order (sea flag 'C'f It 18 fuzther alleged that
ORE and the Rev MARTIN S%H have blacked any action

(B} The Rew PAISLEY 10 sware of the ait '
. uation but hay g %

Yy action because of pasaible hlackuedl D!GEBI}.:‘: ;:Lladt;o};:k ’
connection with MoGRATH, Dj A and JOUW KeRFAGTESD On the
f’a.ce of it, the statemeate made by VALERTE“SHAY apd TO.’E MeNETLLY & -
gee flag 'F') would tend to support. the ouly part of sueh a

olain. There are alsg e mumbar of inconsiatenciess HcCRATE would
Rppeaz to be strourgly anti-coommist and anti.g.v F and this
crm.fl:i.cta‘ with the document’s viewm on links mtn'-rc!.&sr EERRON, @
ERNTE 'DUKE* EI-I.I&H?, 'The- Ulater Citizens immyt ete, '

- (o} -Various piblic and soliticsl fimures pas
s . figures who hald i
+ St pe & Who are 2130 homosexual protsct sach obhsrpg;;;i;.n*iagfuzgxr
The claimy of a grostitution ring involving fuvenilesn snd cnntel’%d-
® Suer Mamag an Bangor Is not Terlly substanticted, otcher tran by smwni's
e QTR Dersonal acsount, It would be Lnteresting to check, hovever
the nunter ?f' charges broughs sgainst reople involved ir'z homc;aax\:ﬁl
fcti'vitinaz in the greatar Belfast area in the lagt % years, 1 a:laa'
shinik that: the RUC report on drug abuse in thig tion meritg

-
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“There are literally hundreds of letters from Colin Wallace and people on his
behalf and replies from those in officialdom answering his questions, queries,
responding to allegations and all of that material that has been available to you as
you have poured through them, and I am not going to be looking at vast quantities
of that correspondence during the course of our public hearings.”

Comment:

Why not consider all Colin Wallace's correspondence? I have found Colin Wallace
straightforward, intelligent and caring, He knows what he is talking about. Surely even at this
late stage his efforts should be rewarded with a genuinely open inquiry into the whole story of
Kincora, Faith House and wherever abuse had taken place?

On 07 July 2016 the Inquiry transcript states at page 125:

“The claims of a prostitution ring involving juveniles and centered on Bangor is
not really substantiated other than by Garland's own personal account."

Comment;
I never referred to Bangor in my “confidential” call but I understand Bangor was involved.

As we will see one of the documents that's said to be available to the author is an
account from Roy Garland. So Roy Garland is said in a document that's available
to the author to be talking about a prostitution ring involving juveniles centered on
Bangor.

Comment:

Not in Bangor - 1 believe I said in my “confidential”, anonymous telephone call that a ring
existed — this was speculation based on what I saw and heard and guess work, It was an attempt
to get something done. [ was however told that William McGrath knew , a
“missionary statesman” who abused overseas students at a College near Liverpool. [ was told
that McGrath knew[ Il He was aiso obviously in sympathy with a Belfast Baptist Pastor
accused of abusing two boys. I believe he did not act alone but was at least in contact with other
pedophiles and probably shared some of his secrets with them. But I also understand that
Bangor was involved.

I was in fear of my life when I made that call and tried to dis guise my voice. [ believe [ was
extremely lucky to survive. When I spoke about this to he told me that he had also
lived in fear for his life for some time.



KIN-124665

“l cannot find any evidence of more than one typewriter having been used as alleged. It is a poor
photocopy, but all four pages are consistent.”

| do not know if my original document was re-typed after | submitted it to one of my superiors at HQNI
in November 1974 and before it was passed on to other senior officers. | am only aware that General
Peter Leng responded to the matter in a memo which instructed Information Policy to take action to
ensure that the RUC took a more active part in the matters raised in the memo. | do not know why
General Leng found it necessary to use the press as a means of drawing attention to William McGrath
and his activities rather than raise the matter with the Chief Constable of the RUC. As a result of
General Leng's memo | added a substantial amount of information about William McGrath and his
activities to my ‘Clockwork Orange’ project working draft in December 1974,

| did not retain the various RUC documents referred to in my memo. Neither those documents nor the
memo, were designed for release - indeed, | am not convinced that the Army was even meant to see
the police documents. In any event, | had no authority to retain them. Also, it is almost certain that |
would have re-attached them to the memo when | submitted it to my superiors. The memo by itself
would have provided an incomplete picture.

A report published in the Irish Times on 25.06.1985 pointed out that although the RUC had not then
been able to validate my memo, there were other similar documents in existence.

“Sources close to the new RUC inquiry say they are sceptical about the document's authenticity and say
it will be three or four weeks before their inquiry is complete. But former military/ministry of defence
sources contacted by The Irish Times, while unable to authenticate this document, say that at least three
other documents containing similar infermation were in the files of the Information Policy Unit at this
time.

These sources, who had knowledge of many top secret intelligence and psychological operations
mounted from British Army headquarters, have no current connections with Wallace. They have told
The Irish Times that there was an intensive investigation of Tara and McGrath in the early and mid-
1970s by military and political intelligence agencies which revealed information about sexual assaults at
Kincora.

Another military source, a high-ranking officer based at British Army Headquarters during this period,
has also confirmed that the Information Policy Unit was asked by military commanders in 1974 to
investigate homosexual offences involving members of Tara. "We were investigating everything at that
particular time to see if there were implications for the security side," he said. However, the source,
who asked not to be guoted by name, declined to comment further in the light of the new RUC
investigation.

The 1974 Information Policy Unit document, four pages long and classified "confidential", refers to and
quotes from an RUC background paper on Tara which in turn refers to allegations of assaults on Kincora
inmates involving McGrath dating back to 1971. The RUC paper also refers to a claim that key loyalist
political figures were "aware" of the Kincora situation.

£33]
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#dr J H Horgan-Harris
Tnomas Eggar & Son
Solicitors

East Pallant
CHICHZSTER

West Sussex

PO19 1TS

Tel: (0243) 786111

PERSONAL FOR:

The Rt Hon the Lord Trefgarne
HNinister of State for Defence
The Ministry of Defence
ffain Building
LONDON
SW1A 2HB
20th June 1985

Dear Lord Trefgarne,

I have been informed that recently you wrote to the 'New
Statesman' magazine claiming that the memorandum allegedly written
by me in 1974 in connection with the Kincora scandal and published
in tt Irish Times on 26 June 1985 was '"not authentic".

I 3 1 have made such a claim, then it is totally incorrect and I
am very concerned, although not really surprised, that neither you
nor .n e else at the Ministry of Defence took the trouble to ask
me if I d written such a memo, especially in view of our
orotracted correspondence about Kincora during the past year.

From my examination of the document it is almost certainly the
carbon copy f my original draft version of the one now held by

you “"'ni~try. You will have noticed that the only differences
bel , e two versions relate to the fact that I was originally
unc he impression that the "Reference A" referred to was
entirel: 1 RUC paper, whereas, as I later discovered, one part of

it comm >d an Army analysis/commentary upon the police report.
When this was drawn to my attention I amendesed the final memo, i.e.
the one which your Ministry now has, to take into account the
correct attribution of source material. As a result, in your
version "Reference C" has the title "Int comments upon the above"
and a new "Reference D" has been added under the o0ld "Reference C"
title.

The important point to be made, however, is that the "Conclusions
and Recommendations" sections in both documents are identical and
tnhe content of the final version has not been alterad in any
material way from the original draft published by the 'Irish
Times'. It is, therefore, totally misleading for you to claim
that the publisned document is not autnentic, a fact which you
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HIA Historical Institutional Abuse Inquiry

HIA INQUIRY, PO Box 2080, BELFAST, BT1 9QA, NORTHERN IRELAND
T: 028 90 720600 E:GENERAL@HIAINQUIRY.ORG W: WWW.HIAINQUIRY.ORG

If he did not type the memorandum himself, please name or otherwise identify the person(s)
who typed it.

Was this memorandum a draft?

If 50, is the version reproduced in Who framed Colin Wallace the first or a later draft?
How many drafts were there?

To whom was the memorandum addressed?

If this was a draft was a final version of the memorandum ever produced?

If a final version was produced, when was that?

Did he prepare the memorandum on his own initiative?

If not, when was he requested to prepare the memorandum, and by whom?

Please name every person to whom he showed the memorandum in any of its forms, that is
whether draft or final, in Northern Ireland before he was posted to the North West of England in
1975.

Please name every person with whom he discussed its contents before he was posted to the
North West of England in 1975 saying when, and in what circumstances, he did so.

Please state what every such person said when he showed them the memorandum .

Please produce all original versions (and not photocopies) of the memorandum-whether draft or
final- for inspection by the Inquiry.

In Who framed Colin Wallace it is stated that he obtained expert reports on the authenticity of
the memorandum. Please provide copies of any such reports.

When, from whom, and in what circumstances, did Mr Wallace obtain the documents referred
to in the memorandum reproduced at pages 139 to 144 of Who framed Colin Wallace?

What did he do with these documents after he prepared the memorandum of 8 November
19747

If any of the documents are still in his possession please produce the originals {and not
photocopies) to the Inquiry for inspection.

Please identify every person with whom he discussed any concerns he had about Kincora when
he was in Northern Ireland.

Please set out the contents of any such conversations in as much detail as possible.

CHAIRMAN: SIR ANTHONY HART SECRETARY: ANDREW BROWNE
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#dr J H Horgan-Harris
Tnomas Eggar & Son
Solicitors

East Pallant
CHICHZSTER

West Sussex

PO19 1TS

Tel: (0243) 786111

PERSONAL FOR:

The Rt Hon the Lord Trefgarne
HNinister of State for Defence
The Ministry of Defence
ffain Building
LONDON
SW1A 2HB
20th June 1985

Dear Lord Trefgarne,

I have been informed that recently you wrote to the 'New
Statesman' magazine claiming that the memorandum allegedly written
by me in 1974 in connection with the Kincora scandal and published
in tt Irish Times on 26 June 1985 was '"not authentic".

I 3 1 have made such a claim, then it is totally incorrect and I
am very concerned, although not really surprised, that neither you
nor .n e else at the Ministry of Defence took the trouble to ask
me if I d written such a memo, especially in view of our
orotracted correspondence about Kincora during the past year.

From my examination of the document it is almost certainly the
carbon copy f my original draft version of the one now held by

you “"'ni~try. You will have noticed that the only differences
bel , e two versions relate to the fact that I was originally
unc he impression that the "Reference A" referred to was
entirel: 1 RUC paper, whereas, as I later discovered, one part of

it comm >d an Army analysis/commentary upon the police report.
When this was drawn to my attention I amendesed the final memo, i.e.
the one which your Ministry now has, to take into account the
correct attribution of source material. As a result, in your
version "Reference C" has the title "Int comments upon the above"
and a new "Reference D" has been added under the o0ld "Reference C"
title.

The important point to be made, however, is that the "Conclusions
and Recommendations" sections in both documents are identical and
tnhe content of the final version has not been alterad in any
material way from the original draft published by the 'Irish
Times'. It is, therefore, totally misleading for you to claim
that the publisned document is not autnentic, a fact which you
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27 SEP 2015

RECORDED DELIVERY

Sir Anthony Hart
Chairman

The HIA Inquiry
PO Box 2080
Belfast

Northern Ireland
BTI1 9QA

26 September 2016

Dear Sir Anthony,

I'have not yet had the courtesy of a response to the submission 1 sent to you on 9 September and |
wotld be most grateful if someone from the Inquiry would acknowledge receipt of that material. [ do
not expect an immediate reply to the points | have raised with you, but a simple acknowledgement
would be very welcome.

| also attach two further documents for your consideration. These clearly indicate that some of the
information presented to your Inquiry by Government witnesses was false or deliberately misleading.

A story in the Guardian on 30 May 1990 refers to an interview between one of its reporters and a Mr
CIiff Crook of the Institution of Professional Civil Servants. The Guardian report says:

“A letter sent by Mr Wallace to CIiff Crook, an official of the Institution of Professional
Civil Servants, in 1975, refers specifically to the homosexual allegations and smears against
leading Labour politicians.

Mr Crook said yesterday that General Garrett [Director of Army Security] did not appear at
Mr Wallace’s appeal. If he had, Mr Crook said the Civil Service Appeal Board could have
discussed the ‘extra work’ assigned to Mr Wallace, a reference to his covert work.”

This clearly refers to my letter dated 29 September 1975 to Mr Crook in which | said:

“1 am concerned that we have still not received a reply to my letter of 2 July to John Groves
requesting access to the various documents listed. You will recall that when 1 had a brief
interview with him on 11 February to seek guidance on what information | could give to the
RUC about my work on psychological operations, he said that I should confine my comments
to justifiable activities directed at the PIRA and not at Loyalists. My concern now is that
there may be an attempt by the Ministry to deny any form of official ‘dirty tricks’
organisation existed within the Security Forces. For example, in the Ministry’s summary of
my oral representations made to John Groves and Mr Fairbairn on 10 May reference is made
in paragraph 3 to “actions” which | was asked to launch during the UWC strike. The word
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“actions” appears to have been used by MOD to conceal the fact that | referred to the
attempts made by the Security Service to discredit various Loyalist politicians, including the
Rev lan Paisley, by the use of forged documents and by linking the MPs with Loyalist
paramilitary figures involved in homosexual prostitution at a children’s home in Belfast. |
can fully understand why the Ministry would not want to put such information on record, but
| wonder if evidence of that nature will be made available to the Board sub rosa.”

It is clear from the above, therefore, that, within six months of leaving Northern Ireland and some 5
years before the Kincora story surfaced in the Irish Independent, | had been referring to “homosexual
prostitution at a children’s home in Belfast”. | also sent a copy of the above letter to my former boss
at HQ Northern Ireland, Tony Staughton. Moreover, it is clear that the MoD and the Intelligence
Services were well aware of the allegations | was making at that time. This is totally at odds with
comments made by Government witnesses and by Counsel to the Inquiry during the Inquiry’s
hearings. My point is that quite a number of people in Government service were aware of the
allegations | was making in 1975 and there is no valid reason why your Inquiry should not have been
made aware of this. The selective disclosure of information favourable to the Authorities is
indicative of & co-ordinated cover-up.

The attached letter dated 24 February 1982 shows that, just 5 days after the Terry Inquiry was
announced, | wrote to my solicitor to make arrangements to brief him fully about my knowledge of
Tara and Kincora. The letter also refers to a report published in the ‘News of the World’ about
Kincora. Bearing in mind that | was in Wormwood Scrubs prison at that time, | had no access to the
press. Shortly after I wrote to my solicitor, he visited me at the prison and | briefed him in some
detail on the background to Tara and Kincora. 1also arranged for him to receive various documents
relating to the matter. Soon after my solicitor’s visit to me, his offices were broken into and
searched, but nothing was taken. Fortunately, he had put my papers into a place of safekeeping! I am
sure my solicitor would be very willing to confirm this to your Inquiry should you consider it
important.

Finally, the HIA website contains the following comment:

"In due course we will place on our website all those documents we consider are relevant and
which do not contain private information, such as medical or social services records, which
might cause distress to applicants or others such as family members and others who
were not applicants to the Inquiry, or information which need not be published."

This is rather selective in terms of who the Inquiry’s comments are potentially causing distress to.
What about those of us who have been subjected to the publication of totally false or deliberately
misleading information about us in the transcripts of your Inquiry’s hearings? 1 can see no evidence
of anyone from your Inquiry challenging the obviously highly questionable claims being promulgated
by the Authorities.

Yours sincerely.

C e O

Colin Wallace
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AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 21"}

OCCUPATION OF WITNESS: PUBLIC RELATIONS CONSULTANT

sooness.

| declare that this statement consisting of twe  pages, each signed by mem
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it is tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this 9th day of “June 19 82
(Sgd) S R Mack, D/Inspector (Sgd) M R Taylor )
SIGNATURE OF MEMBER by whom . SIGNATURE OF WITNESS

statement was recorded or received.

I worked as an Information Officer for the Ministry of Defence in
Northern Ireland from 1972 until 1976. The exact dates I am not sure,
It may well have been March 1972 until September 1976. On completion
of this duty I was posted to Berlin where I served untilISeptember 1979,
Whilst at Northern Ireland I served with a chap called Colin Wallace.

I knew Colin prior to my appointment in Ulster, for about three years
prior, I resided in Northern Ireland from‘1962 until I left in 1976.

I worked at the Ulster Museum from 1969 until I went to work with MOD.
Colin Wallace and I were serving as officers in the Army Cadet Force and
this is where my contact with Wallace was initiated. Initially Wallace
and I were both on the same grade but later in my service with MOD,
Wallace was promoted to Senior Information Officer. Wallace was at no
time answerable to me and we were both involved at a level in similar
work. I have been asked if I ever heard about Kincora Boys' Home in

my capacity whatsoever. I have never seen any official document, to.my
knowledge, on Kincora Boys' Home although I do recognise as a result of
the situation that prevailed in Northern Ireland at this time, it may

have been discussed verbally. If Wallace may have discussed Kincora

-with me, I cannot remember any specific detail. The names McGrath and

McKeague mean something to me, although I cannot connect McGrath with
any verbal conversation regards Kincora. I did not know that McGrath
worked at Kincora Boys' Home, but his assumed association with the

Protestant Military Organisation called 'TARA' was on record. I have

SIGNATURE OF WITNESS: ... . (Sgd) M R Taylor . . e
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Report No. 031482 Continuation No, §
Roy Garland: One of the main things they asked me
about was the visit to the military intelligence officers
which were in the... was in these notes, and they

suggested Lo me Lhal perhaps these intelligence officers
were actually just ordinary soldiers, and T was unhappy,
I felt that I was being asked to explain things away.
Robert Parker: You feel that they were trying to say
that you'd seen only soldiers, not intelligence officers.
Roy Carlapnd: Yoe thoy made that explicit.

t : Although Garland's account conflicts
with the official version of events, oLher evidence seems
Lo support what he is s=aying. It derives from the case

of Colin Wallace, the former Army Press Officer based at
Lisburn in the 19708 whom the Government has now
acknowledged was engaged in psychological operations,

Wallace has always maintained that the Army knew all
about Kincora and McGrath by 1972, eight vyears before it
was exposed.

When he first produced these two Army memos to
support his claim he'd just completed a gaol sentence for
manslaughter, and his credibility was discounted by
Government spokesmen. They s5aid he was a fantasist
who'd made it all up. But now this man says he can
veueh that the memoo are genuinc.

MiCheel Tayloc worked at +he &me a PNy
Information at Lisburn. He was reaponsible for filing
and checking all documents in the secclion of Army
headquarters called Information Policy where Wallace
worked,

Michael Taylor: They formed a f[ile that had been
established on the ... all aspects of Kincora, in which
we had discovered various events going on there and those

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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Report No. 031482 Cont | LonNo. &

events related Lo the possible attraclion  of
paramilitaries, and consequently the Army intelligence
put together a documentation file of Kincora ilself.
Robert Parker: You have no doubt at all that you've
seen Lhese documents before in 1973 and 1974,

Michael Taylor: No doubt whatsoever.
Robert Parker; The first of these memes was written in

1973 and is principally about Tara, the paramilitary

group formed by McGralh, IL states - The offlicer
commanding is William McGrath. He is a known homesexual
who has conned many people intLo membership'by threatening
them with revealing homosexual activities which he
himself initiated. He is a prominent figure in Unionist
party politics and in the Orange Qrder.

1t continues:- McGrath also runs a home for
children on the Upper Newtownards Road, giving both the
telephone number and Lhe address, And Lhere's [urlhes

corroboration for the authenticity of these documents.
At the top of the 1973 memo is a filing instruclion -

Clarks IP - Clarks Information Policy. The man who
wrote it is Peter [Droderick*, in 1973 the Head of Army
Public Relations in Northern Ireland. He's confirmed to

us that this is indeed his writing and he left Lisburn in
1974,

Not only do the documents suggest that the Army knew
about McGrath years before his actjvities were stopped,
they also suggest that the RUC knew as well. The 1974
memo written by Colin Wellace cites three sources of

material on which it is based. The first, reference A,
an RUC background paper on Tara.

The memo says:- Reference A deals with McGrath's
background in considerable detail but it is inaccurate in

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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a number of respects. It adds:- He does not, as the
paper claims, run the hostel, he is employed as house
father.

In conclusion Wallace recommends:- We make ane
[inal attempt to get the RUC to investigate the matter.

And Michael Taylor at Information Policy not only
remembers this memo but also the background papers from
the RUC on which the memo was partly based.
Michael Tavlor: It was quite obvious Lhal an element
that went into this memorandum came from the RUC. I
don't know at what level, I don't know rrom what rank,
but it was quite clear that there was certainly knowledge
by the rUC of what was gouing on In Klucura al Lhe Lime.
Robert parker: ‘raylor says that this wallace memo was
sent up to General Sir Petar Leng, at the time Commander
of Land Forces in Northern Ireland. It came back with a
note attached from the General.
Michael Taylor: The document attached to the memorandum
was signed by Sir Peter, endorsing the document, to say
that he agreed with the conclusions of the memerandum and
that the appropriate authorities should be nolificd and
take action. His recommendation was that this should be
brought to the notice of the RUC who were the correctl
body for carrying out any further investigations, and if
necessary, prosecuting the people concerned.
Robert Parker; No prosecutions followed. And there
are other witnesses who say that the police were told
about Kincora in the early '70s. For example, Valerie
Shaw, at the time a missionary in lan Paisley's church,
had Liled Lo &xposs the mattar and £inally ocontactod ono
of Belfasl's most senjor deteclives.

2y ; Juparintandent Graham phoned my homo and
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"PENROSE: No, of course. It's just to see how, if you would forgive me, how the bureaucracy works. So,
Clockwork Orange in this case comes from Denis Payne's office, so it's Intelligence to Intelligence, and
then you're shown it.

LENG: I'm not always shown it. Only if they need to involve someone at a higher level.
PENROSE: Right.

PENROSE: Clockwork Orange was policy. This sounds like a statement rather than a question, but a
statement asking for confirmation.,

LENG: And Clockwork Orange was policy.
PENROSE: Yes. And so Denis Payne sends the file over and this is Policy from NIO.

LENG: | wouldn't have thought he would even send a file over if | may say so because the less that was
committed to paper the better.

(Note: The jatter comment is important because it shows that very sensitive or deniable information
was not put on file and it should not come as a surprise to the Inquiry that most of the really key
information relating to the matter under investigation is not on record. In essence, it had to be totally
deniable. That is exactly what the MoD and the Intelligence Services are doing just now).

Another extract from the interview says:

PENROSE: You said in the memo according to [Mike] Taylor that the RUC and the social services | think
ought to be brought in here because the file named men and boys who were obviously part of this
abuse which we all know about since.

LENG: Yes, | recall that.

PENROSE: Do you? And you said take action. They waited because obviously there had been other
members suggesting this from junior officers, but it was yours that finally convinced Tavlor that this was
going to happen, but of course it went on for another six or seven years, but again that wasn't your
fault. It was just to remind you that there were homosexual abuses taking place, namely by the
housefather named McGrath.

LENG: Yes.

PENROSE: who was also the leader of TARA, and of course eventually that was all proven in court some
years afterwards, and also a man named McKeague, but | mean this is obviously outside ...

LENG: Yes, | do remember the homosexual insinuations and | do remember saying this is a police
business, not ours."

[19]
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“l cannot find any evidence of more than one typewriter having been used as alleged. It is a poor
photocopy, but all four pages are consistent.”

| do not know if my original document was re-typed after | submitted it to one of my superiors at HQNI
in November 1974 and before it was passed on to other senior officers. | am only aware that General
Peter Leng responded to the matter in a memo which instructed Information Policy to take action to
ensure that the RUC took a more active part in the matters raised in the memo. | do not know why
General Leng found it necessary to use the press as a means of drawing attention to William McGrath
and his activities rather than raise the matter with the Chief Constable of the RUC. As a result of
General Leng's memo | added a substantial amount of information about William McGrath and his
activities to my ‘Clockwork Orange’ project working draft in December 1974,

| did not retain the various RUC documents referred to in my memo. Neither those documents nor the
memo, were designed for release - indeed, | am not convinced that the Army was even meant to see
the police documents. In any event, | had no authority to retain them. Also, it is almost certain that |
would have re-attached them to the memo when | submitted it to my superiors. The memo by itself
would have provided an incomplete picture.

A report published in the Irish Times on 25.06.1985 pointed out that although the RUC had not then
been able to validate my memo, there were other similar documents in existence.

“Sources close to the new RUC inquiry say they are sceptical about the document's authenticity and say
it will be three or four weeks before their inquiry is complete. But former military/ministry of defence
sources contacted by The Irish Times, while unable to authenticate this document, say that at least three
other documents containing similar infermation were in the files of the Information Policy Unit at this
time.

These sources, who had knowledge of many top secret intelligence and psychological operations
mounted from British Army headquarters, have no current connections with Wallace. They have told
The Irish Times that there was an intensive investigation of Tara and McGrath in the early and mid-
1970s by military and political intelligence agencies which revealed information about sexual assaults at
Kincora.

Another military source, a high-ranking officer based at British Army Headquarters during this period,
has also confirmed that the Information Policy Unit was asked by military commanders in 1974 to
investigate homosexual offences involving members of Tara. "We were investigating everything at that
particular time to see if there were implications for the security side," he said. However, the source,
who asked not to be guoted by name, declined to comment further in the light of the new RUC
investigation.

The 1974 Information Policy Unit document, four pages long and classified "confidential", refers to and
quotes from an RUC background paper on Tara which in turn refers to allegations of assaults on Kincora
inmates involving McGrath dating back to 1971. The RUC paper also refers to a claim that key loyalist
political figures were "aware" of the Kincora situation.

£33]
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e | . STATEMENT

Surname: HOLROYD ‘ Forenames: FREDERICK JOHN
Date & Place of Birth: _ Height:

Cccupation: UNEMPLOY
Identity Card No.: , Status: CIVILIAN

Date arrived in Command: Date to leave Command:

This statement, {consisting of 3 pages each signed by me), is true to the best of my knowledge and belief and | make
it knowing that, if it is tendered in evidence, | shall be liable to prosecution if | have ‘wilfully stated in it anything
~ which | know to be false or do not believe 1o be true.

Dated the 22nd day of May ,1982. ‘ Sigred: F J HOLROYD T
I was formerly Captain (477424) Frederick John Holroyd, Royal Corps of Transport.

From 7 Jan 74 until Jun 75 I held the appointment of MIO at 'J' Division RUC
which included South Armagh.

My duties required that I was in close contact with members of the RUC both
Special Branch and CID Officers.

I am unable to be specific but I would estimate that during the middle of my
tour the name 'Kincora' came to my attention. I understood that Kincora was a
home, (probably run by the Social Services in N Ireland) for boys.

To the best of my recollection I became aware of !Kincora' through recreational
conversation in RUC Stations. It certainly did not come to my notice through any
official briefing or intelligence and I did not attach any significance to
*Kincora'.

The cnly information which came to my attention was that of rumour to the effect
thet a homosexual liaison had been formed between certain leading politicians and
a number of boys in the home. This was general talk on occasions when I was in
company with RUC officers. I am unable to recall any police officer by name who
mentioned the events or alleged events at 'Kincora'. It was not my understanding
that this had ever been the subject of an official complaint to the RUC.

T did not attach any significance to this information and did not on any
occasion pass the rumour about 'Kincora' to my direct superior in the Army nor to
any other officers in HQ Northern Ireland.

I do not think there was any official police enquiry into 'Kincora' at that
time. I am not acquainted with Colin Wallace. I was not getting any military
intelligence from anyone working or involved at Kincora and my knowleédge of the
subject is limited to what I have outlined in this statement. F J HOLROYD

Statement recorded and signatur Wit 1540 hrs on Saturday
22 way 1562 o+ IR

Captain L
Capt
RMP

ST

PSNI Docs - annotation

added by the HIA Inqmry ' OFFICIAL - . SONkALi B

- ——..-__. — e - S




S g " OFFICIAL = SENSITIVE:
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STATEMENT OF: FREDERICK JOHN HOLROYD _ Kl['\l E g | 55

OVER 21

AGE OF WITNESS (if over 21 enter “over 21"}

UNEMPLOYED

OCCUPATION OF WITNESS:
5A THE DRIVE, SOUTHEND, WESTCLIFF-ON-SEA

ADDRESS:

t declare that this statement consisting of one péges each signed by me is true to
TO BE COMP, A : - i f e
OBW,EEN r::rED the best of my knowledge: and belief and | make ii knowing that, if it is tendered in
STATEMENT HAS ~evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable to

BEEN WRITTEN pro_secution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false .or do not
believe to be true.

Dated this gth . day of June 1982

(Sgd) S R Mack, D/Inepector (Sgd) F J Holroyd -

SIGNATURE OF MEMBER by whom ’ © SIGNATURE OF WITNESS
statement was recorded or received.

I wish to make reference to a statement I made to Captain L

on 22 May 1982. 1In that statement I said that during the middlé of a
tour of duty in Northern Ireland the name Kincora came to my attention,-
‘and to the best of,'my recollection through recreational conversation

in RUC Stations. Since my meeting with I have found
a reference to Kincora in my notebook. The note is undated but was

made in May 1973 prior to the 13th. It states 'Kincora Bel;fast -

Rev Smyth's, Paisiey's lot - queers'., As far as this entry is concex;ned,
I did not act on i'l". as it was rumour and meant nothing to me. I do not
know who gave me this information but I may‘ Haire got it from scmeone in
Pbrtadovm Police Station. I would be more specific and state that I
definitely got this information in Portadown Police Station, in the.
‘station or at a social function run by members in the station. My
contacts in Porta;io\m Station were members of the CID and Special Branch.
I had no contact with uniform personnel. I did not hear anything
about Kincora at any other police establishment. I have given thought
to who may have talked to me about Kincora. I have the faeling it may
have been Detective Sergeant McMahon but on this point I'm not sure.
D/Sergtf _SB" may be able to assist you because he had a good
_knowledge of all gbing on at that time. I wish to retain my notebook
but I will produce it if required.

Form 38/235
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In a letter ACDS (Ops) 70/1 dated 02.07.1971, from the Director of Defence Operational Plans, Brigadier
H. M. G. Bond, to the Commandant of the Joint Warfare Establishment, the Brigadier states:

“You obviously realise, from your caveat on Reference A, that the subject of Psy Ops in Northern Ireland
is a matter for UK EYES ONLY. Therefore, it is a subject which cannot be discussed in front of audiences
containing non-UK officers. On the subject of security, the answers to your questions at paragraph 2 of
the reference would all be classified SECRET or higher and most of the answers would be restricted on a
‘need to know’ basis.

We would advise that your Psy Ops staff avoid all mention of Northern ireland and that if questions are
asked on the subject that a reply be given as follows:

Northern Ireland is basically an Internal Security operation. As you must all appreciate our methods of
operations ond tactics employed when invoived in IS operations are obviously highly classified and
cannot possibly be discussed in an open forum such os this.”

On 14.06.1973, Colonel C. R. Huxtable {Col GS MO4) wrote a loose minute to the Deputy Under-
Secretary (Army) at the MoD saying:

“There has been some reluctance to admit to the use of psychological operations in Northern Ireland.
Partly for this reason the term “information policy” was coined to cover all Army information activities in
the Province... Whatever terms we may use to cloak such activities in @ more acceptable guise we do in
fact use a fairly full range of information techniques in Northern Ireland though, of course, with some
limitations imposed by the nearness of the Province, broadcasting policy and the political situation...
However, the subject verges on the taboo within the Army and an unwritten policy prevents free
discussion even in closed cudiences...”

The Inquiry transcripts show that Major General Len Garrett, claimed that Information Policy’s (Psy Ops)
role was simply to provide a “quick response” to the media. Asthe MoD internai correspondence on Psy
Ops demonstrates, General Garrett’s claim is highly misleading. Brigadier {as he was in 1974) Len
Garrett was Chief of Staff at HQNI and was part of the Establishments Board that approved my ‘secret’
job description. As Chief of Staff, he saw my Annual Confidential Reports and he was aware of what my
role actually entailed.

The Barron tnquiry into the Dublin-Monaghan Bombings 1974

CTI have claimed that, although | gave evidence to both the Barron and Saville inquiries, both inquiries
“rejected” my evidence. CT| produced no evidence to support this claim and it is manifestly wrong.

In a personal assessment of me and my evidence, Judge Barron said:

“In person, Wallace comes across as intelligent, self-assured, and possessed of a quiet yet unwavering
moral conviction. Though he has reasons enough to be bitter - the abrupt and unjust ending of a
promising career in Northern ireland, five years spent in prison on a conviction which has since been
quashed - he displays no outward signs of resentment towards individuals or institutions. He remains

[12]
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intensely loyal to his country and to the Army: insofar as he has a quarrel, it is with individuals rather
than the institutions concerned. He says he believes that much of the propaganda work undertaoken by
Information Policy was justifiable in the interests of defeating subversives and promoting a political
solution to the Troubles. When speaking of matters directly within his own experience, the Inquiry
believes him to be o highly knowledgeable witness. His analyses and opinions, though derived partly
from personal knowledge and partly from information gleaned since his time in Northern Irefand, should
also be treated with seriousness and respect”.

Nowhere in his Report, does Judge Barron say that he “rejected” my evidence. On the contrary, he is
very positive about my contribution. His comments are apparently being misrepresented by the Inquiry.

The Saviile Inquiry into Bloody Sunday 1972

It is ironic that CTI should refer in the same way to my evidence to the Saville Inquiry. Again, he
produces no evidence to support his claim, but it is at odds with submissions made at that Inquiry. In
those submissions, lawyers representing the families of those shot by the British Army on Bloody Sunday
claimed that “British intelligence officers have obstructed and misled its six-year investigation.” This
article appears in the 21.03.2004 edition of The Sunday Tribune:

“The Bloody Sunday inquiry has been told that British intelligence officers have obstructed and misled its
six-yeor investigation into the Derry killings.

In closing submissions to the Tribunal under Lord Saville, solicitors Madden and Finucane (M&F)
argue that a pattern of manipulation and misrepresentation, begun at the Widgery Tribunal 32 years
ago, has continued into the proceedings of the present inquiry.

The firm, representing a majority of the Bloody Sunday families and wounded, declares that, "it may
well be that the...Cabinet fully intended that alf relevant official documentation would be available
to the Inguiry:" but if so, "this intention has been frustrated.”

M&F suggests that "vital documents...have been deliberately destroyed and/or suppressed,” and
that "Intelligence material has been supplied by the Government in a manner designed to mislead
the Tribunal." M&F argues that the opparent disappegrance of more than 1,000 British Army
photographs of the Bloody Sunday events "gives rise to the inference that they have been
deliberately destroyed and/or concealed by the Army or the MoD in order to suppress damaging
evidence."

The Tribunal, established in Jonuary 1998, adjourned in February after hearing more than 900
witnesses. It will reconvene at Derry Guildhalf on June 6th, when legal teams will comment on each
other’s submissions. Expectations that Saville would deliver his report early next year hove been
thrown into doubt by a Tribunal request 10 days ago for lawyers to produce documents relating to
their clients which had previously been considered confidential. It is not now known when Saviile will
publish his findings.

ME&F bases its allegations on the testimony of serving and former military and inteliigence officers,
including "psyops" {psychological operations) officer Colin Wallace and the former member of the
Force Reaction Unit (FRU) known as Martin Ingram. The firm says the evidence shows that around
the time of Bloody Sunday, the intelligence agencies MIS and MI6 and psy-ops unit, the Information
Research Deportment (IRD), effectively controlled the dissemination of political ond mifitary

[13]



292

9.214

9.215

9.216

9.217

KIN-124618

VOLUME |

Colin Wallace, who in January 1972 was a civilian Army public relations officer based at
HQNI, gave evidence to this Inquiry that unionist politicians took an entirely different view
of events at Magilligan Strand and were furious at the apparent inability of the Parachute
Regiment to deal effectively with the marchers. His recollection was that the Stormont
Government was very concerned about the adverse reaction of Protestants who saw on
television images of apparently illegal marches unchecked by the security forces. Colin
Wallace stated that complaints from Unionist politicians to Downing Street led to the
Ministry of Defence issuing a directive to the effect that the scenes such as those at
Magilligan should never again appear on television screens.!

No documents have been found that provide support for this evidence of Colin Wallace.
The only documents that Colin Wallace recalled seeing were two telegrams sent by
Donald Maitland, the Prime Minister's Chief Press Secretary, to Clifford Hill, the United
Kingdom Government's Press Liaison Officer in Northern Ireland. The Tribunal has seen
these telegrams, neither of which refers to events at Magilligan Strand or suggests
disquiet about any previous inability on the part of the Army to deal with marchers.! The
press reports available to the Inquiry do not suggest that there was any public perception
of a lack of action on the part of the Parachute Regiment at Magilligan Strand.

1 G91.551; G90.549

In evidence to this Inquiry, Edward Heath and Lord Carrington both said that they had

no recollection of having been concerned about events at Magilligan Strand.’ On

26th January 1972 Sir Burke Trend sent to Edward Heath a briefing note for the GEN 47
meeting that was to take place on the following day. In that note he suggested that
Edward Heath might like to raise with Lord Carrington the allegations made in the press
and on television to the effect that the Parachute Regiment had overreacted at Magilligan
Strand and had thereby provoked resentment among the peaceful elements of the
Roman Catholic population.? This suggestion is inconsistent with the proposition that
Downing Street was displeased with the Army's failure to take firm control of the march.
Further, both Edward Heath and Lord Carrington told this Inquiry that the subject was not
in fact raised.?

1 Day 282/127; Day 280/38 ¥ KH4 89; Day 282/131; Day 291/29; Day 280/43
2 G75CA 46254

In these circumstances, we are of the view that we cannot rely on Colin Wallace's
evidence on this point. We consider that his recollection in this regard is faulty.
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withholding of the truth has continued throughout those interviews, throughout those statements, and contin-
ued there in the witness box so that there has been an attempt to hoodwink you, then, however painful it may
be for a man of such excellent character and such good service to the community, if you are driven to the
conclusion from which there is no escape, that his demeanour there in the withess box was too smooth by
half, that he could not really answer the questions, that he was too composed, that is where you come in,
members of the jury, because the prosecution say that he was now in this man's company at 6.30 to some
time after 7. There is only one car with blood in the boot, and that car is the one which this man drove.

| finally conclude by saying, doing the best you can, face up to this very difficult challenge which is part of
your duty: 'Are we sure that that man has lied to us?' If you are not sure that he has lied to you, acquit him. If
you are sure he has lied to you, then ask yourselves why. Are not lies, cover-ups, evasion of the truth, an
attempt to hoodwink the jury for the reason that the prosecution say is the real reason, that in his heart of
hearts he knows he did it? It is entirely a question for you, and that is the problem which faces you."

The Crown contend that the judge's approach to this aspect of the case was correct. It is argued that the
course of deception, prevarication and dishonesty on which the appellant embarked is capable of only one
explanation, namely that he was responsible for the assault and drowning of the deceased. That conclusion,
the Crown submit, is inescapable, whether on the factual basis put to the jury or on what now appears to be
the true factual basis.

It is not in our judgment useful or desirable to consider whether the direction of the trial judge to the jury on
this aspect of the matter was in accordance with the law as it stood at the time of the trial, although it is to be
noted that no complaint was made on the application for leave to appeal against conviction. Plainly the law
on this subject has developed in the 15 years since the trial took place. This development is not the result of
pedantry but of recognition of a danger that juries may, unless carefully directed, convict a defendant who is
shown to have given a dishonest explanation of his conduct without adequately considering the possibility of
innocent reasons for his dishonesty and without focusing on the essential question, which is whether such
dishonesty can in the context of all the evidence safely be regarded as clear evidence of guilt. That is the
principle clearly underlying the statement of principle in R v Burge and Pegg [1996] 1 Cr App R 163 at 174:

"The mere fact that the defendant lied is not in itself evidence of guilt since defendants may lie for innocent
reasons, so only if the jury is sure that the defendant did not lie for an innocent reason can a lie support the
prosecution case."

There can be no doubt but that the appellant's dishonest and deceptive course of conduct raised and raises
a formidable case against him. It may be that even if directed in accordance with the most recent authorities
and on the facts as they have now emerged, a jury would still have convicted and properly convicted. But this
is now the substantial case against the appellant. There are, as shown above, real difficulties in the Crown's
factual case as now advanced. We have to consider whether in the light of all the material now before us we
think that the conviction of the appellant was unsafe. We conclude that it was. If the conviction is to be up-
held on the basis of his dishonesty alone, we must be able confidently to exclude the reasonable possibility
of any innocent explanation for the appellant's conduct. We feel unable to do so. It seems to us possible,
even if unlikely, that the appellant initially withheld reference to his meeting with the deceased out of a desire
to conceal the subject matter of that meeting; and that from that moment onwards he found himself drawn
into an ever-increasing spiral of deception.

IX

We are fortified in our view that we cannot regard this conviction as safe by considering the evidence of Miss
Amanda Metcalfe, a witness called by the Crown at the invitation of the defence, and regarded as honest by
the Crown, although thought to be mistaken. Amanda Metcalfe was a riding instructor who worked part time
in the Golden Goose, her parents' public house which was situated in The Causeway, Arundel, further from
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homosexual nature of John McKeague and they
wondered could this be used to make McKeague
cooperative as an informant.

Aside from the discrepency in moral attitude between
these MIS5 officers in London and the political adviser in
Lisburn, the question of using McKeague’s homosexuality
as a lever to push him into providing information was a
really strange development. I have spoken to another
former Army Intelligence officer (Dennis from this point)
at present domiciled in Northern Ireland who recalls that
when he came here in 1975, one of his tasks was to take
over running McKeague who had, apparently, previous
dealings with a different Army Intelligence agent. Dennis
had another interesting tale to tell.

When Dennis reported to Castlereagh Barracks in East
Belfast in November 1975 for his second tour of duty in
Army Intelligence, he was given a briefing by the officer
he was succeeding. They went through the files, pausing
at one on a loyalist group known as Tara. The outgoing
officer informed Dennis that he had collected some
intelligence on this organisation and filed it away because
he could not find an existing file to place the inform-
ation. .. at least nothing in his own office. His departing
colleague warned Dennis that if he knew what was good
for him he should not do any digging on Tara. However,
Dennis did dig around and when he had sufficient material
he prepared a report which was sent up the chain of
command. This produced a rocket from above, telling him
in no uncertain terms to drop his enquiries, and he
realised he had touched on a ‘hot potato.’ He had no
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authorisation to look at Tara and he believed from the
nature of the rebuff that his report had gone from brigade
level all the way up to Lisburn. As far as he could recall,
the report mentioned McGrath being a homosexual but did
not mention Kincora. He never again looked at the file.

At the end of 1975 or early in 1976, Dennis was tasked
by his boss to escort a civilian around Belfast. There was
nothing unusual about this type of request; it happened
quite often when visiting intelligence officers wanted to
see around the city. There was no explanation or intro-
duction by name. The stranger was simply taken to a car
where Dennis and a colleague were to drive him wherever
he wished to go, but unlike many others in this situation
who depend of the drivers to show them around Belfast,
this individual had his own ideas about where he wanted
to be taken. Dennis said he spoke with an English accent
and was dressed smartly in jacket, trousers and cravat.
He directed them to a house in East Belfast and left the
two men in the car as he went inside. It was not until the
Kincora story broke in 1980 that Dennis realised the house
where he had dropped the stranger was in fact Kincora.

In 1990, I made contact by telephone with the political
adviser at his home in England. He simply referred me to
the Northern Ireland Office.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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By a Staif Reporter’ el
' ‘Maurice Oldfield, the
furmer head of British Tntelli-
gence and, supposed  model. for
some’! famous fictional spy-
masters, has :died m hosp:ta\l
at the age of 65,

Sir Maumce, the - alieged
prototype both  George
Smiley iny the novels - of  John
Le.Carré and “M?* ‘in;. lan
J~lemlug’s Bond' saga, was last
prominent as security coordin-
ator in, Northern Ireland,.a post
to which he was ﬂppomted in
November 1979, and left last
sUmmer. gn health grounds,

An . enjgmatic . and retiring
frgure 11 ecame head of MIG

in

Ohitvary nnda 1F

‘Northern - Ireland, but

Security,
and.  Syria;

‘round

OBITUARY

Sir Maunce Oldfle]d, GCMG,'-

CBE, who was head of MIE
from 1973 to 1978, died yester-

day. He was 65. From late 1879

to the middle of last year he
was security = ceordinater in
then
asked to be relieved because
of ill health.

Starting from & Derbyehire

farm, where he wan horn on -

November 16
Oidfield won
Manner’s School, Bakewell, to
Manchester Unners}ty
he gained.a First in Hls-mry
1837, and an MA in 1938 for
research | into the position of
the clergy, in Parliament in the
later Middle Ages.

1815, Maurice

Elected to. a Fell:owshxp at

Manchester in the same year,
he would have procesded to &
Doctorate and—most probably
g lon and  distinguished
academic eareer, guite possibly
with  the mternatu;ma?0 over-
tones suggested by his presi-
dency of the British Univer-
gities’ Tesgue of Nations
Snciety_} but his career was
1y changed by the Second

Wor d War.
Enlisting in the Armyy, he
became a sergeant in Field

he was commis-
gioned in 1943 and promoted
lreurenant-calonel in 1945, His
talent for ' Intelligence, which

‘was recognized by an MBE in
1946, had ‘been . spotted by
'Brlgsd:er Roberts, then in

charge of Field Security in the
Middle East, wha wrote of him
“He .is -the best counter~
Inteih'gence officer, both from
the theoretical -and practical
| point of view, that it has been

my privilege fo meet. He is:

quite outstanding.”
Leaving the Army in 1947,
O)dfield occupied a succession

of posts in the Foreign Service

both in London and abroad,

particalarly in South-East Asia ;

where he was on the staff of
the Commissioner-General for
the United Kingdom in 1950-52.
He became First Secretary in
Singapore in 1955,
his reputation as the best all-
intelligence officer in
the Foreign Service, with a
remarkable memory and an out-
standmg knowledge of Snuth-
East Asia.

'He
liaison with the Central Intel-

ligence Agency ; as the Ameri-
.cans dominated .the post-war

vears, it .was worth . winning
their confidence. Although this
may have led him to be insuf-
ficiently critical of their work,
his efforts were parncul,ar'w
relevant when he was posted
to Washington in 1960 as MI6

liaison with the CIA and othar.

is way via Lady

where }

in Egypt, Palestine, 88

adding to.

devoted much time to
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. SIR MAURICE OLDFIELD iy
Furmer head of British Intelllgence gy

caw:e—rl by thu Phllbf débm:le
took long'to heal, -

Oldfield was in fact ™ blown i
in 1968 by Xim Philby’s
memnirs, where he was
described as “ formidable ”.
Following his return earlier to
London in 1965, his standing
in the inner circle of Whitehall
and inside MI6 itself continued
to grow, and in 1973 he was
appointed as “ C*—the head

of MI6—and there was general

satisfaction in the service that
at last someone had been pro-
mated from inside.

His main_strength had been
as Counter-Intelligence officer,
rather -than ;as an active pro-
cifter of information, and under
him the service  tended. to
become more ‘crganized and

perhaps less active in the field. -
He discouraged . finitiatives of
the *'Special. Operations ” type ;
and while this could be criti- .
. tized, he was certainly right to

insist on  never confusing
Intelligence with such doubtful
operations "as sabotage - or
gssassination if en Intelligence
service is to be respected, as

events in. America were to
show.

As head of WMI6G, Oldfield had
direct access to the Prime
Minister :  or perhaps  this
might on occasion be better
expressed as the Prime

Minister having access to him,
with the result that during Mr
(now Sir) Harold Wilson’s last
term in office Oldfield was
under presswe to pursue minis-
terial fears , about mefarious

- operations by ill- wls'hers, both.
.British and foreign. = {
. Although ‘he inmself rnay
over-:
.secretive, Oldfield’s: 1dent1ty as |

have  tended  to i be
the head,of MI6 soon became
public lma:rwled%j

result he may

target of  the

ave been the
IKA  Dbomb

planted in 1975 om the window-

sill of a restaurant in which he
frelj\uently dined ;' characteris-
tically, he was unaffected by

Anited  States Intelligence this . experience, as he was
egencies, where the. wounds - equally unnffected by Lhe later
;-"""-‘_. '
T ¥ v
[ines  12/3/8/

“that

and as a,

embarrassment  of hzv}n_g to -
lunch in the Athenaeum under
the ‘eyea of persoennl secunty
guards.

He commauded warm 1 I
and affection at h.'ll levels
MI6, a reflecton'of his nwn
attitude both to the service und -]
to the individuals with whom
he came into contact. 'He!
remained unchanged both by
promotion and honours
where, starting with his MBE,
in_ 1946, these culminated in.a ,
GCMG in the Birthday Honours ~
of 1978, the highest recogni
tion ever accorded to & Head '

o of the Secret Intelligence Ser-
- vice_from which d ret:red

Iua

in the preceding January..
' On retivement, he was mds.

| e Visiting Fellow of All Sels’,

where he proposed to research

- into the papers of Slr Mansﬁe'!ﬂ
1909 m%'szs th lustor{
- to on the

912

who was “C*»

Secretd h%miﬁnm fro 2"
onwards ; but the 8 Prove
80 r-ud.lmentary thg:ﬁdmpped
the ‘project in favour of con-.
tinuing his earlier work on the
medieval clergy. In the ew

he was quickly brought out
retirement to act sg 'S
Coordinator in Northern Ire-
land, where with his experiencs
and equable temperament he-
produced a great improvement

- in relations between the warious

intelligence  agencies, i
police and military, before he
had to 'stand down in 1980 be-
cause of ill health. He was suc-
ceeded by Sir Brooks Richards, '
An excellent.companion and:
classless in. outlook, Oldfield .
never married. \His -;personal--

. affections were: for His family ;.

father, mother, brothers, smtera. :
nephews and nieces. His 'main’
hobby was organ music, and, he
himself was a keen organist. :
His penchant for gond stories
can be illustrated by one that
he told of a retired MI6 officer
‘who became a prisom wvisitor’
end who was talking with = .
prisoner who had been convic’
ted of burg]a:y It turned out
that the prisoner had once had
B Job which involved = repair
work in the very offices of MI6,
and he had taken .the oppor:
tunity to *case the joint”. He
remarked to the visitor that.it
must be a_ queer organization
worked ' thére. ‘because
people did not talk to one an-
other in the lifts and theylleft
nothing on their desks: *Noth-

ing worth micking -there, .gov-

nor | the prisoner =.-'.ummanzed
— and Oldfield 'said that if he
‘ever wrote his autoblograp!u'
*“Nothing  waorth mckmg
would be its title.

" His modesty was geniine, nnd
his charm natural. Angd in ‘him
ability, integrity and humanity:
combined to make him a most
trustworthy anchor for:the In-
telligence Service to which he
de\roted so much of hig life,-
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The Prime Minister and the Home Sacretary had a sﬁnr‘t discussion
yesterday evening of the matter which you reised with me in yougid

19¢h November, on the hasis of a repﬂrt received by the Commiss! oner of
Peolice.

The Prime Minister recelled that the pfesent appointment of the man in
question had always been intended to be a relatively shorteterm appointment,
perhaps for a period of pomathing like siz monthe., It was unlikely that he
himself would want t0 continue for much lomger, for quite peparate reasQas:t
to live for any length of time in that degres of security risk and proteciion

creatsd its own strain, and he was thought to be kean to return to his other
work,

In the light of the raport enclosad with your lettey, his preseat appoing-
ment should not he extended, and it should be brought to an end as scon ap was
reasonably puseible. It was as yet too soon to review with those concerned how
he was doing and how long he would be likely to need; but I was instructed to
raige that matier with those concsrned early in the Now Year, and report heh
to ths Prime Minister and the Home Sscretary when I had done so.

In the meantime, no further action is to be %ﬁke‘n, and no further
circulation %izy to be given to the Coramis sioner's report or any of the
subsequent gorrespondsnce.

.»-hr\"' s" P\l I'“ i\CNG

(ur

Sir Byrian Cubbon, KCB
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You saw Sir Maurice OLDFIELD on T March 1980 v e,
about an allegation that he was a practising homo- %

P
; J

COPY NO 1 OF 8 COPIES

Sexual. Although he denied the allegation, you
asked that & full review of his Positive Vetting
clearance should be undertalken. This was carried
out by of this Service who reported the
results 0 you oa 31 March 1980: OLDFIELD had
confessed that he had engaged intermittently in
homosexual practices over a number of years. As a
result you informed him that an investigation would
have 40 be undertaken in accordance with the (adail Ll
arrangements, sinee his homosexuality might have
‘come to the attention of a hostile Intelligence
Service and might have been exploited by them.

2 The investigation of OLDFIELD, to whom +the
. codename MMl wos allocated, has now been completed.
There have been thirteen interviews, between 25 April
1980 and 7 January 1981, withhimself which
covered his life since leaving school. A number of
other inferviews in which we did not reveal our
particular interest in were undertaken with
‘people who, it was hoped, could shed light on his
formative years. Security Service and SIS files and
records were consulted,; as were the memories of those
indoctrinated inte the gage ywho had personal and pro-
Lfegsional Jnowledee of Ag you know the care=-
taker of flat and the Police Officer involved

‘were also interviewed.

- 3. Although MM revealed further details of his
homosexual activities during the investigation, it is
probable that he did not admit the full extent of
those activities., It is clear that he was not very

Sir Robert Armstrong KCB CVO

CABINET OFFICE
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discreet in his homosexunl relations and that he laid
himself dangerously open to compromisze, notably through
his admitted homosexual relations with hotel stewards
in the Far East during the 1950s.

4, politieal sympathies were also ree
examined in the light of an earlier wnsubstantiated

allegation that he had once been a member of the
Young Communist League. Our enquiries centred on
‘possible communist connexions whilst be was at
University in the late 1930s and early 1940s. We
concluded that there was no evidence that he was ever
a meuber of the Gommunist Party or indeed sympathetic

to it.
CODEWORD)| i
56 Because of vulunerability on account of

~his homesexuality, his career after leaving university
was examined in detail in order to ascertain whether
his actions, or omissions, might at any time have been
affeeted by pressure or blackmail exercised by a
hostile Intelligence Service. We found no such
evidence and the favourable owtecome of many cases of

- which he was conscious during his thirty years in SIS is
a strong argument against his having been recruited by

. a hostile Intelligence Service, Our examination did however
reveal a number of disquieting features, for example his
persistence in some imprudent friendships and contacts,
his "softness" in relidtion to some potemtially significant
personnel security eases, his indiscretion and his failure
“tortell the full triuth about certain episodes in his
personal and professional careers '

. 6. To sum qp»‘was indiscreet and vulnerable.
He was also less than frank with us on certain matters.
But no evidence bas emerged that he was ever approached
or recruited by a hestile Intelligence Servicde, and on
the evidence available it would be reasonable to conclude
“that this did not happen. Our full report on the
investigation has been sent to C* and will be shown to
Lord Trend when he ¢alls here en 24 February for his
a.mua-'lvisito ’

Te The PV investigation showed that a number of SIS
officers suspee‘g-ed-i‘ being at least a latent homo=
sexual and our enguiries have confirmed that other senier
officials of SIS held similar suspicions. The fact that
they ‘did not report those suspicions at an earlier stage
is perhaps relevant t0 consideration of whether the case
should be referred to the Security Commission. My view,
- however, is that there is not a job for the Security
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ANNOTATION

Report of Interview b: of MO on 28 March 1980

I interviewed MO in my office on 28 March. I first
explained to him that I had been charged with reviewing his
PV and urged him to be perfectly frank with me. Subsequently,
at a sensitive point in the interview, I promised not to reveal
unnecessarily to other people the details of his private life

which he gave me.

4, Early on in the interview MO was encouraged to provide an

outline history of his sex life. produced the details with
MATERIAL NOT RELATED TO NORTHERN IRELAND AND WHICH HIAI CONSIDERS IRRELEVANT

a very natural reluctance.
MATERIAL NOT RELATED TO NORTHERN IRELAND AND WHICH HIAI CONSIDERS IRRELEVANT

E - CLASSIFICATION

MI5 Docs - annotation added by the HIA Inquiry
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STATEMENT CONTINUATION PAGE

Form 38/36 (a]
. {Plain)

STATEMENT OF:

STEPHEN GEOFFREY HEWITT

colleagues in the United Kingdom and the Northern Ireland Civil Service.
I would be prepared to say that Mr England did not suffer fools gladly
and may not have been popular with all those with whom he came in contact.
I believe Mr England died about 12 months after leaving the NI Office

in about 1979. 1 acted as Private Secretary to Sir Maurice Oldfield
during the time he was Security Co-Ordinator in Northe}n Ireland, For
security reasons 5ir Maurice always travelled in Northern Ireland with a
pelice escort and was accompanied by police officers whenever he left

the Stormont Estate. 1 have read certain allegations about

5ir Maurice's private life in the magazine, Private Eye. F;;m my
knowledge of the man I would totally repudiate these allegations. I know
of nobody, including British Civil Servants who might have been involved
in homosexual activity in Northern Ireland. It has been suggested to me
that there may have been somebody involved in such activity who drove a
flashy Mini car. I can think of nobody who might fit this description.

281

SIGNATURE OF STATEMENT MAKER: .....

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

CONTINUATION PAGENO: _2

(Sgd) Stephen G Hewitt'

345
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team. SIS has made enquiries with both MI5 and the Foreign and Commonwealth Office
(FCO) on the possibility that SIS may have passed papers relating to Oldfield to these
organisations on or after the 12 March 1981. Searches conducted by both organisations
failed to identify anything on their corporate record to indicate that material had being
received from SIS in relation to this matter.

30. The codeword used to describe the Private papers is that used for the investigation
conducted by MIS in 1980 to determine to whether Oldfield's homosexuality may have been
used to compromise him in a way which damaged national security at any point during his
career.

OLDFIELD SIS PAPERS

31. Whilst reviewing sensitive papers relating to Sir Maurice Oldfield the HIA Inquiry identified a
note ariginated by an SIS officer on 2 May 2001 in relation to papers on Colin Wallace,
Oldfield and Northern Ireland {Article 9). The author of the note, at that time, was in a role
that handled personal and staff related matters.

Page9of 11
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1. [attach the papers relating to Maurice OLDFIELD. They seem to fall into two
categories.

) Tracing on _ﬁ@mﬁpear 10 have been taken from
OLDFIELD's file on a loan slip in 1984

PROTECTION OF IDENTITY

b) Papers relating to Colin WALLACE]OFLDFIELD and Northern Ireland. 1do not
know the background to this. The apers mentioned in the pink memo is a
reference to a large collection of papers found in waste bag afier he lefi the

service (all torn in half - hence the sellotape). | assume that they are not the originals,
but have no idea where the originals might be filed

PROTECTION OF IDENTITY
2. Sorry to dump these horrors on you

SIS DESIGNATOR

2 May 2001 SIS DESIGNATORS
i A ' -r"L-N-\H:IE-J "::7 ﬁ
S }ba:ﬁhf ' it newy ——
MAnie : s Pr 7ep -.“.g_ 7 Afaaakestey
""‘"H"Wﬁr i985- 87 riphf Anr roade bk
A Calembho l-"‘\s; Y's)
& T 1. INFORMATION KNOWN
TO THE HIA .'A'l}UIRY
AND CONSIDERED NOT

RELEVANT

Al

a

""f"’“r“‘ O -“E-Eur: ha a%ﬁzo fo clea
dud Akl | i A= e Gl—Jtéﬂ-L..

4. 4w A0l fila L g,

Article 9

32. The note contains annotated comments made by an unknown SIS officer, in which the
individual writes in paragraph 3 "MO. was in N. Ireland at the time". SIS has been asked by
the HIA Inquiry to conduct research in order to identify any material in SIS records that could
assist the Inquiry to understand the meaning of the unknown SIS officer's comment in
paragraph 3 or what it refers to.

33. The author of the note left the Service in July 2001 and S!S has been unable to find any
information to help ascertain the identity of the unknown SIS officer who made the
annotated comments. Efforts to date, to contact the author of the note has proved
unsuccessful.

34. Research conducted by SIS for information associated with the note that could help
ascertain what the annotated comment is in reference to, has identified no relevant

Page 10 0f 11
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October 2011

5. In 2011, Officer G held a post equivalent in 2016 to Deputy Director with responsibility for
matters relating to operational security. In his first note, dated 25 October 2011, Officer G
begins by providing summary of the main points covered {Article 1):

CODEWORD
The ipapers include full details of the investigation into allegations that he was an
homosexual and possibly a KGB agent — the first was true, the second not.

CODEWORD
The relationship jd with the Kincora Boys Home (KBH) in Belfast and

subsequent ‘rentaboy sex scandal’ is, in my view the only remaining potential sensitivity
in the papers.

CODEWORD
The sensitivity being that me have a link to (by association through his
friendship of the KBH head) of the alleged crimes at the boys home - given the current
climate surrounding similar cases, it may at some point emerge as an issue.

Article 1

6. The investigation referred to by Officer G's in the first paragraph of the summary was
conducted by MI5 in 1980 to determine whether Oldfield's homosexuality may have been
used to compromise him in a way which damaged national security at any point during his
career. The investigation concluded in February 1981 that there was no evidence
whatsoever to suggest that national security had been compromised, and indeed that
Oldfield had contributed notably to a number of security and intelligence successes which
would not have been achieved had there been a breach of security.

7. Officer G describes the papers as (Article 2):

paper holding has four ring binders containing the investigation papers
and correspondence between the Service and the then Cabinet Sccretary Sir Robert
ARMSTRONG. There is a separate manila folder containing copies of private

correspondence to and from ﬂclem that the file is complete.
CODEWORD

Article 2

8. After providing a description of the papers located in the four ring binders (and the separate
manila folder}, Officer G confirms that "/ have read all the papers in these files."

9. In the same note Officer G explains in more detail the references he made in the document
summary in relation to Oldfield and the Kincora Boys Home (Article 3).

Page 2 of 11
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CODEWGRD

More|worryingly is the small collection of papers in File 3 which relate to the
relationship had with the head of the Kincora Boys Home (KBH) in Belfast. This
institution became the focus of press allegations of an homosexual vice ring —

was never implicated. No action was, or has been since, taken on this aspect of the
matter. Given the current climate surrounding the issue of mistreatment, especially
sexual, of children in children homes (sometimes a long time ago), it is possibly that
KBH might be the subject of a media and subsequent legal enquiry. If so 5
relationship to the KBH might emerge especially as his Jast job was a security/
intelligence co-ordinator in NI which is when his PV certificate was withdrawn.

CODEWORD

Article 3

10. The final version of the note was passed to Officer ) who at the time was Director with
responsibility for matters relating to security and compliance, and Officer G's senior officer.
After reviewing the document, Officer J annotated the note agreeing with Officer G's
proposals for the four binders of sensitive material to be retained in the secure area and
that the issue should feature on a schedule of possible future risks. Officer G's note was
added the sensitive papers and returned to the secure area for storage.

August 2034

11. In 2014, the underlying papers and Officer G's 2011 note were reviewed by SIS Officer H who
had recently taken over from Officer J as the acting Director with responsibility for security
and compliance. Officer H noted the conclusions made by Officer G and that they did not
appear to accurately reflect the information contained in the papers themselves. Officer G
(now retired) was therefore contacted and invited to conduct a second review of the papers
in order to clarify the conclusions he reached in his 2011 note and what they were based on.

12. On 14 August 2014, Officer G visited SIS London to review his 2011 note and the underlying
material. He subsequently drafted a second note (Article 4) in which he begins:

CODEWORD

1 have this moring (14 August 20l4i|been given the opportunity by
to cxamine the 4 volumes of the case and my review dated

25 October 201 1. This collection of papers is the only set of documents I have ever
seen on the Tcase and served as the basis for my original (25 October 2011)

review,

CODEWORD OFFICER 1
OFFICER |

Article 4
13. Officer G goes on to explain that he has been asked in particular to clarify the statement he

made in paragraph 5 of his note dated 25 October 2011. After reviewing all the papers
Officer G wrote (Article 5):

Page3of 11
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g Having been given full access to the papers, though my focus was on volumes
1-3, I conclude that my original statement was imperfectly drafted. As it stands this

. particular sentence is at odds with that which immediately follows it: * This

| institution became the focus of press allegations of an homosexual vice ring —

| wasnever implicated.”

CODEWORD

Article 5

in concluding his second note, Officer G adds a short explanation as to the reasons why he
had recorded his review of the papers.

I do recall vividly reviewing the papers. My overall impression was and is — based on
the papers — that there were a lot of unsubstantiated rumours — largely in the Irish

press, which hinted at or directly linked ﬂincam Boys Home.
CODEWORD

Article 6

Interviews with SIS officers

15.

16.

At the request of the HIA Inquiry, SIS conducted an interview with Officer G and other
officers with knowledge of the notes and the papers relating to Oldfield. Background
information on the officers interviewed by SIS is as follows:

e Officer G - responsible for drafting the 2011 and 2014 notes. In 2011, Officer G held a
post equivalent to the present Deputy Director with responsibility for matters relating to
operational security. Officer G's employment record indicates no postings or roles
associated with Northern Ireland. Officer G retired from SIS in March 2013.

e Officer H - in 2014 Officer H was acting Director with responsibility for matters relating
to security and compliance. Officer H's employment record indicates no postings or
roles associated with Northern Ireland. Officer H retired from SIS in June 2016.

o Officer | - in 2011 and 2014 Officer | was managed by Officer G and was responsible for
ensuring the secure storage and access to sensitive records, including the collection of
papers relating to Oldfield. Officer I's employment record indicates no postings or roles
associated with Northern Ireland. Officer | retired from SIS in September 2015.

o Officer J - in 2011 Officer J was Director with responsibility for matters relating to
security and compliance. At the time, Officer J was Officer G's line manager. Officer J's
employment record indicates no postings or roles associated with Northern Ireland.

On 30 September 2016, Officer |.was interviewed in SIS London about her recollection of the
Oldfield papers and the circumstances of Officer G's review and his 2011 note. Officer |
explained how in October 2011, she was in the process of reviewing and rationalising paper
holdings in her office at a time of office moves. Among the paper holdings, she came across
four 'sensitive investigative files' associated with Sir Maurice Oldfield in one of their four-
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1. [attach the papers relating to Maurice OLDFIELD. They seem to fall into two
categories.

) Tracing on _ﬁ@mﬁpear 10 have been taken from
OLDFIELD's file on a loan slip in 1984

PROTECTION OF IDENTITY

b) Papers relating to Colin WALLACE]OFLDFIELD and Northern Ireland. 1do not
know the background to this. The apers mentioned in the pink memo is a
reference to a large collection of papers found in waste bag afier he lefi the

service (all torn in half - hence the sellotape). | assume that they are not the originals,
but have no idea where the originals might be filed

PROTECTION OF IDENTITY
2. Sorry to dump these horrors on you

SIS DESIGNATOR

2 May 2001 SIS DESIGNATORS
i A ' -r"L-N-\H:IE-J "::7 ﬁ
S }ba:ﬁhf ' it newy ——
MAnie : s Pr 7ep -.“.g_ 7 Afaaakestey
""‘"H"Wﬁr i985- 87 riphf Anr roade bk
A Calembho l-"‘\s; Y's)
& T 1. INFORMATION KNOWN
TO THE HIA .'A'l}UIRY
AND CONSIDERED NOT

RELEVANT

Al

a

""f"’“r“‘ O -“E-Eur: ha a%ﬁzo fo clea
dud Akl | i A= e Gl—Jtéﬂ-L..

4. 4w A0l fila L g,

Article 9

32. The note contains annotated comments made by an unknown SIS officer, in which the
individual writes in paragraph 3 "MO. was in N. Ireland at the time". SIS has been asked by
the HIA Inquiry to conduct research in order to identify any material in SIS records that could
assist the Inquiry to understand the meaning of the unknown SIS officer's comment in
paragraph 3 or what it refers to.

33. The author of the note left the Service in July 2001 and S!S has been unable to find any
information to help ascertain the identity of the unknown SIS officer who made the
annotated comments. Efforts to date, to contact the author of the note has proved
unsuccessful.

34. Research conducted by SIS for information associated with the note that could help
ascertain what the annotated comment is in reference to, has identified no relevant
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Inquiry into Historical Institutional Abuse 1922 to 1995
Witness Statement of Clifford Smyth

I, Clifford Smyth, say as follows to the Inquiry into Historical Institutional Abuse 1992 to 1995 (the
HIA Inquiry):

1. 1 was born on the 2™ February, 1944.

2. | have been asked by the HIA Inquiry whether | have any evidence for the propositions in
my contributions to Chris Moore’s 1896 book “The Kincora Scandal” that William McGrath
was an agent of the State and that Kincora involved an operation run by the intelligence
agencies. My contributions can be found at Exhibit 1 to this statement.

3. 1 confirm that | did not and do not have any evidence for the propositions. | was writing at
a time when there had already been years of speculation about William McGrath and the
involvement of intelligence agencies in Kincora. The allegations were met largely by
silence from the authorities. That is why | speculated as | did in the book.

4. | spoke to the RUC in May, 1980 and | confirm the content of that statement which can be
found at Exhibit 2 to thls statement. It is the case that the interactions with McGrath over
my sexual problemsxm thfe"mldv 19‘6‘6 and his supposed “treatment” of them, went as far
as him masturbating me, but this did not involve others. | questioned his so-called therapy
/ treatment and | felt uncomfortable. The whole episode came to an end when McGrath
encountered me dressed in women’s clothes in my flat in Fitzwilliam St. His reaction
surprised me - he simply abruptly left without speaking. Later when | quizzed him about
the whole matter he stated that | was ‘cured’ and these incidents were never referred to
again. | did not want to speak of the extent of his behaviour to the RUC because of

embarrassment; however | did describe the sessions in which | was passive.

5. | also spoke to officers from Sussex police in 1982, and | confirm the content of that
statement which can be found at Exhibit 3 to this statement.

6. | was a rent paying lodger in William McGrath’s home, where he lived with his wife and 3
children, from about 1968 until 1973 when | left to get married.

7. 1 was involved with him in TARA, unionist politics and the Orange Order from about 1965
to 1975. To clarify, | returned to Northern Ireland in 1962 from Scotland and shortly
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thereafter joined the Orange Order. | then joined the Ulster Young Unionists and became
very active in both. | met McGrath through Orange circles in 1965 and was closely
associated with him when he set up TARA in the autumn of 1969. My asscoiation with
TARA and McGrath continued until about 1975.

8. While 2 individuals spoke to me about McGrath in the 1970's | was not persuaded that he
was a homosexual as the claim was inconsistent with what | saw of him and his family.
After 1980 | could met begin to understand his compartmentalised life and why he was
able to deceive someone like me who thought he knew McGrath reasonably well. |
concluded you could not know him at all.

9. | have been asked about a document by the HIA Inquiry which | had never seen before it
was shown to me by the Inquiry. | am advised that the document appears at pages
KIN30216-30220 of the Inquiry bundle. | wish to state categorically that | have never been
blackmailed by McGrath or any other person for that matter.

10. As the HIA Inquiry is aware in 2005 | revealed publicly in the Belfast Telegraph the struggle
that | have had with transvestism all through much of my life. The articles can be found
behind Exhibit 4 to this statement. That was what McGrath was supposed to be helping
with during the “treatment” in the 1960’s. | abviously recognise now that his motives were
not for my assistance. Allegations about my private life were thrown at me in the 1970's
when smearing and attempting to undermine and damage people about such things was
common. However, | have addressed the affliction of transvestism through sessions with a
number of counsellers and finally through an NHS psychiatrist. | now lead a stable and
relatively normal life. | would prefer not to have to discuss the subject in public.

11. | can say that it was not until 1980 that | learned that William McGrath was said to be
sexually abusing boys in his care in Kincora. | appreciate that it could be said | should have
realised what he was capable of because of my own experiences, but | believe that is a
claim based on hindsight which is unfair. The fact is that | did not suspect him during the
1970's, and no claims or rumours of him abusing his position in Kincora ever came to my
attention until after 1980.

Statement of Truth

| believe that the facts stated in this witness statement are true.
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FOREWORD

The Kincora sex scandal is etched on the collective
memory of Northern Ireland. All who have heard the
sordid story of the systematic molestation of young
victims who were under the care and protection of
Northern Ireland’s Eastern Health and Social Services
Board are left with deep feelings of unease. No other
scandal in the province’s recent past has prompted so
much speculation and rumour. Now we can get as close
to the truth as is humanly possible.

Journalistic investigations into the Kincora sex scandal
have centred on the personality, character and bizarre

. motivation of one individual, William McGrath. It was the
multi-various, corrupt and sinister activities of McGrath
which led to a massive cover-up in Whitehall, a cover-up
which to this day withstands attempts to penetrate its wall
of secrecy.

This book will expose for the first time the fact that
even as McGrath was going to trial for sex offences, a
whole litany of criminal activities on behalf of Ulster
loyalism was also coming to light. Highly placed security
officers charged with the investigation of McGrath’s secret
world already knew that this middle-aged sex offender had
run guns into Northern Ireland. Furthermore, the police
knew that McGrath had been instrumental in founding an
organisation called Tara. There is evidence to suggest that
this organisation may have been controlled and manipul-
ated by British Intelligence for its own ends.

This book will argue that in forming Tara, William

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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. - . 13
McGrath acted on the directions of his intelligence

handlers and that he set in motion events which led i
directly to the emergence of loyalist paramilitarism or
counter-terrorism. He was not alone; others served similar
ends. The questions that such evidence raises are devast-
ating. Did British intelligence maintain a shadowy but firm

Scotland and communicatin

wit -
France and South Africa. g with people now living in

Because of the nature of thes iri
I, ‘ € enquiries it has
y th); alfte}ilojzpsrzprlate or p(-)ssible to publish the naIrI::st
o g o hasu;ces. I-t will be obvious to the reader
comtttbneg €€n given a cover name. All who have
10 has story are to be commended, particul-
e ve fallowed their names to go forward
story behind the Kincora cover-up took years;

to emerge.
ge. The author was finally able to dismantle p
art

of the wall of si
It is immediately apparent that the story of William gaze of the publ.eHCe and open this sordid affair to the
ic.

McGrath reaches into the very heart of Northern Ireland’s
troubles. He was able to build on the fears of grassroots

control over loyalist paramilitarism from the early 1970s
onwards? Were the innocent lives and future prospects
of male adolescents sacrificed to the cynical manipulation
of one of the most mysterious and intriguing figures to
emerge from the tragedy of Northern Ireland?

loyalists while promoting a heady doctrine of unionism, ex-member T Clifford Smyrtn, loyalist historian
evangelicalism and Orange fervour. Given the gravity of er Tara and Democratic Unionist Part);
the charges contained in this book and the new pers- Belfast, 1 February 1996

pective that such revelations bring to our understanding
of the crisis in the North, the reader needs to be assured
that the scandal about to unfold is based on careful,
tenacious and well documented research, research which
has taken the author sixteen years to amass, collate and
analyse. In the course of that research the author has
interviewed one hundred and three people, many at great
length and on numerous occasions. The author has been
the recipient of numerous documents from both official
and unofficial sources, which have also made a vital
contribution to our understanding of william McGrath and
the seamy world he inhabited. He found it necessary to
broaden the enquiries and the scope of the investigation
by making visits to the Republic of Ireland, England and

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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STATEMENT OF WITNESS

70 BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS
BEEN WRITTEN

Form 38/36
{Plain}

STATEMENT OF STEPHEN GEOFFREY HEWITT

OVER 21 YEARS

AGE OF WITNESS {il over 21 enter “over 217}

OCCUPATION OF WITNESS CIVIl, SERVANT

C/0 THE NORTHERN IRELAND OFFICE, LONDON

ADDRESS.

t declare that this statement consisting of 2 pages, each signed by me is true to
the best of my knowledge. and belief and | make it knowing that, if it i5 tendered in
evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall be liable o
prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be false or do not
believe to be true.

Dated this  7th . day of April 1982

{Sqd} D B Elliptt, D/Sergeant_
SIGNATURE OF MEMBER by whom . SIGNATURE OF WITNESS
statement was recorded or recewved.

I am a Civil Servant employed by the Northern Ireland Office. I joined
the NIO in May 1975 and remained in London until May 1976, when I moved
to Stormont Castle, Belfast. I worked in the lLaw and Order Division and
my boss was the late Mr Peter England. In May 1977 I became Private
Secretary to Mr Ray Carter who was the Parliamentary Under Secretary of
State at the NI Office. I remained in that post until September 1978

when I returned to the London Office. I returned to Northern Ireland

again in October 1379 as Private Secretary to Maurice Oldfield. I returned

to the London Office again in July/August 1980 and took up a post in
Personnel Management in the London Office which is my present position.
During the period May 76 to May 77 I met Mr England in an official
capacity on a regular basis and thereafter met him from time to time
until he left the NIO some time in 1978 to return te the MOD in London.

It hae been suggested to me that I was on one occasion assaulted by

¥r England. No such incident ever took place. I have never visited

any Welfare Establishmenta in Northern Ireland in a private capacity
although I accompanied Mr Carter to various local authority establishments
.on many occasiona as his Private Secretary. I have visited numerous :
bars in the Bangor and Crawfordsburn area with my colleagues in the NIO
and with my girlfriend of that time who was also employed by the NIO,

I have never been into a bar in Northern Ireland on my own. I have no
reason to suppose that Mr England was a homosexual or aver engaged in

eny homosexual activity. Mr England was widely respected by his

SIGNATURE OF witness. . (Spd) Stephen G Hewitt
[ ]

280

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

344



OFFICIAL—SENS.ITIVE-PERSONAL KII%J%&@%B

Report of DCI Caskey (Phase 2) - OCD 10, Box 18

A

Part IV
P 30
Part II
P 262

Pg 283-284

Form 51/2

Continuation Page " Page No. .78

355.

3s6.

357.

Peter Tiarlas Earl England wes employ?d as a Senjor

Civil Servant ‘in the Northern Ireland Office from

_15 November 1§7& to 13 November 1976. He died on

24 August 1978. A copy of the Death Certificate is

attached to Part IV and a statement from D/Sergeant Elliote
at Part II refers.

.
In London on 7 April 1982, Mr Peter Neville Bell a
Civil Servant in the Northern Ireland Orrice. was
interviewed by D/Super;ntendent Caskey and D/Sergaant
Elljott. He denied involvement in homosexual activity
{n Northern Ireland and dismissed the allagationﬁ as

"absoluta and complete rubbish’, He lew nothing about

England's sexual activities and had no reason to be‘xe"e .
nnythiug other than that he wes a happily married wan.
Bell atated that he was attached to the Northern Ireland
Oftice in Belfast from July 1975 until Septeﬁﬁar 1976
vhen he was posted as a Principal to what is now the
Constitutional and Political Affairs Division of the
Norttiern Ireland Office, Part of his official duties

vas involvement with the Homosexual Law Raronm in
Northern Ireland including the Sexual Ottances {Northern
Ireland) Order. He was also 1nvulveq in a case which h;d
been hrought before .the ﬁurdpean Commission and latef the ;
European Court of Human Rights, by a homosexual in

Northern Ireland.

Bell stated that his invo?vement in this work may be the -
reason for these wholly unfounded rumours. Ha stated that
he is the holder of a Provisional Licenco uhich enables him

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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26t on well with him as one of my superiors in the War Office and
Ministry of Defence. In my last appointment as Head of AG
Secretariat from 1976 to 1978, he wés"DUS(Army) for some of this
time and we had many dealings over officiel business. This was the
only time he was my line manager. ' :
10. I was asked if I Ymew the late Sir lNaurice 0ldfield. I
never met him and learned of his name only when he was appointed
to an OffICIal position in Northern Ireland in 1979.

11. I was asked if T knew Colin Wallace, who I was told had been
employed in Public Relatlons at HQNI Lisburn. T have a vague
recollection of his name but it may be from his subsequent
activities.

12. I am not married. In 1972 when Direct Rule from London was
introduced, the security situvation in Belfast wes such that
unmarried or marrieé unaccompanied personnel were chosen. In my
time there, only three men had their families with them.

113. I volunteered the information that my name appeared in Privaie
Eye in, I think, August 1979 in comnection with a court case in
April 1979 when I pleaded not guilty to a chérge of masturnating

in a public place. I was conditionally bound over for one year

and paid costs of 350. The remainder of the Private Eye piece was
completely wrong ahout my being'a rgcruiter'for an intelligence
organisation. The court case was defended strenuously and I feel
that the outcome was unjust. I had been returning from an evening -
rugby matvtch where I had consumed 2 very large quantity of alcohol
over a long period. I have a weak bladder so that I needed to .
relieve myself hefore I caught a train home. I did not appezl,

as there was no Press publicity until the Private Eye publication
end there has been none since. Despite what might be thought from
the outcome of the case, I am not a homosexval, and never heve
been, and certainly had no such relationships when I was in
Forthern Ireland in 1972/73. Most of my waking hours were taken

vp in a very heavy involvement with the security situation in the
worst years of violence and deaths in the present emergency.

14. T am subject to security vetting in the Ministry 'of Defence
and I took up my present appoiniment two weeks after the alleged

v B
26 !1 :
SIGNATURE OF STATEMENT 1LAXER ?\N" pt-gthe S
- 34
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Report of DCI Caskey (Phase 2} - OCD 10, Box 18

Continuation Page Page No..u?z
Part II 152, Mr William D Flackes was interviewed by D/Superintendent
P 278 Caskey on 6 April 1982 on the basis of this information

which had already been in the Detective Superintendent's
possession since 29 March 1982, Flackes declined to make
a written statement but said he did not have a document
as alleged by Mr Gilliland nor did he knew of the
existence of any such document. He atated that the
information concerning the 4 officiala was common gossip
and had been for years. He had no knowledge of any
criminal acts and nothing to indicate a vice or

prostitution ring.

353. Flackes, when re-interviewed, was asked if he could
elaborate on the information concerning Mr Meharg., He

P 279 stated in an interview with Inspector Cooke on 2 July 1982

that he had no evidence in respect of the allegation against

‘Mr Meharg. He stated that this was just a rumour

circulating among journalists and others, He declined to

wake a written statement.

5k, On 7 April 1982, Stephen Geoffrey HEWITT, a Civil Servant,

Ps 280-281 attached to the Northern Ireland Office in London, was
interviewed by D/Superintendent Caskey and D/Sergeant Elliott.
Hewitt stated that he was appointed as Private Secretary to
Sir Maurice Oldfield in 1979. He alsc stated that ln 1976/77
he met Peter England in the course of his official duyties.

He denied ever being assaulted by England. He knew no one
who might have been involved in homosexual activity in
Northern Ireland.

Form 51/2
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he was asked to assist the MI5 Legal Adviser's (LA) response to information requests.
MI5 Officer 1 retired from this post in April 1990 and has since died.

5. Commencing in 1989, long after the events arising from Kincora, Arthur Rucker, a
senior civil servant in the Ministry of Defence (MoD), was carrying out an investigation
on behalf of the Cabinet Office after it emerged that parts of a 1987 Prime Ministerial
letter about WALLACE to the Chairman of the Treasury and Civil Service Select
Committee (TCSC) had been inaccurate in some respects. The MI5 meeting with SIS
on 11 October 1989 had been held to discuss the response required from MI5 to some
questions posed by Rucker.

6. The Secret Intelligence Service (SIS) Witness Statement of 27 May 2016 stated, in
terms, that they had found nothing to support the SIS officer's 1989 reference to an
agent having been aware of sexual malpractice at Kincora. It is apparent from that
officer's Minute of 12 October 1989 that the part relating to Kincora was based on the
SIS officer's understanding of what he thought the MI5 officer had told him.

7. We have located a Note for File (NFF) dated 17 October 1989 written by MI5 Officer 1,
containing his own record of the same meeting. [See Exhibit 3 °] The part of the NFF
relating to the discussion about Kincora is explicit in referring to a particular CHIS
(Covert Human Intelligence Source). MI5 Officer 1 expressed the view that some of the
information on the CHIS's file could be "incorrectly interpreted".

8. The CHIS's identity has been disclosed to the HIA Inquiry who have had, and continue
to have, access to all of the documents relating to this particular CHIS. These
documents reveal that prior to 1980 the CHIS had been told by his (non-MI5 or SIS)
handler that McGRATH was a homosexual. Material on file indicates that the CHIS
knew nothing about, and never reported on, Kincora or sexual malpractice there. The
files also show that the CHIS only discussed such matters with his handlers after the
matter became public in the media post 24 January 1980 and illustrate that he had no
knowledge of abuse at Kincora at any time.

9. The Inquiry has viewed in unredacted form the contents of the files of those CHIS who
may have been judged or alleged to have been in a position to have been able to
provide information about Kincora. Extensive reviews of its files enables MI5 to confirm
that no MI5 CHIS produced intelligence about child abuse at Kincora prior to the media
revelations of January 1980.

10. Following the 1980 publicity, the Kincora issue became a point of discussion between
MI5 and some CHIS who reported on the matter as it was reflected in the media and
amongst paramilitaries and political circles. None of these CHIS had any personal
knowledge of the alleged child abuse at Kincora. It was and remains the position of MI5
that none of its officers was aware of child sexual abuse at Kincora prior to the publicity
in 1980.

Reference by ADCI to ‘false files’ in 1982

11. The Inquiry invited MI5 to explain why the MI5 Assistant DCI (ADCI) referred to false
files’ in a 1982 telex about RUC Det Supt Caskey's investigation into Kincora.

* Exhibit 3: MI5 Officer 1 NFF of 17 Oclober 1989.
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he was asked to assist the MI5 Legal Adviser's (LA) response to information requests.
MI5 Officer 1 retired from this post in April 1990 and has since died.

5. Commencing in 1989, long after the events arising from Kincora, Arthur Rucker, a
senior civil servant in the Ministry of Defence (MoD), was carrying out an investigation
on behalf of the Cabinet Office after it emerged that parts of a 1987 Prime Ministerial
letter about WALLACE to the Chairman of the Treasury and Civil Service Select
Committee (TCSC) had been inaccurate in some respects. The MI5 meeting with SIS
on 11 October 1989 had been held to discuss the response required from MI5 to some
questions posed by Rucker.

6. The Secret Intelligence Service (SIS) Witness Statement of 27 May 2016 stated, in
terms, that they had found nothing to support the SIS officer's 1989 reference to an
agent having been aware of sexual malpractice at Kincora. It is apparent from that
officer's Minute of 12 October 1989 that the part relating to Kincora was based on the
SIS officer's understanding of what he thought the MI5 officer had told him.

7. We have located a Note for File (NFF) dated 17 October 1989 written by MI5 Officer 1,
containing his own record of the same meeting. [See Exhibit 3 °] The part of the NFF
relating to the discussion about Kincora is explicit in referring to a particular CHIS
(Covert Human Intelligence Source). MI5 Officer 1 expressed the view that some of the
information on the CHIS's file could be "incorrectly interpreted".

8. The CHIS's identity has been disclosed to the HIA Inquiry who have had, and continue
to have, access to all of the documents relating to this particular CHIS. These
documents reveal that prior to 1980 the CHIS had been told by his (non-MI5 or SIS)
handler that McGRATH was a homosexual. Material on file indicates that the CHIS
knew nothing about, and never reported on, Kincora or sexual malpractice there. The
files also show that the CHIS only discussed such matters with his handlers after the
matter became public in the media post 24 January 1980 and illustrate that he had no
knowledge of abuse at Kincora at any time.

9. The Inquiry has viewed in unredacted form the contents of the files of those CHIS who
may have been judged or alleged to have been in a position to have been able to
provide information about Kincora. Extensive reviews of its files enables MI5 to confirm
that no MI5 CHIS produced intelligence about child abuse at Kincora prior to the media
revelations of January 1980.

10. Following the 1980 publicity, the Kincora issue became a point of discussion between
MI5 and some CHIS who reported on the matter as it was reflected in the media and
amongst paramilitaries and political circles. None of these CHIS had any personal
knowledge of the alleged child abuse at Kincora. It was and remains the position of MI5
that none of its officers was aware of child sexual abuse at Kincora prior to the publicity
in 1980.

Reference by ADCI to ‘false files’ in 1982

11. The Inquiry invited MI5 to explain why the MI5 Assistant DCI (ADCI) referred to false
files’ in a 1982 telex about RUC Det Supt Caskey's investigation into Kincora.

* Exhibit 3: MI5 Officer 1 NFF of 17 Oclober 1989.
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